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روزنامه

شكل معابر شهر قم و جمعيت زيادي كه با خودرو و پياده از آن مي گذرند هر روز باعث رخ دادن تصادفاتي مي شود 
كه از برخورد خودرو و عابر ناشي شده است.

پل هاي عابرپياده يكي از راه حل هايي است كه براي كاهش تصادفات در قم پيشنهاد شده است، ولي به دليل 
پله هاي زياد عابران از اين پل ها استقبال نمي كنند و برخي افراد ترجيح مي دهند از بين خودروها بگذرند و خود را به 

سمت ديگر خيابان برسانند. از طرف ديگر عبور عابران از عرض خيابان ترافيك را هم كند مي كند.
يكي از شهروندان قم كه در نزديكي محل كار او پل عابرپياده نصب شده است، مي گويد: با وجود آنكه جوان هستم 
چندان رغبتي براي استفاده از اين پل ها ندارم، زيرا پله هاي فراواني دارد و تعداد پل هاي عابرپياده مكانيزه در سطح شهر 
نيز بسيار كم است. »علي حسيني« پيشنهاد كرد: براي كاهش هزينه  پل هاي مكانيزه عابرپياده مي توان دوربين هاي 

هوشمند قرار داد تا به طور دائم پله هاي آنها كار نكند و تنها در زماني كه عابرپياده مي خواهد از آن استفاده كند، روشن 
شود. سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافيك شهرداري قم با بيان اينكه عابران به اين دليل از روي پل ها  تردد نمي كند، 
كه پل ها غيرمكانيزه هستند، گفت: در همه مكان ها نمي توان پل عابرپياده مكانيزه نصب كرد، زيرا نصب و نگهداري اين 

پل ها هزينه فراواني دارد، طوري كه براي نصب هر پله برقي ۲۰۰ ميليون تومان هزينه بايد صورت گيرد.
»حسين شعبان زاده« افزود: اكنون پل عابرپياده ميدان مطهري و بلوار امين مكانيزه است اما مخارج فراواني براي 

سرويس و نگهداري دارد.
وي با اشاره به مكان يابي پل عابرپياده در نقاط مختلف دنيا گفت: جانمايي پل هاي عابرپياده بر اساس آمار و 

امكان سنجي سرعت خودروها، ميزان  تردد عابر، عرض معابر، وجود مدرسه و مهدكودك صورت مي گيرد...

پروژه ای پرهزینه اما کم مصرف

پل های عابر پیاده قم در حسرت رهگذر!

استاندار قم:

دود اختلاف مسئولان به چشم مردم می رود

محله ای خسته از گرد و غبار سال ها بی توجهی

چهارمردان در انتظار 
توجه  مسئولان

سخنگوی دولت:

سبد غذایی ماه رمضان
 از شنبه قابل دریافت است

سرپرست شرکت مخابرات ایران عنوان کرد:

افزایش 6 برابری 
هزینه های تولید و 
خدمات مخابراتی

مدیرکل اوقاف استان قم خبر داد

شرکت 2 هزار 
دانش آموز قمی در 
طرح نشاط معنوی

 سرپرست شرکت مخابرات ایران با بیان اینکه هزینه 
های تولید و خدمات در ده سال گذشته، نزدیک به 6 برابر 
شده است، گفت: 207 درصد تورم تجمعی ده سال گذشته 
همزمان با افزایش نیافتن تعرفه ها در مخابرات مشکلاتی 
را در این حوزه ایجاد کرده است و از مجموعه دولت و 
مجلس انتظار داریم در این مورد به شرکت مخابرات ایران 

کمک کنند...

سخنگوی دولت در رابطه با دلیل تاخیر دولت در ابلاغ طرح امر به معروف و نهی از منکر گفت: این طرح تناقضات و 
تعارضاتی با قانون اساسی دارد که در حال پیگیری است و ان شاءالله بتوانیم به نحو مناسبی در مورد آن اقدام کنیم که مشکلی 

در اجرا برای مردم به وجود نیاید.
محمدباقر نوبخت در نشست خبری سخنگوی دولت در جمع خبرنگاران از واريز يارانه برای 76 ميليون و 57 هزار و 43۰ نفر، بالغ بر 3 هزار 

و 46۰ ميليارد تومان خبر داد و گفت: يارانه ها به حساب سرپرستان خانوارها واريز شده است و از امشب ساعت ۲4 می توانند دريافت كنند...

از سمت حرم مطهر حضرت معصومه)س( که کمي به سمت شیخان حرکت کني به خیابان انقلاب یا همان چهارمردان 
معروف مي رسي، خیاباني که هر زمان از آن عبور کني زائران عرب زباني را خواهي دید که براي اسکان در قم زائرسراهاي این 

خیابان را به دلیل نزدیکي به حرم مطهر حضرت معصومه)س( انتخاب کرده اند.
خيابان انقلاب يكي از خيابان هاي پر رفت و آمد است كه هر ساعت از روز به آن سر بزني بي شك آن را خلوت نخواهي ديد و از آنجايي 
كه اين خيابان جزو بافت فرسوده شهر محسوب مي شود با مشكلات بسياري رو به رو است. از همان ابتداي خيابان انقلاب كه حركت كني 
نخست فست فود فروشي هايي را مي بيني كه متاسفانه به دليل نبود فضاي كافي در داخل مغازه، برخي از وسايل را در پياده رو گذاشته اند و... 

7

2

افزایش برخورد با مشمولان غایب سربازی

مدیر کل دامپزشکی استان خبر د اد؛

کشف 2500 کیلو کله پاچه غیربهداشتی در قم
2

2
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سرمقاله: حمید اشعری

حضور  با  اخير  دهه های  در 
فضاهای  در  اتومبيل  گسترده 
عمومی شهر، ضرورت پاسخگويی 
به نياز اتومبيل برای جابجايی در 
شهر موردتوجه قرار گرفت و شهر 
در سلطه اتومبيل قرار گرفت. بر 
اين اساس توجه به سهم عابر پياده 

در شهر ناديده گرفته شد و ...

سهم عابر پیاده 
از فضای شهری
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تحریم ها پدرِ مردم را درآورده است
آیت ا... هاشمی رفسنجانی:

2

مناقصه گزار: شركت مخابرات استان قم 
موضوع مناقصه دو مرحله ای: سرويس و نگهداری تاسيسات الكتريكی مكانيكی 

برودتی و حرارتی مراكز مخابراتی سطح استان 
مهلت خرید اسناد: از تاريخ انتشار آگهی تا پايان وقت  اداری روز چهارشنبه 

مورخ 94/4/3
مهلت تحویل اسناد: تا پايان وقت اداری روز يكشنبه مورخ 94/4/14

مبلغ سپرده شرکت در مناقصه: 144/۰۰۰/۰۰۰ ريال
تاریخ بازگشایی پاکتهای الف وب  و ج: راس ساعت 1۰ صبح روز سه شنبه 

مورخ 94/4/16
طریقه تهیه اسناد مناقصه:

روش اول : واريز مبلغ 5۰/۰۰۰ ريال به حساب جام شماره 1343343331 نزد 
بانك ملت مركزی قم و ارائه اصل فيش آن در ساعات اداری به دبيرخانه اين شركت 

واقع در بلوار 15 خرداد، نرسيده به فلكه شهيد محلاتی ، طبقه اول – اتاق 11۲
روش دوم: ارسال فيش واريز وجه فوق به همراه برگ درخواست به نمابر شماره 
37۲31۰۰۰ كه در اين صورت اسناد به آدرس ذكر شده در برگ درخواست پست 

پيشتاز خواهد شد.
www.tcq.ir :روش سوم: مراجعه به سايت اينترنتی

محل تحویل اسناد: دبيرخانه اين شرك به آدرس فوق می باشد.
متقاضيان واجد شرايط می توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن 
37۲34555 ) واحد قراردادها( و 37۲3۰984 ) واحد تاسيسات( تماس حاصل و يا 
به آدرس اينترنتی ذيل مراجعه فرمايند.بديهی است اين شركت در رد يا قبول يك يا 

كليه پيشنهادات مختار است.

شرکت مخابرات استان قم 

شرکت مخابرات استان قم

آگهی مناقصه عمومی شماره 804 ق 94 )نوبت دوم(

EMIL:TADAROKAT@QOM-TELECOM.IR
WWW. icq. ir

در نظر دارد به استناد مجوز بند 5 مصوبه مورخه1393/1۲/1۰ هيات مديره 
محترم سازمان، بهره برداری مکانی پارکینگ خودرو و موتورسیکلت مقابل 
دبیرستان امام صادق)ع( و بیت امام )ره( در خیابان معلم به شرح ذيل را به 

مدت يكسال شمسی و بصورت مزايده عمومی به واجد الشرايط واگذار نمايد.
لذا متقاضيان در صورت تمايل می توانند جهت اطلاع از شرايط و دريافت اسناد و 
شركت در مزايده از تاریخ نشر آگهی دوم به جز ايام تعطيل تا پایان وقت اداری 
 CNGروز یکشنبه مورخه1394/4/7 به نشانی قم، بلوار غدير، جنب جايگاه گاز
و تالار آرين، سازمان حمل و نقل و ترافيك، واحد دبيرستان سازمان مراجعه و در 
صورت نياز با شماره تلفن های 59 و 3۲859958 داخلی 141 تماس حاصل فرمايند.

توضیحات :
ميزان سپرده در مزايده آن مبلغ ) به عدد(: 1۰/۰۰۰/۰۰۰ ريال )به حروف(   -
ده ميليون ريال می باشد كه شركت كنندگان در مزايده بايد ميزان سپرده شركت 
در مزايده را بصورت ضمانت نامه بانكی با اعتبار سه ماه يا فيش واريز نقدی به حساب 
سپرده شماره 1۰۰7894۲6557 نزد بانك شهر شعبه پايانه های مسافربری قم به نام 

سازمان حمل و نقل و ترافيك شهرداری قم ارائه نمايند.
- هر گاه برندگان اول و دوم مزايده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به 

ترتيب ضبط خواهد شد.
- هزینه کارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.

- سازمان در رد يا قبول هر يك از پيشنهاد ها مختار است.
- پيشنهادات رسيده ساعت 8:3۰ صبح روز دوشنبه مورخه 1394/4/8 در 
محل سازمان، در كميسيون مزايده مطرح و پس از بررسی و  كنترل اسناد، برنده 
مزايده اعلام خواهد شد. همچنين حضور پيشنهاددهندگان يا نمايندگان آنها در 

كميسيون مجاز نمی باشد.
- ساير اطلاعات و جزئيات در اسناد مزايده مندرج است .

سازمان حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری قم

حسین شعبان زاده - سرپرست سازمان

آگهی مزایده عمومی )نوبت  دوم( 
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سرمقاله

اخبار
استاندار قم:

دود اختلاف مسئولان به چشم مردم می رود
استاندار قم تاکید بر نقش مهم و حساس رسانه های گروهی در تحقق شعار 

سال، هرگونه اختلاف بین مدیران را عامل ایجاد مشکلات برای مردم دانست.
حجت الاسلام محمد صادق صالحی منش در بازديد از خبرگزاری رسا كه پيش از ظهر 
ديروز صورت گرفت، ضمن تشكر از مديرعامل خبرگزاری رسا و گزارش ارائه شده از سوی 

مسؤولان اين رسانه حوزوی، اين گزارش را اميدوار كننده توصيف كرد.
استاندار قم در ادامه با اشاره به تاكيد مديرعامل خبرگزاری رسا مبنی بر لزوم وحدت و 
همدلی مسؤولان استان برای خدمت رسانی بهتر به مردم و شهروندان، تصريح كرد: لازمه 
يك مدير داشتن سعه صدر است و به هر ميزان مسؤوليت انسان بالاتر باشد بايد از سعه 
صدر بيشتری برخوردار باشد.حجت الاسلام صالحی منش تاكيد كرد: برخورد متواضعانه 
و حكيمانه رهبر معظم انقلاب در مسائل بايد برای همه ما درس باشد؛ با وجود سنگينی 
مسؤوليت حضرت آيت الله العظمی خامنه ای، سعه صدر و تحمل ايشان از همه بيشتر 
است.استاندار قم افزود: اگر مردم احساس كنند در بين مديران و مسؤولان اختلافی وجود 
دارد، آرامش از آنان سلب می شود؛ بنابراين بايد توجه داشت كه در سايه همدلی و وحدت 
است كه كارها پيش می رود؛ اختلاف به همه ضرر می زند و دودش هميشه به چشم مردم 
می رود. وی بيان كرد: همه بايد دست به دست هم دهند تا همدلی و همزبانی كه مورد 
تاكيد رهبر معظم انقلاب است در جامعه محقق شود و رسانه ها در اين باره مسؤوليت 
سنگينی را عهده دار هستند. حجت الاسلام صالحی منش در ادامه سخنان خود ضمن 
قدردانی از تلاش ها و فعاليت های خبرگزاری رسا، توصيه هايی به منظور ارتقای كار اين 
رسانه حوزوی ارائه كرد و گفت: خوشبختانه اين رسانه توانسته است جايگاه خوبی را پيدا 
كند و بنده نيز به صورت مستمر اخبار شما را پيگيری و دنبال می كنم.استاندار قم همچنين 
از خبرگزاری رسا به عنوان يك رسانه حوزوی درخواست كرد مسائل و معضلات اجتماعی 
همچون بدحجابی، بيكاری، فقر، ربا خواری و اعتياد را آسيب شناسی كرده و تحليل مسائل 
اجتماعی را با واقع نگری دنبال كند و رسالت نهادهای مختلف از جمله حوزه را در اين 
راستا به آنان گوشزد كند.استاندار قم در بخش ديگری از سخنان خود گفت: بنده وقتی به 
عنوان استاندار قم انتخاب شدم، خدمت رهبر معظم انقلاب رسيدم و ايشان تاكيد كردند 

شما نماينده حاكميت و نظام هستيد و من هم با همين نگاه به مسؤوليت توجه می كنم.
نماينده عالی دولت در قم بيان داشت: بنده با همين نگاه توانسته ام ارتباط معقول 
و منطقی همراه با واقع نگری بين دولت و روحانيت برقرار كنم و اين مساله نيز توفيقی 
الهی بوده است. حجت الاسلام صالحی منش در بخش ديگری از سخنان خود با اشاره 
به برگزاری كنگره خطر جريان های تكفيری با حضور انديشمندان جهان اسلام در شهر 
مقدس قم كه با ابتكار حضرت آيت الله مكارم شيرازی انجام شد، گفت: ايشان كار بزرگی 
را انجام دادند و توانستند حركت بسياری خوبی را در رد انديشه تكفير و همچنين تقويت 

تقريب مذاهب اسلامی بردارند.

رییس مرکز بهداشت استان قم خبرداد:

سرشماری 890 هزار شهروند قمی 
در طرح تحول نظام سلامت

رییس مرکز بهداشت استان قم گفت: 890 هزار شهروند این استان توسط 
پرسشگران طرح تحول نظام سلامت در حوزه بهداشت، سرشماری شدند.

مرتضی آقاحسنی در گفت و گو با ايرنا، با اشاره به اينكه اجرای طرح تحول نظام 
سلامت در حوزه بهداشت در تمام مناطق كلانشهر قم به عنوان پايلوت كشوری اجرا می 
شود، افزود: سرشماری ساكنان حاشيه ای شهر قم سال گذشته انجام شد و سرشماری 
ساكنان كلانشهر قم نيز كه از ۲۲ فروردين ماه سال جاری آغاز شده، در حال اجراست. 
به گفته وی، در حال حاضر ۲۰۰ نفر در اين طرح وظيفه جمع آوری اطلاعات را بر عهده 
دارند. وی با بيان اينكه اين طرح در راستای ثبت آمار دقيق جمعيت جهت ارائه خدمات 
سلامت به تمام ساكنان شهر قم اجرا می شود، گفت: پس از اجرای اين طرح در قم، نتايج 
بدست آمده بررسی می شود و در صورت موفقيت، طرح به كل كشور تسری يافته و علاوه 
بر شهرهای كوچك در كلانشهرها نيز اجرايی خواهد شد. آقاحسنی با تاكيد بر اينكه جمع 
آوری اطلاعات دقيق نقش مهمی در برنامه ريزی صحيح برای اجرای موفقيت آميز طرح 
خواهد داشت، از همشهريان تقاضا كرد: در هنگام مراجعه پرسشگران، ضمن دقت در ارائه 
اطلاعات صحيح و همچنين ارائه كارت ملی يا شناسنامه اعضای خانوار، با پرسشگران 
همكاری لازم را داشته باشندوی ادامه داد: پرسشگران با نشان دادن كارت شناسايی معتبر 
و لباس منقوش به آرم دانشگاه علوم پزشكی قم - مركز بهداشت استان، به درب منازل 
مراجعه می كنند. وی بيان كرد: با اجرای طرح تحول نظام سلامت در حوزه بهداشت تمام 
ابعاد سلامتی و زندگی يك انسان از قبل از تولد تا مرگ در نظر گرفته شده و خدمات ويژه 
زنان سنين باروری، مادران باردار و كودكان، خدمات دهان و دندان، تغذيه، بيماريهای واگير 
و غيرواگير، واكسيناسيون و سلامت روان ارائه خواهد شد. رييس مركز بهداشت قم با بيان 
اينكه با اين اجرای اين طرح، مراكز بهداشتی درمانی موجود به مراكز سلامت جامعه ارتقا 
می يابد، گفت: افزايش تعداد پايگاه های سلامت از 46 به 133 پايگاه، سهولت دسترسی 
شهروندان به واحدهای سلامت و تعيين يك نفر مراقب سلامت به ازای هر چهار هزار نفر 
جمعيت ساكن شهر قم از جمله برنامه های اجرای اين طرح است. وی با اشاره به اينكه در 
راستای عملياتی شدن اين طرح، به هر شهروند يك كارت سلامت تعلق می گيرد، گفت: 
در اين طرح خدمات سلامت به صورت فعال ارائه می شود و اگر شهروندی در موعد مقرر 
به كارشناسان سلامت مراجعه نكند، كارشناسان به صورت تلفنی و يا حضوری اقدام به 
پيگيری می كنند. وی اضافه كرد: دانشگاه علوم پزشكی قم و معاونت بهداشتی با تشكيل 
ستادهای استانی و اجرايی به بررسی زير ساختها و ترسيم نقشه راه جهت اجرای هر چه 
بهتر طرح تحول نظام سلامت پرداخته و در جلسات متعددی با مسوولان استانی به بحث 

و تبادل نظر در اين خصوص پرداخته شده است.

اخبار
مدیرعامل شرکت گاز استان خبر داد:

نشت یابی دو هزار کیلومتر 
از شبکه و خطوط تغذیه گاز در قم

مدیرعامل شرکت گاز استان از  نشت یابی بیش از دو هزار کیلومتر از شبکه 
ها و خطوط تغذیه گاز طی سال 93 در این استان خبر داد.

غلامرضا فرجی در اين زمينه افزود: با اقدامات مختلف از جمله بازديد دوره ای از تاسيسات 
و ايستگاه های 74 مشترك عمده)صنايع و كارخانه ها( در سال 93 نشت يابی انجام و از هدر 
رفت گاز جلوگيری شد. وی اضافه كرد: همچنين سال گذشته از 1۲ هزار انشعاب گاز و سه 
هزار و 6۲ شير در حوضچه های تاسيسات رفع نشتی به عمل آمد. وی افزود: عملكرد گروه 
نشت ياب اين شركت در سال 93 نسبت به سال 9۲ بسيار خوب و از رشد ۲۰ درصدی 
برخودار بوده و طبق شرايط استاندارد انجام شده است.فرجی اضافه كرد: انجام عمليات نشت 
يابی و رفع به موقع آن، ضمن جلوگيری از هدر رفت گاز و سرمايه ملی و همچنين پيشگيری 

از خطرات و حوادث احتمالی آن در جامعه، باعث حفظ محيط زيست در كشور خواهد شد.

مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداری قم:

اهدای خون برای بانوان سالم هیچ ضرری ندارد
مدیرکل امور بانوان و خانواده استانداری قم گفت: اهدای خون برای بانوان 
سالم هیچ ضرری ندارد به همین علت باید افراد جامعه به ویژه بانوان مراجعه های 

بیشتری به سازمان انتقال خون داشته باشند.
معصومه ظهيری در نشست هم انديشی ترويج اهدای خون بانوان كه ظهر ديروز در 
تالار امام رضا)ع( برگزار شد، با بيان اينكه شورای بانوان مشاور دستگاه های اجرايی به 
عنوان بازوی اجرايی برای مديران استانی فعاليت های گسترده ای انجام می دهد تصريح كرد: 
مصوبات اين شورا در كميته ها مورد بررسی و توسط دستگاه های مختلف اجرايی می شود. 
وی با تاكيد بر اينكه ماه رمضان بركت های معنوی ويژه ای دارد ابراز كرد: اميدواريم در اين 
ماه بتوانيم بار گناهان خود را كاهش داده و جايگاه خود را در دنيای معنوی ارتقاء بخشيم. 
ظهيری با اشاره به اينكه مسئله خانواده به دستگاه خاصی محدود نمی شود اظهار كرد: 
ادارات مختلف بايد برنامه ريزی هايی را برای خانواده كارمندان خود در فصل تابستان انجام 
دهند تا بتوانيم از ظرفيت خانواده های كارمندان دستگاه های اجرايی نيز استفاده مناسبی 
داشته باشيم. ظهيری با بيان اينكه اهداء خون محدوده سنی خاصی ندارد تصريح كرد: 
بيماران بسيار در جامعه اسلامی نيازمند استفاده از خون های سالم هستند به همين علت 
مردم بايد در زمينه اهداء خون احساس مسئوليت داشته باشند و برای كمك به اين بيماران 
اقدامات لازم را انجام دهند. مديركل دفتر امور بانوان استانداری قم با تاكيد بر اينكه اهدا 
كنندگان خون در كشورهای مختلف از سلامت خود مراقبت می كنند عنوان كرد: اين افراد 
به سمت رفتارهای ناهنجار گرايشی نداشته اند؛ خود مراقبتی در خانواده های جامعه اسلامی 
بالاست و اهدا خون برای بانوان سالم هيچ ضرری ندارد به همين علت بايد افراد جامعه به 

ويژه بانوان مراجعه های بيشتری به سازمان انتقال خون داشته باشند.

مدیر کل بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم:

بنای یادبود شهدای گمنام شهر دستجرد 
احداث می شود

بنای یادبود دو شهید گمنام شهر دستجرد با پیگیری اداره کل حفظ آثار 
استان قم و مسئولان محلی تا پایان سال جاری در بلندترین نقطه این شهر 

احداث می شود.
مدير كل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم، طی سخنانی با بيان 
اينكه حفظ ياد و خاطره و تكريم كشته شدگان جنگ ها، سنتی است كه در اغلب كشورها 
بدان پای بند هستند، گفت: ما بر اساس اعتقادات خود و تاكيدات مقام عظمای ولايت، 
بيش از پيش مسئوليت داريم راه و نام شهدا و آثار پرافتخار آنان را حفظ كرده و در جامعه 
نشر دهيم و بر اين مسئوليت نيز  افتخار می كنيم. احمد حسينی با بيان اينكه مزار شهدا 
زيارتگاه عاشقان و دلدادگان مكتب عاشوراست، تاكيد كرد: همه مردم منطقه شهدای 
گمنام را متعلق به خود می دانند و هر قدمی كه برای تكريم شهدا و انتقال پيام متعالی 
آنان برداشته می شود، انشاء الله به عنوان باقيات الصالحات محسوب می شود. وی ساخت 
يادمانی شايسته و در عين حال ساده و زيبا را برای مزار شهدای گمنام شهر دستجرد مورد 
توجه قرار داد و افزود: طرح های متنوعی برای ساخت يادمان ها در سراسر كشور از سوی 
مهندسی بنياد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس تهيه شده كه می توان يكی از 
آن ها را تا پايان سال برای اين منطقه اجرا كرد. وی افزود: با توجه به ويژگی گردشگری 
منطقه دستجرد، هيئت امناء مزار شهدای گمنام با حضور مسئولان محلی ذيربط تشكيل 
و با استفاده از ظرفيت های استانی نسبت به توسعه و ساخت مجموعه ای زيارتی، معنوی 
و گردشگری با محوريت قبور مطهر شهدای گمنام اقدام گردد. مهدی ابوالحسنی رئيس 
شورای اسلامی استان قم و رئيس شورای اسلامی شهر دستجرد نيز در اين جلسه گزارشی 
از روند اقدامات صورت گرفته از زمان خاكسپاری شهدا در ديماه سال 9۲ تاكنون ارائه كرد.

وی با بيان اينكه با تدفين شهدای گمنام، شهر دستجرد حال و هوای ديگری به خود 
گرفت، گفت: به بركت حضور قبور مطهر شهدا در بلند ترين نقطه شهر، اين منطقه به عنوان 
پارك نام آوران تغيير نام يافت و مردم خواستار ساماندهی هر چه سريعتر قبور مطهر شهدا، 
ساخت المان و همچنين مجموعه ای فرهنگی، معنوی با محوريت شهدای گمنام هستند.

مجيد مختاری شهردار دستجرد نيز در اين جلسه بيان كرد: عليرغم مشكلات اقتصادی 
و ناكافی بودن منابع داخلی شهر دستجرد، شهرداری تمام توان خود را به كار بست تا با 
استفاده از ظرفيت های موجود، اقداماتی نظير ايجاد مسير دسترسی، تسطيح محل و 

كاشت درخت، حضور زائران شهدای گمنام و برگزاری مراسمات به سهولت انجام شود.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم:

اتوبوس درون شهری در آتش سوخت
مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم گفت: یک دستگاه اتوبوس در 

بلوار غدیر مقابل دانشگاه قم دچار حریق شد ولی این حریق قربانی نداشت.
عباس جعفری  با اشاره به وقوع حادثه آتش سوزی كه مقابل دانشگاه قم رخ داد، اظهار 
كرد: ساعت ۲۰ و 19 دقيقه دوشنبه شب با مركز عمليات 115 تماسی برقرار شده و وقوع 
حريق يك دستگاه اتوبوس درون شهری گزارش شد. وی با بيان اينكه پس از دريافت تماس 
به سرعت از دو ايستگاه 6 و 18 نيروهای عملياتی به محل حادثه اعزام شدند، تصريح كرد: 
با توجه به اينكه هنگام وقوع حادثه مسير بلوار غدير با ترافيك سنگين روبه رو بود ساعت 
۲۰ و ۲4 دقيقه نيروهای علمياتی به محل حادثه رسيدند و اين عمليات به مدت ۲۰ دقيقه 
طول كشيد. مديرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم با اشاره به جزئيات حادثه بيان كرد: 
اتوبوس در مسير حركت خود از ناحيه موتور دچار حريق شد و به دليل اينكه موتور اتوبوس 
در قسمت انتهايی قرار گرفته است دود از ميان صندلی ها وارد اتوبوس شد و مسافران متوجه 
وقوع اين حادثه شده و به سرعت از اتوبوس خارج شدند. وی با بيان اينكه در حادثه ذكر شده 
خوشبختانه كسی آسيب نديد و مسافران به سلامت از اتوبوس خارج شدند تصريح كرد: در 
صورتی كه نيروهای عملياتی وارد صحنه نمی شدند اتوبوس به صورت كامل سوخته بود و اثری 
از آن باقی نمی ماند. جعفری خاطرنشان كرد: علت اين حادثه در دست بررسی است و ظرف 
دو روز آينده نظر كارشناسی در اين مورد اعلام خواهد شد. براساس گفته های شاهدان عينی 
گستردگی آتش به اندازه ای بوده است كه برای خودورهای عبوری متصور می شد كه سردر 

دانشگاه دچار آتش شده و همين مسئله موجب برخی شايعات شد.

مدیر کل دامپزشکی استان خبر د اد؛

کشف 2500 کیلو کله پاچه غیربهداشتی در قم
مدیر کل دامپزشکی استان قم از کشف و ضبط 2 هزار و 500 کیلوگرم آلایش 

دامی غیربهداشتی در این استان طی هفته جاری خبر داد.
محمد مهدی رفيعی اظهار داشت: طی هفته جاری ۲ تن و 5۰۰ گرم آلايش دامی 
غيربهداشتی در قم ضبط و معدوم سازی شده است. وی گفت: كارشناسان بهداشت اين 
اداره با مراجعه به يكی از كشتارگاه های استان و بازرسی از سردخانه های موجود، نسبت به 
ضبط و معدوم سازی انواع آلايش های دام از قبيل، كله و پاچه، مغز و غيره بدليل انقضای 
تاريخ و غيرقابل مصرف بودن اقدام كردند. مديركل دامپزشكی استان قم بيان كرد: در 
همين راستا نيز با بازرسی از 15 خودروی سردخانه دار كه جهت حمل فرآورده های خام 
دامی فعاليت می كنند، از تردد پنج دستگاه خودرو بدليل وجود نواقص بهداشتی قرنطينه ای 
جلوگيری به عمل آمده است. وی گفت: كليه خودروهايی كه نسبت به حمل اين گونه 
فرآورده ها در درون شهر و برون شهر اقدام می كنند بايد دارای كارت بهداشتی قرنطينه ای 

از اداره كل دامپزشكی استان باشند و در غير اين صورت از تردد آنان جلوگيری می شود.
رفيعی در پايان از همشهريان تقاضا كرد: شهروندان از خريداری آلايش های دامی از 
دستفروشان و خودروهای دوره گرد خودداری كرده و در صورت مشاهده موارد غيربهداشتی 

در اين خصوص مراتب را با شماره تلفن 151۲ در ميان بگذارند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان 
قم گفت: پیش بینی و تدارک لازم برای 
برگزاری کلاس های  اوقات فراغت طرح 
دانش آموز  هزار  دو  برای  معنوی  نشاط 

قمی صورت گرفته است. 
 حجت الاسلام والمسلمين سيد اسماعيل 
حسينی مقدم پيش از ظهر امروز در نشست 
الهی و نشاط معنوی  خبری طرح ضيافت 
اوقاف قم اظهار كرد: در قالب طرح ضيافت 
الهی، برنامه های مختلفی همچون برگزاری 
مباحث  مورد  در  سخنرانی  جماعت،  نماز 
گوناگون بصيرتی و اخلاقی، كلاس های احكام، 
مراسم  برگزاری  قدر،  ليالی  در  احيا  مراسم 
ميلاد امام حسن)ع( و محافل انس با قرآن در 

۲۰ بقعه متبركه در نظر گرفته شده است.
وی افزود: امسال در استان قم 75 نفر از مبلغان اوقاف در اجرای طرح ضيافت الهی 
همكاری خواهند داشت همچنين محافل انس با قرآن نيز با حضور قاريان بين المللی در 14 

بقعه متبركه برگزار می شود.
مديركل اوقاف امور خيريه استان قم با بيان اينكه در سه بقعه متبركه يعنی آستان مقدس 
امامزادگان شاه سيد علی)ع(، سيد معصوم)ع( و جعفر شهيد)ع( مراسم ترتيل خوانی قرآن 
برگزار شود گفت: كلاس های آموزش، حفظ و قرائت، روخوانی و روان خوانی قرآن هم در بقاع 

متبركه شاخص قم برگزار خواهند شد.
وی از برگزاری مراسم غبارروبی مضجع شريف امامزادگان قم در آستانه ماه مبارك رمضان 
خبر داد و عنوان كرد: طرح ترتيل خوانی قرآن نيز همزمان با اجرای طرح 1449 در قم اجرايی 

می شود.
حسينی مقدم تصريح كرد: استفاده از ظرفيت بالای فرهنگی بقاع متبركه در دستور كار 
قرار دارد تا گامی ديگر در راستای تبديل شده آستان مقدس امامزادگان به قطب های فرهنگی 

برداشته شود.
مديركل اوقاف و امور خيريه استان قم به اجرای طرح نشاط معنوی به مناسبت فصل 
تابستان اشاره كرد و گفت: اين طرح هم توسط سازمان اوقاف در سراسر كشور برگزار 
می شود تا دانش آموزان در تعطيلات تابستانی خود به بهترين نحو از اوقات فراغتشان 

استفاده كنند.
وی خاطرنشان كرد: اين طرح در 19 بقعه متبركه قم اجرايی می شود كه شامل برنامه های 

مختلف فرهنگی، تفريحی، ورزشی و آموزشی 
خواهد بود.

حسينی مقدم بيان كرد: طرح نشاط معنوی 
در سه مقطع ابتدايی، راهنمايی و متوسطه برای 

خواهران و برادران برگزار می شود.
مديركل اوقاف و امور خيريه استان قم با 
اشاره به بخش آموزشی طرح نشاط معنوی 
مباحث  قرآنی،  برنامه های  بر  علاوه  گفت: 
معرفتی در حوزه اخلاق، احكام و عقايد نيز 

آموزش داده شوند.
وی ادامه داد: در حوزه ورزش و تفريح نيز 
برنامه های اردويی درون و برون شهری تدارك 
مختلف  ورزش های  همچنين  و  شده  ديده 
جمعی و فردی همچون تيراندازی مورد توجه 

قرار گرفته اند.
حسينی مقدم ديدار با علما و خانواده معظم شهدا را از ديگر بخش های طرح نشاط معنوی 

دانست و تصريح كرد: آموزش خطاطی، رايانه و زبان هم جزو ديگر كلاس ها خواهند بود.
مديركل اوقاف و امور خيريه استان قم از پيش بينی حضور دو هزار نفر از دانش آموزان 
قمی در طرح نشاط معنوی 94 خبر داد و افزود: مجموعه معاونت فرهنگی اوقاف استان و 
شهرستان قم برای آماده سازی بقاع متبركه تلاش زيادی داشته اند و همچنين مراكز فرهنگی 
قرآنی آستان مقدس امامزادگان مختلف قم نيز در كنار دفتر اعزام مبلغ اوقاف، همكاری لازم 

را داشته اند.
وی در ادامه به طرح تربيت حافظان قرآن كريم به عنوان يكی از مهمترين رخدادهای 
قرآنی در سطح كشور اشاره و اظهار كرد: سال گذشته در استان قم بيش از 5 هزار نفر در قالب 

اين طرح آموزش های لازم را فرا گرفتند و امسال هم اين روند ادامه خواهد داشت.
حسينی مقدم با بيان اينكه برخی مراكز قرآنی در اين زمينه با اداره كل اوقاف قم همكاری 
می كنند گفت: البته امكان استفاده از ظرفيت همه موسسات قرآنی در حال حاضر وجود ندارد؛ 
حمايت از موسسات قرآنی توسط ادارات و نهادهای فرهنگی گوناگون صورت می گيرد كه كار 
شايسته ای است ولی مجموعه اوقاف به دليل محدوديت نيت های واقفان، توانايی گسترش 

چتر حمايتی را ندارد.
مديركل اوقاف و امور خيريه استان قم افزود: بهترين كار به منظور حمايت از موسسات 
قرآنی، ترويج موقوفات قرآنی است بنابراين مديران اين موسسات بايد با خيرين و واقفان 

صحبت های لازم را در اين زمينه داشته باشند.

بصیرت  و  فقدان دانش  شهردار قم 
از  را  مذهب  و  سنت  به  نسبت  کافي 
مشکلات اساسي جهان امروز دانست و 
گفت: ریشه تمامي افراطي گري ها در بي 

بصیرتي است.
مرتضي سقائيان نژاد در ديدار با برخي از 
اعضاي كانون  مداحان در قم و اصفهان ضمن 
تاكيد بر رسالت خطير مداحان در زمانه حاضر 
تصريح كرد: مداحان بايد راويان حقيقي سيره 

اهل بيت باشند.
را  امروزين جهان  ادامه وضعيت  وي در 
بسيار حساس دانست و اظهار داشت: در زمينه 
شعر آئيني بايد حواسمان جمع باشد تا باعث 
دامن زدن به منويات افراطي ها و استعمار 

گران نشويم.
شهردار قم آگاهي بخشي به جوانان را از ديگر وظايف 
اين  افزود:  و  كرد  عنوان  مداحان  و  آئيني  اصلي شعراي 
مهم مسئله اي است كه همواره از دغدغه هاي اصلي مقام 
معظم رهبري بوده است و ايشان همواره بر آن تاكيد فراوان 

داشته اند.
را  لازم  بصيرت  نداشتن  و  سوادي  كم  نژاد  سقائيان 
بزرگترين خطر در زمينه مداحي اهل بيت دانست و خاطر 
نشان كرد: فقدان بصيرت كافي در اين زمينه خطرات جدي 

براي جوامع اسلامي در پي دارد .
وي در ادامه با اشاره به اهميت ويژه بحث فرهنگ در 
مديريت شهري ابراز داشت: خوشبختانه قم شهري فرهنگي 
است و در اين زمينه در سطح كشور الگو مي باشد اما تفاوت 
سليقه ها در اين زمينه زياد است كه در سايه ولايت فقيه 

تمامي آن ها به وحدت مي رسد. 

ضرورت تحولي شگرف در شعر آئیني 
احساس مي شود

دبير شعر آئيني كشور نيز در اين ديدار آسيب شناسي 
شعر آئيني در كشور را مورد توجه قرار داد و گفت: ضرورت 

تحولي شگرف در شعر آئيني احساس مي شود.
محمد علي مجاهدي اظهار داشت: مديراني در قم موفق 
بوده اند كه سعي كرده اند با مراجع، علما و شخصيت هاي 
فرهنگي و ديني شهر قم ارتباط نزديكي داشته باشند و 
خوشبختانه سوابق مديريتي آقاي سقائيان نژاد نشان مي 
دهد كه شخصيتي مذهبي و حساس به مسائل فرهنگي 

هستند.
وي در ادامه ضمن تاكيد بر لزوم افزايش بودجه فرهنگي 
با  مسئولان  بيشتر  هماهنگي  داشت:  اظهار  كشور  در 
كارگروه هاي فرهنگي باعث ارتقاي هر چه بيشتر فرهنگ 

مذهبي در ميان شهروندان مي شود.
مجاهدي در ادامه با بيان اينكه كانون مداحان استان قم 

فعال ترين كانون در سطح كشور است خاطر 
نشان كرد: در صدد هستيم تحولي شگرف در 
شعر آئيني بدهيم تا از آنچه كه در اين زمينه 

ربطي به حقيقت عاشورا ندارد پرهيز شود.

تعامل مطلوب با دانشگاه از لوازم 
یک مدیریت شهري موفق است

با رئيس  شهردار قم همچنين در ديدار 
جهاد دانشگاهي استان قم،  ارتباط مناسب 
شهرداري با دانشگاه را از مهم ترين عوامل 
پيشرفت مطلوب شهري عنوان كرد و گفت: 
تعامل مطلوب با دانشگاه از لوازم يك مديريت 
شهري موفق است. سقائيان نژاد با بيان اينكه 
يكي از اولويت هاي اصلي شهرداري قم بحث 
گردشگري است افزود: بايد زيرساخت هاي مورد نياز براي 

بحث گردشگري مذهبي را فراهم كنيم.
در ادامه اين ديدار فقيه زاده رئيس جهاد دانشگاهي 
استان قم هم با اشاره به سوابق دانشگاهي شهردار قم اظهار 
داشت: جهاد دانشگاهي استان آمادگي هرگونه همكاري با 
مديريت شهري را دارد. وي طرح ملي گردشگري با محوريت 
جهاد دانشگاهي را مورد توجه قرار داد و افزود: در اين طرح 
سعي داريم با همكاري شهرداري ها به توسعه گردشگري در 

سراسر كشور كمك كنيم.
فقيه زاده در ادامه تدوين كتاب حريم حرم با همكاري 
شهرداري قم را مورد توجه قرار داد و ابراز داشت: اين كتاب 
كه تاريخ شهر قم را به روايت تصوير شرح مي دهد در 
دومجلد تدوين شده است كه مجلد نخست به شهر قم در 
قبل از انقلاب اسلامي و مجلد دوم به اين شهر در بعد از 

انقلاب تا اكنون پرداخته است. 

حضرت  مطهر  حرم  سمت  از 
معصومه)س( که کمي به سمت شیخان 
حرکت کني به خیابان انقلاب یا همان 
خیاباني  مي رسي،  معروف  چهارمردان 
زائران  کني  عبور  آن  از  زمان  هر  که 
براي  که  دید  خواهي  را  زباني  عرب 
اسکان در قم زائرسراهاي این خیابان را 
به دلیل نزدیکي به حرم مطهر حضرت 

معصومه)س( انتخاب کرده اند.
خيابان انقلاب يكي از خيابان هاي پر رفت 
و آمد است كه هر ساعت از روز به آن سر 
بزني بي شك آن را خلوت نخواهي ديد و از 
آنجايي كه اين خيابان جزو بافت فرسوده شهر 

محسوب مي شود با مشكلات بسياري رو به رو است.
از همان ابتداي خيابان انقلاب كه حركت كني نخست 
فست فود فروشي هايي را مي بيني كه متاسفانه به دليل نبود 
فضاي كافي در داخل مغازه، برخي از وسايل را در پياده رو 
گذاشته اند و همين سبب شده تا بسياري از عابران براي رفت 

و آمد از خيابان به جاي پياده رو استفاده كنند.
»مهدي معظمي« كه در يكي از همين فست فودي ها 
كار مي كند، با اشاره به علت قرار دادن وسايل مغازه ها در 
پياده روها گفت: از آنجايي كه در اين خيابان زائران بسياري 
رفت و آمد مي كنند، به طور معمول براي غذا خوردن به 
اين مغازه ها مراجعه مي كنند. براي حضور مشتريان بيشتر 
در فست فود، گاهي ميز و صندلي هاي بيشتري داخل مغازه 
چيده شده و سبب كاهش فضا مي شود از همين رو به ناچار 

وسايل اضافي را در پياده روها مي چينند. 
البته خيابان انقلاب مشكلات بسياري دارد كه اگر كمي 
دقت كني، مي تواني همه آنها را ببيني. به طور مثال نبود 
نقاشي ديواري در اين خيابان، وجود تعداد بي شمار دست 
فروش، نبود فضاي سبز، پارك موتورسيكلت و دوچرخه 
در پياده روها، گذاشتن وسايل مغازه ها در پياده روها، ريزش 
سقف برخي از اماكن تجاري، نظافت نكردن جوي هاي آب، 
پارك خودروها و تاكسي ها در هر نقطه از خيابان و ايجاد 
ترافيك هاي سنگين و بسياري ديگر از مشكلات كه متاسفانه 

از نگاه مسئولان شهري دور مانده است.
»علي قيصري« رئيس پليس مركز راهور استان با اشاره 
به پارك وسايل نقليه، موتور سيكلت و تاكسي در خيابان 
با  قم  خيابان هاي  از  يكي  انقلاب  خيابان  گفت:  انقلاب، 

بافت قديمي و فرسوده است كه به دليل عرض كم، وجود 
پاساژهاي تجاري و زائرسراها افراد زيادي در آن رفت و آمد 
مي كنند.وي افزود: با توجه به نبود پاركينگ، خيابان انقلاب با 

مشكلات بسياري رو به رو مي شود.
به طور قطع يكي از اقداماتي كه راهنمايي و رانندگي 
براي كاهش بار ترافيك خيابان انقلاب انجام مي دهد برخورد 
با موتورسواران و رانندگان تاكسي هايي است كه به قوانين 
راهنمايي و رانندگي بي اعتنا هستند و از همين رو به سرعت 

مورد اعمال قانون قرار مي گيرند.
حضور دستفروشان يكي ديگر از مشكلات اين خيابان 

است.
مدير پيشگيري و رفع تخلفات شهري شهرداري قم اظهار 
كرد: حضور دستفروشان سبب ايجاد ترافيك و نازيبايي شهر 

مي شود.
»عليرضا عسگري« تصريح كرد: ماموران سد معبر در هر 
نقطه از شهر كه دستفروشان را مشاهده كنند با آنها برخورد 
خواهند كرد اما بايد ماموران راهنمايي و رانندگي نيز با 

ماموران سد معبر شهرداري همكاري لازم را داشته باشند.
»ج.ا« يكي از دستفروشاني است كه در خيابان انقلاب 
در كنار يكي از آتليه هاي عكاسي وسايل واكسي خود را پهن 

كرده است.
دست فروشي  كه  افرادي  از  بسياري  كرد:  اظهار  وي 
مي كنند به دليل وجود مشكلات اقتصادي و نبود مكان 
درآمد  كسب  براي  و  مي شوند  دست فروشي  به  مجبور 
بيشتر به طور معمول در خيابان هايي حضور دارند كه تعداد 

بيشتري از شهروندان در آنجا رفت  و آمد دارند.

در اين ميان »اسماعيل فتحي« مديرعامل 
به  توجه  شهرداري  زيباسازي  سازمان 
قرار داد و  توجه  را مورد  زيبايي هاي بصري 
گفت: شهرداري در زمينه زيباسازي مناطق 
مختلف شهر برنامه ها و طرح هاي خاصي را در 
نظر گرفته است كه در آينده مي توان آنها را 

مشاهده كرد.
سازمان  اقدامات  از  يكي  كرد:  بيان  وي 
زيباسازي شهرداري توجه و پيگيري زيباسازي 
و احياي بافت فرسوده نقاط شهر است. خيابان 
بافت  بخش هاي  از  يكي  عنوان  به  انقلاب 
فرسوده به طور قطع جزو برنامه هاي مرمتي 

شهرداري است.
خيابان انقلاب يا همان چهارمردان با توجه 
به تمامي سخنان مسئولان نيازمند حمايت بسياري است 
اما با اين حال از سخنان مسئولان شهري چنين بر مي آيد 
خيابان هاي ديگر شهر در اولويت هاي زيباسازي قرار دارد و 
خيابان انقلاب حداقل بايد چند سال در صف انتظار بماند تا 

مسئولان براي زيباسازي و مرمت آن اقدام كنند.
پیاده رو یا جایگاه کولر ها و موتورسیکلت ها

اگر يك روز بخواهيد پياده از سمت خيابان انقلاب به 
سمت خيابان عمارياسر حركت كنيد در مدت 47 دقيقه اي 
كه حدود 4 كيلومتر را در پياده روهايي باعرض5/1متر را طي 
مي كنيد با مشكلات بسياري روبه رو خواهيد شد. مشاهدات 
خبرنگار همشهري از اين خيابان گوشه اي از بي نظمي هاي آن 
را بيان مي كند. در فاصله اي كوتاه 3 كولر در عرضه پياده رو 
و روي زمين نصب شده اند، 16 موتورسيكلت و دوچرخه 
در پياده رو پارك كرده اند و 3 واكسي و 9 دستفروش بساط 

كسب و كار خود را در همين عرض5/1 متربرپا كرده اند.
جالب اينكه در همين فاصله 16 مغازه وسايل و اجناسي 
را كه بايد در مغازه جا دهند در پياده رو گذاشته اند. يكي ديگر 
از مشكلات موجود در مسير خيابان انقلاب به سمت عمار 
ياسر جوي هاي آبي است كه به جاي اينكه آبي روان در آن 

وجود داشته باشد سرشار از زباله و لجن است.
در اين ميان 3 مغازه  هم بنرهاي تبليغاتي را براي جلب 
مشتري در پياده رو نصب كرده اند طوري كه رفت و آمد را 
براي عابران مشكل مي كند. اين نمايي كوتاه از خياباني بود 
كه در انتظار همكاري شهروندان و مسئولان براي نوسازي 

مانده است. 

مدیرکل اوقاف استان قم خبر داد

شرکت 2 هزار دانش آموز قمی در طرح نشاط معنوی

شهردار قم: 

ریشه تمامي افراطي گري ها در بي بصیرتي است

محله ای خسته از گرد و غبار سال ها بی توجهی

چهارمردان در انتظار توجه مسئولان

استاندار قم در بازدید از اداره کل 
حفاظت محیط زیست استان قم اظهار 
کرد: مشکلات اعتباري نباید موجب 
ها  دستگاه  توسط  کاري  کم  توجیه 

شود.
حجت الاسلام والمسلمين محمدصادق 
صالحي منش در جريان اين بازديد كه به 
مناسبت روز جهاني بيابان زدايي انجام شد، 

طي سخناني با اشاره به پتانسيل هاي بالاي 
كشور در زمينه هاي مختلف اظهار كرد: 
 همه بايد محيط زيست را در توسعه ي 

پايدار مدنظر داشته باشيم.
استاندار قم با تاكيد بر تلاش همه ي 
مردم و مسئولان براي جلوگيري از آلودگي 
هوا، حفظ زيست گاه هاي طبيعي و تلاش 
براي مرتع كاري در استان قم را ضروري 

تلقي و خاطرنشان كرد: حفاظت از منابع 
طبيعي موجود نيز بايد بيش از پيش مورد 

توجه مسئولين باشد.
نماينده عاي دولت در استان همچنين 
تلطيف  در  نيز  را  قم  باغات شهر  حفظ 
هوا و جلوگيري از آلودگي شهر قم مهم 
برشمرد و افزود: با توجه به اهميت اين 
مسأله، طي دوران مسئوليت خود اجازه  

هيچ گونه تغيير كاربري به باغات قم را 
نداده ام.

صالحي  والمسلمين  الاسلام  حجت 
منش مسئله ي اعتبارات و مشكلات بودجه 
اي در بحث حفاظت محيط زيست را نيز 
مورد توجه قرار داد و تصريح كرد: اين مسئله 
نبايد موجب توجيه كم كاري هاي دستگاه 

هاي مرتبط باشد.

استاندار قم:

مشکلات اعتباري توجیهي براي کم کاري دستگاه ها نیست

سهم عابر پیاده 
از فضای شهری

در  اتومبيل  گسترده  حضور  با  اخير  دهه های  در 
فضاهای عمومی شهر، ضرورت پاسخگويی به نياز اتومبيل 
برای جابجايی در شهر موردتوجه قرار گرفت و شهر در 
سلطه اتومبيل قرار گرفت. بر اين اساس توجه به سهم عابر 

پياده در شهر ناديده گرفته شد و توسعه و تعريض شبكه معابر جهت جابجايی اتومبيل 
در اولويت مديريت شهری بخصوص در شهرهای بزرگ قرار گرفت. اين نگاه چالش هايی 
را برای شهر و نظام برنامه ريزی به همراه داشت كه از آن جمله می توان به آلودگی هوا، 
معضل ترافيك شهری، از بين رفتن مقياس انسانی شكل شهر، گسست كالبدی و اجتماعی 
در سطح محلات قديمی شهر به جهت ايجاد معابر جديد، افزايش هزينه های عمرانی و. 
اشاره نمود و دور باطلی را در ناممكن بودن حل معضلات مورداشاره ايجاد نمود؛ اما در 
دانش برنامه ريزی شهری معاصر كنترل وسايل نقليه شخصی برای حضور در خيابان های 
شهری، توسعه حمل ونقل عمومی كارا و نيز در نظر گرفتن سهم عابر پياده در مقابل ماشين 
در فضای شهر مدنظر برنامه ريزان و مديرانی كه دغدغه انسانی شدن و ارتقا كيفيت 
فضاهای عمومی شهری را دنبال می نمايند قرار دارد. مطلب حاضر به ضرورت توجه به 
سهم عابر پياده در فضاهای عمومی شهرمان با برنامه ريزی برای ارتقای قابليت پياده مداری 
در شهرمان می پردازد. به اعتقاد نگارنده در شهرمان قم برنامه ريزی جامع و مدونی برای 
ارتقای پياده مداری در فضاهای عمومی شهر وجود ندارد و به نظر می رسد نگاه اتومبيل 
محور و بی توجهی به ضرورت مقياس انسانی فضای شهری در ساليان اخير با توجه به 
توسعه فيزيكی شهر بر مديريت شهری حاكم بوده است. شواهد اين ادعای نگارنده را 
می توان در تغيير عملكرد رودخانه قمرود به خيابان شهری، تعريف مسير ويژه اتوبوس 
تندرو در معابر كم عرض هسته مركزی شهر بدون در نظر گرفتن سهم عابر پياده برای 
حضور ايمن و با آرامش در آن، احداث خيابان های جديد در بافت قديم شهر، پياده روهای 
نامناسب و بی كيفيت از جهات گوناگون، تداخل و بی نظمی حركت سواره و پياده در معابر 
و ميادين اصلی شهر، اولويت بندی پروژه های عمرانی شهر به توسعه شبكه معابر و مسائلی 
اين چنين بيان نمود. بر اين اساس به نظر می رسد اصلاح اين نگاه در راستای انسانی تر 
نمودن فضاهای شهرمان ضروری می باشد. ازجمله امتيازاتی كه ارتقای قابليت پياده مداری 
در طرح ريزی شهری برای شهر و شهروندان به ارمغان خواهد آورد می توان به:  كاهش 
آلودگی هوا، صرفه جويی در مصرف انرژی، بهبود گذران اوقات فراغت، ارتباط بصری با 
محيط و افزايش حس تعلق به مكان، حفظ بافت تاريخی و قديم، افزايش ميانگين حضور 
مردم در فضای شهری و به تبع آن ارتقای سرزندگی خيابان، تحرك و فعاليت و كارايی 
اقتصادی بخصوص در مركز شهر، كاهش ازدحام ترافيكی، كاهش هزينه راه و پاركينگ 
سازی و... اشاره نمود. نكته ای كه در خصوص موضوع اين نوشتار می تواند مطرح گردد 
ايجاد مسيرهای دوچرخه به عنوان مكمل مسيرهای پياده با مكان يابی صحيح و فراهم 
نمودن زيرساخت های مسير حركت ايمن و جذاب در راستای ترغيب و ايجاد انگيزه برای 
شهروندان به استفاده از مسيرهای پياده می باشد.  به اعتقاد نگارنده ازجمله اقداماتی كه برای 
تحقق بخشيدن به شهری پياده مدار توسط مديريت شهری در شهرمان می تواند مدنظر 
قرار گيرد به موارد ذيل می توان اشاره نمود.  تهيه طرح جامع پياده راه و مسير دوچرخه برای 
فضاهای عمومی شهر توسط مديريت شهری،  تعريف مسير سبز پياده و دوچرخه در بستر 
رودخانه قمرود با در نظر گرفتن حفظ هويت طبيعی رودخانه قمرود به منزله ميراث طبيعی 
شهرمان، اعمال ممنوعيت در ورود ماشين به برخی خيابان های هسته مركزی شهر و ايجاد 
مسيرهای پياده سرزنده با محوطه سازی های جذاب برای حضور شهروندان، بررسی دقيق 
در خصوص جانمايی ايستگاه های دوچرخه و فراهم نمودن مسير تعريف شده جذاب و ايمن 
برای جابجايی با دوچرخه، تجهيز مسيرهای پياده به مبلمان شهری نظير نيمكت، پوشش 
گياهی مناسب برای سايه اندازی با توجه به اقليم شهر، روشنايی مناسب و محوطه سازی 
برای دعوت و تشويق شهروندان به استفاده از مسيرهای پياده، آموزش های شهروندی برای 
تشويق و ترغيب شهروندان به زندگی بدون ماشين و پياده روی و استفاده از دوچرخه برای 
جابجايی در سطح شهر، در نظر گرفتن مسير دوچرخه در بوستان های بزرگ شهر و قرار 

دادن دوچرخه برای آشنايی بيشتر شهروندان بافرهنگ دوچرخه سواری
* کارشناس ارشد جغرافیا و برنامه ریزی شهری

حمید اشعری *



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,030,000یک مثقال طلا

930,330یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,080,000سکه بهار آزاد ی

9,090,000سکه امامی

4,630,000نیم سکه

2,540,000ربع  سکه

1,740,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,300,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 32,300,000پژو 

SLX 405 32,500,000پژو 

ELX 43,500,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315MVM41,500,000

530MVM42,000,000

MVM X3368,000,000

MVM X3375,000,000جدیداتومات

MVM11020,500,000چهارسیلندر

چه کسانی می توانند خودرو وارد کنند؟
رییس مجمع عالی واردات اتاق بازرگانی ایران گفت: دستورالعملی که واردات 
خودرو را در اختیار واردکنندگان رسمی قرار می داد لغو شده است و مطابق با 

روال عادی، افرادی که کارت بازرگانی  دارند می توانند خودرو وارد کنند.
 محمدحسين برخوردار  اظهار كرد: طبق قانون، وارد كردن خودروهای بالای ۲5۰۰ 
سی سی به دليل لوكس بودن، ممنوعيت دارد؛ بنابراين خودروهايی كه كمتر از ۲5۰۰ 
سی سی هستند می توانند وارد كشور شوند و دليل وارد شدن اين خودروها اين است كه 

مطمئنا اين خودروها مشتريان خاص خود را دارند. 
وی افزود: نوع آوردن اين خودروها به دليل اينكه به شكل متمركز و از طريق نمايندگی 
نيست جای بحث دارد. اينكه گفته می شود قيمت خودروهای وارداتی ۲.5 برابر قيمت 
جهانی اين خودروهاست درست نيست، چراكه مطمئنا قبل از خريد مردم قيمت دلار، 
گمرك و ارزش افزوده را حساب می كنند و بعد نسبت به خريد اقدام می كنند. در شرايط 
فعلی هم رقابت بسيار تنگاتنگ شده است و امكان اينكه قيمت خودروهای وارداتی چند 
برابر قيمت جهانی باشد وجود ندارد، مگر آنكه نوع خاصی از خودرو باشد كه سازمان 
حمايت مصرف كنندگان و توليدكنندگان اجازه واردكردن خودروهای با قيمت بالا را 

نخواهد داد.
 برخوردار عنوان كرد: اگر خودروهای وارداتی در رقابت با خودروهای داخلی قيمت 
خيلی بالايی داشته باشند، امكان فروش برايشان وجود نخواهد داشت. اما نكته اساسی 
اين است كه خودرو سازهای ما بايد به خودروسازان خارجی بپيوندند و با همكاری هم 
خودروهای خارجی توليد كنند. به هر حال مردم سليقه های متفاوت دارند؛ بعضی  از آنها 
توان شان خودروهايی است كه در داخل توليد می شود و افرادی هم هستند كه توان خريد 

بالاتری دارند.
 رييس مجمع عالی واردات افزود: برای اينكه اين مشتريان پوشش داده شوند بايد 
خودروسازان داخلی با خودروسازان خارجی همكاری كنند. پيوستن به خوروسازان 
خارجی، تكنولوژی را در داخل كشور ارتقاء می دهد و می توانيم در آينده كارهای مثبتی 

در زمينه طراحی خودرو نيز انجام دهيم. 
او با بيان اينكه واردات خودرو به شكل انحصاری انجام نمی شود، عنوان كرد: امروز ديگر 
دستورالعملی كه واردات خودرو را در اختيار واردكنندگان رسمی قرار می داد لغو شده است 
و مطابق با روال عادی، افرادی كه با كارت بازرگانی شان واردات انجام می دهند می توانند 
خودرو هم وارد كنند و اينگونه نيست كه فقط نمايندگی ها و برندها به شكل انحصاری 

واردات انجام دهند بلكه خورو ها از سوی افراد متفرقه هم وارد می شوند. 
به گفته برخوردار وقتی برندی در اختيار كسی است، اين برند می تواند نماينده 
خارجی اش را به دو يا سه نفر در ايران بدهد. زمانی كه اصولا صاحب برند مشخص 
شود در صورت وجود مشكل، دولت می تواند برای حفاظت از مصرف كننده با واردكننده 

برخوردهای لازم را انجام دهد. 

 قابل توجه موديان محترم مالياتی:
آيا می دانيد در خرداد ماه سال جاری

 می توانيد اظهارنامه مالياتی خود را به صورت 
الكترونيكی از طريق سامانه

 WWW.TAX.gov.ir ارائه نماييد؟
روابط عمومی اداره كل امور مالياتی استان قم 

قائم مقام وزير صنعت: 

ریشه بسیاری از مشکلات اقتصاد و تولید در 
داخل کشور است 

قائم مقام وزیر صنعت با اعلام اینکه ریشه بسیاری از مشکلات اقتصاد و تولید 
در داخل کشور است، گفت: سال گذشته در برخی صنایع شاهد رشد بالای 50 

درصد بودیم و اینها همه با وجود تحریم ها بود . 
مجتبی خسروتاج قائم مقام وزير صنعت ، معدن و تجارت درباره مشكلات توليد و ارتباط 
آن با تحريم های خارجی با بيان اينكه توليد ناخالص داخلی در سالهای 91 و 9۲ منفی بود 

افزود : در سال 93 رشد توليد ناخالص داخلی به 3.6 درصد مثبت رسيد .
وی افزود: در برخی از صنايع شاهد رشد بالای 5۰ درصد بوديم و اينها همه باوجود 

تحريم ها بود .
خسروتاج تصريح كرد : اقتصاد كشور مشكلات زيادی دارد اما ريشه بسياری از آنها در 

داخل است .
وی با بيان اينكه تحريم ها در كلان فعاليت های اقتصادی را پرهزينه كرده است افزود : 
بخشی از قيمت بالا و حضور نداشتن در برخی بازارهای جهانی به تحريم ها  باز می گردد  .

خسروتاج گفت : وقتی مواد اوليه  با هزينه بالاتری وارد می شود  قيمت تمام شده هم 
بالا می رود طبيعتاً كالا قابل رقابت با رقيب خارجی نخواهد بود .

قائم مقام وزير صنعت افزود : اگر خريدهای خارجی ما در جاهايی كه ما پول نداريم  
باشد نياز به جابجايی دارد و اين هفت تا 9 درصد هزنيه ها را افزايش می دهد .

وی تصريح كرد: بازار صادراتی ما محدود شده است و در برخی از كشورهای اروپايی 
حضور نداريم  . خسرو تاج تاكيد كرد : بايد شرايط را به گونه ای كه تحريم ها می خواهد  
ادامه يابد برنامه ريزی كنيم اما اگر مذاكرات به نتيجه برسد زمينه ورود منافع خارجی هم 
به كشور فراهم خواهد شد . وی با تاكيد بر اينكه منابع لازم برای تامين نقدينگی واحدهای 
صنعتی از بانكها ديده شده است خاطرنشان كرد: ممكن است منابع بانكها در داخل 
پاسخگو نباشد و بايد با تنظيم برخی مقررات بتوانيم زمينه جذب سرمايه ايرانيان  مقيم 

خارج از كشور را فراهم كنيم تا اين سرمايه ها به كمك توليد داخلی بيايند .
قائم مقام وزير صنعت افزود: پيش بينی كرديم امسال 75 هزار ميليارد تومان منابع مورد 
نياز برای سرمايه در گردش بنگاه های اقتصادی در نظر گرفته شود و اگر بانكها  اين توان 

را نداشته باشند قطعاً ظرفيت های خارجی می تواند كمك كند .

معاون وزير جهاد كشاورزی اعلام كرد:

صادرات عسل ایرانی به اروپا
معاون وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه رتبه ایران در تولید عسل جهان کمتر 
از 10 است، گفت: ترکیه و چین از جمله مقاصد صادراتی عسل ما هستند؛ ضمن 

اینکه برخی از کشورهای اروپایی نیز با واسطه از ما عسل خریدند.
حسن ركنی شرايط توليد عسل در كشور را بسيار مطلوب عنوان كرد و اظهارداشت: 
رتبه ايران در زمينه توليد عسل در جهان كمتر از 1۰ است و همين شرايط به ما كمك 

می كند كه بتوانيم بخشی از توليدمان را به ديگر كشورها صادر كنيم.
وی ميزان توليد عسل در كشور را حدود 75 هزار تن اعلام و اضافه كرد: سال قبل حدود 
5 هزار تن عسل از كشور صادر شد؛ ضمن اينكه كشورهای مختلفی داوطلب دريافت اين 

محصول از ايران بودند.
ركنی كشورهای حوزه خليج فارس، تركيه، چين و غيره را از جمله متقاضيان دريافت 
عسل ايرانی عنوان كرد و گفت: برخی از كشورهای اروپايی نيز با يك واسطه از ايران 

عسل خريدند.
وی تنوع گل و گياهی كشور را عامل توليد عسل های متنوع و باخاصيت دارويی دانست 
و افزود: در زمينه بسته بندی تشكل های ما اقداماتی را انجام دادند كه لازم بوده اما كافی 
نبوده است؛ ما برای به دست آوردن ارزش افزوده كامل بايد كيفيت و تنوع بسته بندی مان 

را بالا ببريم.
معاون وزير جهاد كشاورزی با تاكيد بر لزوم حضور تشكل های مربوطه در نمايشگاه های 
بين المللی در راستای بازاريابی برای اين محصول، در مورد پيش بينی های انجام شده 
برای توليد عسل در سال جاری اضافه كرد: در حال حاضر نمی توان عدد دقيقی را در اين 
زمينه اعلام كرد اما براساس برنامه پيش  بينی شده اميدوار هستيم توليد اين محصول در 

سال جاری به بيش از 75 هزارتن برسد.  

رييس اتحاديه دارندگان سوپرماركت و مواد پروتئينی؛

آغاز فروش فوق العاده ماه رمضان در 
سوپرمارکت ها

رییس اتحادیه دارندگان سوپرمارکت و مواد پروتئینی گفت: حدود 20 واحد 
سوپرمارکتی برای ایام ماه مبارک رمضان فروش فوق العاده خود را آغاز کردند 
که اقلامی مثل خرما، برنج، روغن، ماکارونی را با تخفیف به مردم عرضه می کنند.

سعيد درخشانی اظهار كرد: با توجه به آغاز ماه مبارك رمضان، در برخی از صنوف فروش 
فوق العاده آغاز شده است و در صنف ما نيز اين طرح شروع شده و تا پايان ماه رمضان 

ادامه خواهد داشت.
وی افزود: معمولا در برخی سوپرماركت ها با توجه به اين كه رقابت در اين صنف زياد 
است، برخی از مواد غذايی با تخفيف عرضه می شوند و حاشيه سود كمی دارند؛ به عنوان 
مثال رب گوجه فرنگی در برخی واحد ها با تخفيف 5۰ درصدی و ماكارونی با تخفيف 15 
درصدی فروخته می شود. در ديگر اقلام نيز تخفيف ۲۰ تا 3۰ درصدی در روزهای عادی 

در نظر گرفته می شود.
ادامه داد: در طرح فروش  اتحاديه دارندگان سوپرماركت و مواد پروتئينی  رييس 
فوق العاده ماه رمضان در ۲۰ واحدی كه اين طرح را اجرا می كنند، اقلام پرمصرف ماه 
رمضان با تخفيف بيشتری عرضه می شود ولی درصد مشخص و تعيين شده ای ندارد و 
ميزان تخفيف بستگی به نظر فروشنده و حاشيه سودی كه برای خود در نظر می گيرد، 

دارد.
درخشانی با اشاره به گران شدن تخم مرغ اظهار كرد: تخم مرغ در همه مغازه ها گران شده 
و ظاهرا اين موضوع به دليل صادرات زياد آن است. ولی مرغداران و توليد كنندگان قيمت 

فعلی را منصفانه می دانند.
وی در عين حال به گران  بودن حامل های انرژی برای سوپرماركت ها اشاره كرد و گفت: 
سوپرماركت ها با توجه به اين كه مصرف بالای انرژی دارند بايد از تخفيف هايی بهره مند 
شوند كه سال هاست اين موضوع را پيگيری می كنيم ولی هنوز به نتيجه مشخصی 

نرسيده ايم.

دبیر انجمن کارفرمایان صنعت سیمان از کاهش قیمت سیمان در بازار داخلی و 
جهانی خبر داد و گفت: سیمان در بازار داخلی 10 درصد زیر قیمت مصوب و در 
بازار صارداتی نصف قیمت جهانی فروخته می شود اما با این وجود میزان صادرات 

هم کاهش یافته است. 
عبدالرضا شيخان با اشاره به دلايل كاهش صادرات سيمان اظهار كرد: با توجه به اين كه 
صادرات هر سال با مدت مشابه سال قبل از آن مقايسه می شود، صادرات اين محصول در سال 

جاری نسبت به پارسال كاهش پيدا يافته است. 
وی افزود: در سال گذشته بازار صادراتی خوبی به آذربايجان داشتيم اما با توجه به اين كه 

آذربايجان به توليد سيمان رسيد، اين صادرات كمرنگ شد. 
دبير انجمن كارفرمايان صنعت سيمان با اشاره به مقررات مختلف و ناامنی عراق به عنوان 
يكی ديگر از دلايل كاهش صادرات سيمان اظهار كرد: مقررات مختلف اين كشور به دلايل 
مسائل اقتصادی درونی عراق است؛ به طوری كه هنوز وارد مسائل عمرانی نشده اند و بودجه 

آن نيز دير ابلاغ شده است.
 شيخان با بيان اين كه در سال گذشته مجموع صادرات سيمان و كلينكر 19 ميليون تن بوده 
است، گفت: 6۰ تا 67 درصد صادرات سيمان مربوط به عراق بوده است؛ بنابراين هرگونه ناامنی 

و تغييرات در اين كشور می تواند روی بازار ما تاثير گذار باشد. 
وی درباره  كاهش قيمت سيمان صادراتی و پايين  بودن اين قيمت نسبت به نرخ جهانی 

اظهار كرد: بايد اين موضوع را تاييد كنيم، چراكه قيمت سيمان صادراتی ما بسيار پايين است.
 شيخان افزود: در دهه 8۰ سرمايه گذاری زيادی در صنعت سيمان ايران صورت گرفت و با 
توجه به پيش بينی رشد اقتصادی پنج تا شش درصدی برای كشور، در اين دوره توان توليد 

8۰ ميليون تن تخمين زده شد.
 كاهش ميزان نياز سيمان در كشور

 دبير انجمن كارفرمايان صنعت سيمان با بيان اين كه در حال حاضر توليد سيمان سالانه 
حدود 66 ميليون تن است، گفت: در حال حاضر كه بحث عمرانی در كشور ما نيز كمرنگ 
شده نمی توانيم كارخانجات توليدی مان را تعطيل كنيم، چرا كه آثار اجتماعی خواهد داشت؛ 
بنابراين افزايش توليدمان را بايد صرف صادرات كنيم.  وی با اشاره به نياز كشور به 54 ميليون 
تن سيمان در سال گذشته ادامه داد: ميزان نياز به سيمان نسبت به سال قبل از آن 3.6 درصد 
كاهش داشت؛ بنابراين ناچار بوديم به سمت صادرات حركت كنيم. از سوی ديگر زمانی كه 
توليدمان زياد می شود دلالان منطقه ای از اين موضوع سوء استفاده می كنند و قيمت ها را پايين 
می آورند.  شيخان با بيان اين كه راهكار اين موضوع عمل  كردن به صورت كنسرسيومی و وارد  
شدن به رينگ صادراتی در بورس كالاست، گفت: از اين طريق توليد كنندگان بزرگ می توانند 

بازار خوبی پيدا كنند و با قيمتی مناسب كالای خود را بفروشند.
 فروش سیمان 10 درصد زیر قیمت مصوب

 دبير انجمن كارفرمايان صنعت سيمان با اشاره به پيشنهاد افزايش 17 درصدی نرخ سيمان 
داخلی گفت: اخيرا نامه ای به وزير صنعت، معدن و تجارت در خصوص دلايل پيشنهاد افزايش 
قيمت سيمان داده ايم. در حال حاضر قيمت فروش سيمان به نرخ مصوب كه خرداد  پارسال 

تصويب شده است نمی رسد و از آن مقدار حدود 1۰ تا 1۲ درصد كمتر فروخته می شود.
 وی افزود: اين در حالی است كه تورم با همان نرخ معمول رشد كرده، برق در سال گذشته 
گران شد و 15 درصد افزايش هزينه های دستمزد داشتيم كه همه اينها در قيمت تمام شده 
تاثير گذار است.  شيخان با اشاره به قيمت مصوب 1۰۰ هزار تومانی به ازای هر تن سيمان فله ای 
اظهار كرد: پيشنهاد افزايش 17 درصدی قيمت را نسبت به قيمت مصوب داده ايم و اميدواريم 
اين موضوع اجرايی شود، چرا كه اگر اين صنعت زمين بخورد بلند  شدنش بسيار سخت خواهد 
بود.  دبير انجمن كارفرمايان صنعت سيمان با بيان اين كه قيمت سيمان ايران در حال حاضر 
حدود 31 دلار است، ادامه داد: در هيچ جای دنيا قيمت سيمان 31 دلار نيست، بلكه قيمت 
جهانی اين كالا حدود 6۰ دلار است؛ بنابراين اگر بخواهند با دنيا مقايسه كنند بايد قيمت 
سيمان تنی ۲۰۰ هزار تومان باشد. از سوی ديگر انتظار داريم نظارت بر بازار توزيع را به انجمن 

بدهند تا بتوانيم در اين خصوص برنامه ريزی كنيم. 

دبير انجمن صنعت سيمان خبر داد؛
کاهش قیمت سیمان در بازار داخلی و جهانی

دبيركل كانون عالی شوراهای اسلامی كار كشور؛

بن کارگران به 130هزار تومان افزایش می یابد؟
دبیرکل کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور از آماده شدن بسته پیشنهادی کانون در صورت عدم تصویب افزایش حق 

مسکن کارگران در هیات وزیران خبر داد.
رحمت الله پورموسی  اظهار كرد: در جلسه چند هفته قبل كانون عالی شوراهای اسلامی كار كشور نامه ای به شورای عالی كار نوشته و تقاضا 
كرديم كه در اسرع وقت جلسه ای با دستور كار عدم تصويب افزايش حق مسكن كارگران تشكيل شود. وی ادامه داد: تنها آيتمی كه برای لحاظ 
شدن در فيش های حقوقی كارگران نياز به تاييد هيات وزيران دارد، حق مسكن كارگران است و در همان جلسه تعيين مزد سال 1394 وزير 
كار اعلام كردند كه مصوبه را از هيات وزيران می گيرند. پورموسی تاكيد كرد: نمايندگان كارگران در شورای عالی كار با افزايش 17 درصدی 
دستمزد به اين دليل موافقت كردند كه مزايای جانبی برای آن پيش بينی شده بود، در واقع دولت در جريان افزايش 17 درصدی دستمزد، 
بند ۲ ماده 41 را مدنظر قرار داد و عنوان كرد كه درصد افزايش حداقل حقوق بالا نرود تا آثار تورمی نداشته باشد ولی در مقابل مزايای جانبی 
برای كارگران پيش بينی شود. رييس كانون شورای اسلامی كار خراسان  رضوی اضافه كرد: بر اساس مصوبه جلسه تعيين مزد سال 1394، 
سنوات كارگران از 5۰۰ تومان در روز به 1۰۰۰ تومان افزايش يافت، بن خواربار به 11۰ هزار تومان رسيد و حق مسكن هم ۲۰ هزار تومان 
افزايش پيدا كرد اما متاسفانه با وجود ابلاغ بخشنامه مزد 94، هنوز تكليف افزايش حق مسكن كارگران مشخص نيست و در فيش های حقوقی 
كارگران اعمال نمی  شود. وی در پايان از ارائه پيشنهادی جايگزين در صورت عدم تصويب افزايش حق مسكن كارگران در هيات وزيران خبر 
داد و گفت: پيشنهاد مشخص ما اين است كه اگر هيات وزيران افزايش ۲۰ هزار تومانی حق مسكن را نمی پذيرد اين رقم را روی بن خواربار 

كارگران بياورد و 11۰ هزار تومان بن كارگری را به 13۰ هزار تومان افزايش دهد تا اين امر به نوعی جبران شود. 
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کرده  تاکید  خود  اظهارات  درتازه ترین  دولت  سخنگوی 
که یارانه نان قطع نمی شود اما دیگر در کوچه و خیابان های 
این بساط  و  را می توان دید  نانوایی دولتی  پایتخت، کمتر 

نانوایی های آزادپز است که گسترده تر شده است. 
مصرفی  سبد  در  عمده ای  نقش  كه  است  اقلامی  از  يكی  نان 
خانوارهای ايرانی دارد و هنوز هم، نان يك پای ثابت سفره های ايرانی 
است. حال هم كه در آستانه ماه مبارك رمضان قرار گرفته ايم، نقش اين 

كالا در مصارف روزانه مردم، عمده تر از قبل می شود.
چند وقتی هست كه دولت تصميم گرفته تا يارانه ای كه به گندم، آرد 
و نان پرداخت می كرده را به شدت كاهش دهد و منابع مالی آن را در 
بخش های ديگر اقتصاد و بودجه كشور به كار بندد؛ به خاطر همين اگر 
به يكباره تصميم می گرفت تا يارانه نقدی نان را كاهش دهد يا قيمت 
نان را با مصوبه خود، گران كند، به طور قطع ممكن بود نارضايتی 
گسترده ای را در پی داشته باشد. برهمين اساس، به اين نتيجه رسيد 
كه با اعلام وزارت صنعت، معدن و تجارت بخشی از آرد نانوايان را قطع 
كرده و آنها را از سمت نانوايی دولتی، به سمت نانوايی خصوصی يا 

همان آزادپزها هدايت كند.
به همين دليل، در گام اول دولت اعلام كرد حداكثر ۲۰ درصد 
نانوايی ها آزادپز می شوند و مابقی همچنان بايد تحت نظارت دولت و با 
دريافت آرد دولتی به كار خود ادامه دهند اما موضوع از آنجا شروع شد 
كه بسياری از نانوايی ها تمايل به اين پيدا كردند كه نان را به صورت 
آزاد بپزند، آرد آزاد بخرند و خود هم قيمت گذاری نان شان را به عهده 

بگيرند؛ آنهم با اندكی كم و زياد كردن كنجد.
البته اتحاديه نانوايان برای نان های آزادپز با هماهنگی دولت، سقف 
قيمتی تعيين كرد و قيمت هر قرص نان سنگك كه عمده مصرف 
مردم است، به صورت آزادپز در تهران 13۰۰ تومان تعيين شد. آنگونه 
كه محمدرضا نظرنژاد، رئيس اتحاديه نانوايان سنگكی به خبرنگار مهر 
می گويد: قيمت هر قرص نان سنگك بنا به درخواست مشتری مبنی 
بر استفاده از كنجد تغيير می يابد به نحوی كه اگر نان يك رو كنجد، 
پخت شود، به قيمت 15۰۰ تومان، دو رو كنجد با وزن چانه 55۰ گرم، 
۲۰۰۰ تومان و هر كيلوگرم نان سنگك ساده 3 هزار تومان در سال 

94، عرضه می شود.

وی، البته اين نكته را هم تاكيد كرده كه هيچ نانوايی حق ندارد به 
زور نان كنجدی را به بهانه افزايش قيمت، در اختيار مشتری بگذارد، 
بلكه مشتری خود بايد متقاضی دريافت نان كنجددار باشد در حالی 
كه هم اكنون اين گونه نيست و گشت و گذاری در ميان نانوايی های 
آزادپز نشانگر اين است كه برخی از نانوايان، نانی به  غير از نان كنجدی 

را پخت نمی كنند.
نظرنژاد اين را هم تاكيد كرده كه برنامه دولت برای نان در سال 94، 
حركت به سمت آزادسازی قيمت است، اين در حالی است كه در سال 
93 بالغ بر ۲۰ درصد از نانوايی ها آزادپز شده اند و در نان سنگك، تعداد 
نانوايان آزادپز بيش از ۲۰ درصد بوده است، البته مردم هم راضی بودند 

چراكه كيفيت نان افزايش يافته است.
او چندی پيش هم  اعلام كرده بود كه قرار است در ارديبهشت و 

خردادماه سال جاری، ميزان نانوايان آزادپز به 6۰ درصد برسد و بر 
اين اساس، پيش بينی می شود در سال 94، به طور كامل قيمت 
نان آزادسازی شود. در اين صورت رقابت هم برای پخت كيفی نان 
بيشتر خواهد شد؛ موضوعی كه اگرچه از سوی مقامات دولتی در ابتدا 
مثل هميشه رد شد اما صحت گفته نظرنژاد با برچيده شدن روزانه 
نانوايی های دولتی و جايگزينی نانوايی های آزادپز به جای آن، در سطح 
شهر خودنمايی می كند. وی اظهار داشت: امسال قيمت نان با توجه به 
بالا رفتن دستمزدها و نرخ حامل های انرژی، بايد بين ۲۰ تا ۲5 درصد 
افزايش يابد اما هنوز دولت تصميمی برای افزايش قيمت نان در سال 
94 نگرفته و تاكنون جلسه ای نيز برگزار نشده اما سياست كلی دولت، 

حركت به سمت آزادسازی قيمت نان است.
اما پای ديگر داستان، محمدباقر نوبخت، سخنگوی دولت است كه 

به تازگی اعلام كرده دولت قصد ندارد يارانه نقدی نان را قطع كند در 
حالی كه حذف بی و سر و صدای 11 هزار ميليارد تومان يارانه نان 
با گسترده تر شدن بساط نانوايی های آزادپز و از گردونه خارج شدن 

نانوايی های دولتی آغاز شده است.
در اين ميان، اگرچه دولت اعلام می كند ميانگين نانوايی هايی كه 
آزادپز می شوند، تنها ۲۰ درصد در سال گذشته و ۲۰ درصد در سال 
جاری است اما اين حذف در كل كشور اتفاق می افتد و بنابراين ممكن 
است سهم يك استان بيشتر و سهم استانی ديگر كمتر باشد، همانطور 
كه هم اكنون در پايتخت و حتی كلانشهرها، كمتر نانوايی دولتی را 

می توان يافت.
در اين ميان برخی نانوايان در گفتگو با مهر می گويند: دولت اجباری 
اقتصادی  آزادپز صرفه  نان  پخت  اما  ندارد  آنها  آزادپز شدن  برای 
بيشتری برايشان دارد. از سوی ديگر، چون نان كيفيت بالاتری می يابد، 
مشتريانش هم بيشتر می شود. به گفته آنها، البته از تعداد مشتريان 
خريد نان برخی از آنها، از زمانی كه آزادپز شده اند كمتر شده است، 
چراكه واقعا برخی از مردم قدرت خريد سابق را ندارند كه حتی گرانی 

چند صد تومانی نان برای شان مهم نباشد.
بنابراين به نظر می رسد دولت به صورت كاملا بی سر و صدا قصد 
دارد يارانه نان را حذف كند، البته ممكن است مدتی به پرداخت يارانه 
نقدی نان در كنار ساير يارانه ها هم ادامه دهد اما با اين روندی كه در 
پيش گرفته شده، به نظر نمی رسد پرداخت يارانه نقدی نان هم دوام 
زيادی داشته باشد، يا حداقل نان های دولتی با قدرت و قوت قبل، پخته 

شده و به دست مردم داده شود.
از سوی ديگر، مردم می گويند در آستانه ماه مبارك رمضان كه 
نيازشان به خريد نان دو چندان می شود، به هر نانوايی كه مراجعه 
می كنند، خبر از آزادپز شدن آن می دهند و اين امر، سرگردانی آنها را 
برای يافتن نانوايی دولتی رقم زده است، ضمن اينكه نانوايان هم خيال 
خود را از بابت پاسخگويی به مردم برای به يكباره آزادپز شدنشان را 
راحت كرده اند و تنها به يك پارچه نوشته نصب شده بر روی ديوار 
نانوايی بسنده كرده اند كه بر روی آن نوشته، در اين نانوايی، نان به 
صورت آزادپز عرضه می شود. اين حال و روز اين روزهای مردم در 

آستانه ماه مبارك رمضان و خريد نان است.

نان در تنور داغ آزادپزها؛

 حذف تدریجی و بی سر و صدای نان دولتی
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 معاون اداره كل ورزش و جوانان قم:
واگذاری اماکن ورزشی به بخش خصوصی

 به سود هیئت های ورزشی است
 معاون اداره کل ورزش و جوانان قم با بیان این که واگذاری اماکن ورزشی قم 
به بخش خصوصی به س�ود هیئت های ورزشی قم است گفت: فضای تمرینی 
نمایندگان قم در لیگ های کشور یا به منظور برگزاری لیگ از سوی اداره کل 

ورزش و جوانان قم تأمین می شود.
روح الله رمضانی درباره انتقاد هيئت واليبال از واگذاری خانه واليبال به بخش خصوصی 
اظهار داش��ت: واگذاری اماكن ورزشی قم به بخش خصوصی طبق دستورالعمل وزارت 
ورزش و جوانان است و اين اقدام نه تنها در مورد خانه واليبال كه در مورد تمامی سالن های 

ورزشی ديگر كه زيرمجموعه اداره كل ورزش و جوانان قم هستند صورت گرفته است.
وی افزود: به منظور برگزاری مسابقات انتخابی واليبال استان قم، سانس های مورد نياز 
هيئت واليبال از سوی اداره كل ورزش و جوانان تأمين شد اما هيئت واليبال از برگزاری اين 
مسابقات امتناع كرد و به صورت كتبی اعلام كرد كه قادر به برگزاری اين مسابقات نيست.

معاون اداره كل ورزش و جوانان قم گفت: تمامی سانس های موردنياز تيم های ورزشی 
استان كه قرار است در مسابقات قهرمانی كشور شركت كنند توسط اداره كل ورزش و 
جوانان استان قم تأمين می شود و مشكلی در اين زمينه وجود ندارد و هزينه اجاره اين 

سانس ها توسط اداره كل ورزش و جوانان پرداخت می شود.
رمضانی بيان كرد: برخی از مش��كلات ناش��ی از مديريت س��الن های ورزشی توسط 
هيئت های ورزش��ی با وجود دلس��وزی و خدوم بودن هيئت ها، شامل تبعات حقوقی و 
قضايی برای هيئت ها، صرف شدن زمان زيادی از سوی هيئت ها برای سالن داری به جای 
هيئت داری و حركت هيئت ها برای تأمين مخارج به سمت درآمدزايی و دريافت هزينه از 

ورزشكاران بعضاً عنوان دار است.
وی عنوان كرد: گاهی اختلافاتی بين اعضای هيئت های ورزشی در مورد درآمد سالن ها 
و اماكن ورزشی تحت پوشش ايجاد می شود كه سبب يه چالش كشيده شدن آن هيئت 
ورزشی می شود در حالی كه در صورت حضور بخش خصوصی در اجاره سالن ها، چنين 
مش��كلاتی حذف می ش��ود معاون اداره كل ورزش و جوانان قم خاطرنشان كرد: با اين 
اوصاف، واگذاری اماكن ورزش��ی دولتی وزارت ورزش به بخش خصوصی بيشتر به سود 
ورزش و هيئت های ورزش��ی اس��ت و هيئت ها هر زمان كه نياز به سالن برای برگزاری 
مسابقات ليگ استان يا آماده سازی نمايندگان قم در ليگ های كشور داشته باشند اين 

درخواست از سوی اداره كل ورزش و جوانان تأمين می شود.

رئيس هيئت پينگ  پنگ قم خبر داد؛
دعوت 4 پینگ پنگ باز قمی به

 اردوی تیم ملی نونهالان
رئیس هیئت پینگ پنگ اس�تان ق�م از دعوت پینگ پنگ بازان مس�تعد و 

آینده دار قمی به اردوی آماده سازی تیم ملی کشورمان خبر داد.
محمد عموئيان اظهار كرد: در س��ال های اخير ش��اهد موفقيت های ارزنده ای از سوی 
پينگ پنگ بازان مستعد استان قم در تمام عرصه ها بوده ايم و سرمايه گذاری بسيار خوبی 
نيز بر روی رده های سنی پايه انجام شده و اكنون چهار تن از استعدادهای قم به تيم ملی 

دعوت شده اند.
وی ادامه داد: در سال های اخير اقدامات بسيار خوبی در مسير پشتوانه سازی برای آينده 
پينگ پنگ قم از رده های سنی پايه صورت گرفته، ضمن اينكه تيم های پينگ پنگ قم در 
تمام مسابقات قهرمانی كشور و ليگ های باشگاه های كشور دختران و پسران حضور يافته 

و نتايج خوبی كسب كرده اند.
رئيس هيئت پينگ پنگ استان قم اضافه كرد: در چند مورد ميزبانی رقابت های پينگ 
پنگ قهرمانی كشور در رده های سنی خردسالان، نونهالان و نوجوانان را بر عهده داشته ايم 
و هم اكنون نيز تيم ملی پينگ پنگ پسران رده سنی نونهالان كشورمان در قم اردو زده 

است.
وی يادآور ش��د: با توجه به تش��كيل اين اردو در قم، چهار نفر از چهره های مس��تعد 
پينگ پنگ قم به اردوی آماده سازی تيم  ملی پينگ پنگ رده سنی نونهالان دعوت شده اند 
و در اين اردو با برترين های پينگ پنگ كش��ور از استان های مختلف به رقابت و تمرين 

خواهد پرداخت.
عموئيان ادامه داد: اردوی آمادگی تيم ملی رده  سنی نونهالان پسر كشورمان از امروز به 
ميزبانی خانه پينگ پنگ قم برگزار خواهد شد و بر اساس برنامه ريزی فدراسيون پينگ پنگ، 

اين اردو با حضور 18 راكت به دست از استان های مختلف در قم تشكيل می شود.
وی خاطرنش��ان كرد: پينگ پنگ بازان دعوت ش��ده به اردوی آماده سازی تيم ملی رده  
سنی نونهالان كشورمان در اين اردو زيرنظر كادر فنی خود تمرينات تاكتيكی و تكنيكی 
خ��ود را برگزار می كنند در حالی كه چهار نفر از پينگ پنگ بازان حاض��ر در اين اردو از 

پينگ پنگ بازان مستعد و آينده دار استان قم هستند.
رئيس هيئت پينگ پنگ اس��تان قم در ادامه با اشاره به معيار انتخاب پينگ پنگ بازان 
دعوت شده به اردوی آمادگی تيم ملی تصريح كرد: افراد دعوت شده به اين اردو در رده 

سنی نونهالان بر حسب آخرين رده بندی قهرمانی نونهالان كشور انتخاب شده اند.
وی اظهار كرد: ملی پوشان نونهال پينگ پنگ كشورمان از امروز تا ۲8 خرداد ماه جاری 
تمرينات و برنامه های آماده سازی خود را در خانه پينگ پنگ مجموعه ورزشی شهدای 

هفتم تير قم كه جنب عوارضی اتوبان قم � تهران واقع شده است، برگزار می كنند.
عموئيان يادآور شد: تعداد 18 پينگ پنگ باز در اين مرحله از اردوی تيم ملی در قم حاضر 
هستند ضمن اينكه چهار پينگ پنگ باز برجسته قم يعنی سيدمحمدمعين منتظری، پويا 
وفايی، سيدعلی سجادی و ميلاد عباسی نيز به همراه ساير ملی پوشان در اين تمرينات 
حضور می يابند تا خود را برای اعزام به رقابت های برون مرزی پينگ پنگ ۲۰15 كه پيش 

روی ملی پوشان است، آماده كنند.

با كسب رتبه چهارم بخش تيمی؛
قم به 4 مدال کاتا جودو قهرمانی کشور دست یافت

کاتاروهای قم در پایان مس�ابقات کاتا جودو قهرمانی مردان کشور موفق به 
کسب چهار نشان نقره و برنز شده و در جمع چهار تیم برتر کشور قرار گرفتند.

موفقيت های كاتا جودو كه بخش اجرای فرم رشته ورزشی جودو به شمار می رود برای 
استان قم در مسابقات كاتا جودو قهرمانی كشور بار ديگر تكرار شد و اين بار نيز كاتاروهای 

قم موفق به كسب چهار مدال رنگارنگ اين پيكارها شدند.
اين در حالی اس��ت كه قم يكی از اس��تان های همواره موفق يك دهه اخير كاتا جودو 
كشور به شمار می رود و تعداد مدال های زيادی از مسابقات داخلی و خارجی اين رشته 
اعم از قهرمانی كشور، قهرمانی آسيا،  قهرمانی جهان و ميادين بين المللی كاتا جودو كسب 

كرده است.
بر اساس برنامه ريزی فدراسيون جودو و كوراش كشورمان، دهمين دوره رقابت های كاتا 
جودو قهرمانی كش��ور كه جنبه انتخابی تيم ملی را نيز داش��ت با حضور 1۰۰ كاتارو از 
استان های مختلف كشور به ميزبانی سالن شهيد افراسيابی تهران برگزار شد و برترين های 

خود را شناخت.
چهره نفرات و تيم های برتر اين دوره از مس��ابقات كاتا جودو قهرمانی كشور در حالی 
مشخص شد كه در نهايت تيم تهران با كسب دو مدال طلا عنوان نخست را كسب كرد 
و تيم اعزامی از هيئت جودو و كوراش استان اصفهان با يك طلا و دو برنز موفق به كسب 

عنوان نايب قهرمانی شد.
همچنين تيم هيئت جودو و كوراش استان مازندران با كسب يك طلا روی سكو سوم 
ايستاد، گلستان نيز با كسب يك مدال طلا و جام اخلاق را به خود اختصاص داد، ضمن 
اينكه تيم های قم با دو نقره و دو برنز، همدان با دو نقره، سمنان و خراسان رضوی هر كدام 

يك با يك نقره عناوين بعدی را كسب كردند.
مراس��م اختتاميه اين مسابقات و توزيع جوايز نفرات و تيم های برتر در حالی با حضور 
رئيس، نايب رئيس و دبير فدراسيون جودو و كوراش برگزار شد كه تيم ملی كاتا جودو 
كشورمان بعد از اين پيكارها قرار است به اردوی آماده سازی برود تا در رقابت های قهرمانی 

آسيا و جهان حضور يابد.
نفرات برتر كاتاهای مختلف در حالی معرفی شدند كه مسابقات در رشته های ناگه نوكاتا، 
كيمه نوكاتا، گوشين جوتسوكاتا، جونوكاتا و كاتا مه نو كاتا به انجام رسيد و نمايندگان قم 
در كيمه نوكاتا، گوشين  جوتسوكاتا و كاتا مه نو كاتا موفق به كسب چهار مدال اين دوره 

از پيكارها شدند.
در پايان رقابت های رشته ناگه نو كاتا تيم گلستان قهرمان شد، تيم همدان در جايگاه 
دوم ايستاد و تيم اعزامی از هيئت جودو و كوراش استان قم با تركيب محمدجواد بشارتی 
و مجتبی اسماعيل پور با قرار گرفتن در جايگاه سوم، مدال برنز اين دوره از مسابقات را به 

خود اختصاص داد.
در رش��ته كيمه نو كاتا مسابقات كاتا جودو قهرمانی مردان كشور نيز تيم مازندران به 
مقام قهرمانی دست يافت و تيم اعزامی از هيئت قم با تركيب محسن قاسم لو و سيدعلی 
ميرسپاسی بالاتر از تيم هيئت اصفهان عنوان نايب قهرمانی را به خود اختصاص داد و 

صاحب نشان نقره شد.
اين در حالی است كه در پايان رقابت های رشته گوشين جوتسو كاتا مسابقات قهرمانی 
كش��ور تيم تهران قهرمان شد، تيم همدان در جايگاه دوم ايستاد و تيم هيئت جودو و 
كوراش استان قم با تركيب محمدرضا صحرايی و محمدحسن سالاری چهره های شاخص 

كاتا جودو قم به نشان برنز دست يافت.
تيم اعزامی هيئت جودو و كوراش استان قم تنها در رشته جونو كاتا در بين مدال آوران 
قرار نگرفت اما در رش��ته كاتا مه نو كاتا بعد از تيم اصفهان با تركيب مهدی عظيمی و 
فخرالدين رضايی عنوان دوم و مقام نايب قهرمانی پيكارهای كاتا جودو قهرمانی كشور در 
سال 1394 را از آن خود كرد تا تيم قم با كسب چهار مدال رتبه چهارم بخش تيمی را 

نيز كسب كند.

بازی پولادی با سربازی!
لیگ فوتبال قطر پایان یافته ولی آقای خوش قول فوتبال کشور به جای حضور در 
پادگان، به لذت بردن از تعطیلات آخر فصل می پردازد؛ موضوعی که این روز ها با 

آمیخته شدن به برخی حاشیه ها، بیش از هر زمانی جلب توجه می کند.
سال گذشته بود كه نام مهرداد پولادی همانند بسياری از فوتباليست های ديگر در ليست 
سياه فوتباليست های سرباز متخلف به چشم خورد؛ بازيكنانی كه كارت معافيت از خدمت 
آن ها جعل شده بود، افرادی كه به بهانه های مختلف از يك كانال مشابه كارت معافيت گرفته 

بودند، با بهانه هايی مثل كم بينايی يا واريكوسل.
واقعيت اين اس��ت كه نه نظام مقدس جمهوری اس��لامی ايران از خدمت نرفتن پولادی 
درمانده است و نه مرزهای اين خاك و بوم بی او به ناامنی دچار شده است، ماهيت پيگيری 
اين موضوع تنها و تنها يك دليل دارد و آن هم برابری افراد در برابر قانون است، اين كه خون 

هيچ كسی از ديگری رنگين تر نيست.
همان گونه كه فرزند كارگری شريف در كشور موظف به گذراندن دوره مقدس سربازی 
است فرزند فلان آقازاده نيز بايد دينش را به كشور ادا كند. در اين مورد هم استثنايی وجود 
ندارد و پولادی بايد بداند كه نمی تواند به واسطه امتياز حضور در تيم ملی فوتبال ايران از اين 

جايگاه سوء استفاده كند.
بی تدبیری رییس فدراسیون فوتبال

پيش از جام ملت های آس��يا ۲۰15 اس��تراليا ب��ود كه بيش از هر زم��ان ديگری بحث 
فوتباليست های سرباز متخلف مورد پيگيری قرار گرفته بود. پولادی همان زمان بود كه به 
قطر رفته بود تا كارش را با تيم الشحانيه قطر ادامه دهد، رييس فدراسيون فوتبال نيز به دنبال 
موجه كردن حضور پولادی در تيم ملی از اين سازمان به آن سازمان رفت تا مسئولان نظامی 
كشور را راضی كند كه اين دفاع چپ تيم ملی را در استراليا همراهی كرده تا تيم ملی در اين 

ناحيه با مشكلی مواجه نشود. 
همان زمان با فشارها و انتقادهای درست مردم و رسانه ها كفاشيان مجبور به وعده ای شد تا 
فضا را آرام كند. اينكه پولادی پس از پايان قراردادش در فصل اخير به ايران باز خواهد گشت 

تا به سربازی برود و مسئله خدمتش را حل كند. 
اما اكنون ليگ قطر به اتمام رس��يده اس��ت و در حالی كه ساير بازيكنان ايرانی حاضر در 
اي��ن ليگ از حدود يك ماه پيش برای حضور در اردوهای آماده س��ازی تيم ملی به تهران 
آمدند پولادی همچنان بی سروصدا در حال لذت بردن از تعطيلاتش در قطر است تا رييس 
فدراسيون فوتبال هم چنان هيچ پاسخ قانع كننده ای برای افكار عمومی و مردم نداشته باشد.

 البته كفاشيان جمله ای خنده دار را پس از اتمام مجمع  فوق العاده فدراسيون فوتبال در 
اين مورد به زبان آورد،  او گفت "با باش��گاه های قطری هماهنگ هستيم و قرار است آن ها 

هماهنگی هايی را انجام دهند تا پولادی را برای بازگشت به ايران ترغيب كنند!؟".
 باشد روزی برسد كه همه مردم در جايگاه های مختلف، چه فرزندان مقامات عالی رتبه كشور 

و چه عضوی ناچيز از فوتبال ايران، در مقابل قانون سر فرود آوريم. 

ليگ جهانی واليبال ۲۰15

کاشتن بذر امید در گروه مرگ
 با پایان رویایی ایران در دور رفت

تیم ملی والیبال ایران با پیروزی در دو بازی پایانی دور رفت لیگ جهانی والیبال 
2015، امیدهایش برای صعود از گروه مرگ را زنده نگه داشت.

بازيكنان تيم ملی واليبال ايران بعد از سفری 38 روزه و انجام 6 بازی سنگين در مرحله بين 
قاره ای ليگ جهانی واليبال ۲۰15، عصر روز گذشته )دوشنبه( وارد تهران شدند.

بازيكنان و كادر فنی تيم ملی در هفته پنجم ليگ جهانی با ۲ پيروزی ارزشمند و تاريخی 
مقابل روسيه و با كسب 6 امتياز كامل، كازان را به مقصد تهران ترك كردند. شاگردان كواچ 
از زمان��ی كه حضور خود را بين 8 تيم برتر جهان تثبي��ت كرده بودند،  آرزوی پيروزی بر 
روس ها را داشتند كه به اين آرزوی خود در ديدارهای شنبه و يكشنبه، جامه عمل پوشاندند 
با اين حال بازيكنان ايران خيلی بيشتر از اينكه از ۲ پيروزی متوالی مقابل قهرمان المپيك 
۲۰1۲ لندن خوشحال باشند از خارج شدن از زير فشار سنگين منتقدين و انتظارات مردم 
خوشحال بودند. اين نكته را می شد در مصاحبه های بيشتر بازيكنان ديد، البته باعث و بانی 

ايجاد اين توقعات به قول كاپيتان تيم ملی واليبال، خود بازيكنان هستند.
سعيد معروف در نخستين مصاحبه اش پس از بازگشت از ليگ روسيه می گفت: تيم ملی 
در چند سال گذشته نتايج بسيار خوبی گرفته و بين تيم های برتر جهان بوده است. همين 
عملكرد باعث شده تا توقعات مردم و كارشناسان از تيم بالا برود، بنابرين عامل ايجاد اين 
توقعات، خود ما هستيم. تيم ملی واليبال ايران با پيروزی در ۲ بازی متوالی مقابل روسيه 
با يك تير چند نشان بزرگ را زد. نخست اينكه، تيم ملی بعد از 4 شكست متوالی مقابل 
آمريكا و لهستان در ليگ جهانی به يك پيروزی برای حفظ روحيه ملی پوشان نياز داشت. 
شكست دادن روسيه، اميد را به تيم ملی برگرداند.  در درجه دوم بايد در نظر داشت كه 
شاگردان كواچ در سخت ترين گروه ممكن در ليگ جهانی قرار دارند و برای اينكه شانس 
صعود از اين گروه دشوار را داشته باشند، نبايد از هيچ امتيازی به سادگی بگذرند. تيم ملی 
ايران هر 6 امتياز بازی با روسيه، قهرمان ليگ جهانی ۲۰13 را گرفت و در حالی كه 6 بازی 
خانگی پيش رو دارد، با 7 امتياز پس از آمريكا )17 امتياز( و لهستان )11 امتياز( تيم سوم 
جدول است. سومين و مهم ترين دستاورد پيروزی مقابل روسيه همان طور كه اشاره شد، 
برداشته شدن بار انتقادات از دوش تيم ملی بود. محمدرضا داورزنی در اين مورد گفت: تيم 
ايران تنها تيمی در سطح يك ليگ جهانی است كه هفت امتياز از بازی های خارج از خانه 
خود به دس��ت آورده اس��ت. اين موضوع را برای افرادی می گويم كه پس از شكست تيم 
ايران برابر آمريكا در هفته سوم ليگ جهانی انتقاد نسبت به عملكرد تيم ايران آغاز كردند. 
فراموش نكنيم بازيكنان ايران با قدرت های بزرگی بازی كردند و طبيعی است كه ما انتظار 
خاصی از آنان نداشتيم. اما ديديد كه خودباوری در بازيكنان وجود دارد و علی رغم همه 
حرف و حديث ها پيرامون بازيكنان و كادر فنی در هفته های سوم و چهارم ليگ جهانی، 
بازيكنان ايران به درستی فعل خواستن را صرف كردند. عادل غلامی، مدافع وسط تيم ملی 
نيز در مورد ۲ پيروزی مقابل روسيه گفت: قبل از مسابقه با روسيه شرايط سختی داشتيم. 
سال گذشته نيز اينگونه بود اما ليگ جهانی صبر و حوصله می خواهد. تيم ايران در كوران 
مسابقات قرار داشت و برخی انتقادات به دليل نداشتن صبر و حوصله منتقدان نابجا بود. اگر 
برای چهار شكست اين گونه رفتار شود پس الان بايد بازيكنان روسيه را دار بزنند چون شش 
شكست دارند! اگر برخی منتقدان كمی صبر و حوصله به خرج می دادند، نتايج مثبت اين 
زحمات مشخص می شد.  عملكرد تيم ملی واليبال ايران پس از انجام 6 بازی از ليگ جهانی 
واليبال ۲۰15، مشابه ليگ جهانی ۲۰14 است. شاگردان كواچ در ليگ جهانی سال گذشته 
نيز با كسب 7 امتياز، نيمی از بازی های خود را به پايان بردند و در 4 بازی خانگی متوالی 
بعدی مقابل ايتاليا و لهستان 1۲ امتياز كامل به دست آوردند.  بازيكنان ايران اميدوارند در 

بازی های خانگی خود، امتيازات لازم را برای صعود به مرحله نهايی كسب كنند.

سفيد و سياه رقابتهای كشتی؛ 

از پهلوانی تا چوب کشی!

ب�روز اتفاقات تلخ در جریان رقابت های انتخابی تیم 
ملی کش�تی فرنگی باعث ش�د مردم و اهالی کشتی 
آزرده خاطر شوند تا به این وسیله همه زیبایی های این 
رقابتها چه از نظر فنی و چه اخلاقی تحت الشعاع قرار 

گیرد.
رقابت ه��ای انتخابی تيم های ملی كش��تی آزاد و فرنگی 
در ش��هر مقدس مشهد با حساسيت بسيار بالا و در حاليكه 
علاقمندان به كشتی استقبال خوبی از اين رقابت ها داشتند 
به پايان رسيد. بی شك مصاف جوانان و بزرگان افتخار آفرين 
كشتی ايران صحنه های بسيار زيبايی از رقابت در عين پهلوانی 
و مروت كه ويژگی بارز ورزش اول ايران زمين اس��ت را رقم 
زد؛ جايی كه وقتی نامدارانی همچون كميل قاسمی، مسعود 
اسماعيل پور، مهدی تقوی، ميثم مصطفی جوكار و...بر روی 
تشك كشتی عرصه را مقابل جوانان باختند بدون هيچ اعتراض 
و توهين به رقيب يا داور ميدان سر تعظيم فرو آوردند و حاضر 
نشدند بخاطر كسب دوبنده تيم ملی اخلاق و پهلوانی را زير 

پا بگذارند. 
ام��ا در كنار همه اين زيبايی ها، صحنه های زش��ت و بعضا 
تاسف آوری را شاهد بوديم و وقتی اين صحنه ها دل هر كشتی 
دوستی را بيشتر به درد می آورد كه اين حركات ناشايست از 
طرف بزرگان كشتی اين مملكت كه بسياری از جوانان آنها 
را الگوی خود می پندارند و به عشق آنها علاقمند به كشتی 

شده اند رخ داده باشد.
 سالن غرق در جمعيت بود چرا كه قرار بود پر افتخارترين 
كشتی گير ايران به نام حميد س��وريان به روی تشك برود. 
گوينده سالن نيز بر خلاف عرف معمول بارها نام سوريان را 
با شور و حرارت صدا زد و اينكه قرار است در نخستين مصاف 
خود رو در روی عبدالمحمد پاپی به روی تشك برود. هر بار با 
آورده شدن نامش بسياری به احترامش از جا بلند می شدند و 
به تشويق او می پرداختند.  سوريان هم به سالن گرم آمده و در 
حال تمرين با دو دوست خود يعنی بيابانگرد و عبدولی است. 
همه چيز مهيای يك نبرد جذاب اس��ت جايی كه قرار است 
اسطوره كشتی ايران برای نخستين بار در يك رقابت انتخابی و 
حساس برای ورود به تيم ملی و احترام به قانونمداری به مصاف 

هموطن ديگر خود برود چرا كه حتما دانسته كه حريفش نيز 
درست به اندازه او حق دارد برای ورود به تيم ملی بجنگد هر 

چند كه فاصله ميان آن ها زياد باشد.
 اما چه س��ود در آن طرف گويا اين ش��ور و اش��تياق ديده 
نمی شود و در حاليكه همه حضور او را بر روی تشك تجسم 
می كنند و به آن دلخوش هستند، اسطوره خيالات ديگری در 
س��ر دارد و اصلا بنا نيست به روی تشك بيايد. همانطور هم 
شد و اسطوره به يكباره به همراه برادرش و بدون اينكه كسی 
را از قصدش با خبر كند، دقايقی قبل از مسابقه اش سالن را 
ترك كرد تا حاضران در سالن و تماشاگران تلويزيونی با خيال 

خود خوش باشند.
گوينده س��الن طبق عرف سه مرتبه نام او را برای حضور بر 
روی تشك اعلام كرد اما او نيامد كه نيامد تا ثابت كند در خيال 
خود بزرگتر از اين است كه بخواهد برای حضور در تيم ملی 
از كانال انتخابی عبور كند. رفت تا مردم با خيال خود خوش 
باشند و بدانند اسطوره فقط قرار است برايشان در مسابقات 

جهانی و المپيك به روی تشك برود!
 اين اتفاق تلخ گذش��ت و مردم باز هم اسطوره داشتند كه 
بخاطر مبارزه او در سالن ميخكوب شوند تا هنر او را ببينند. 
اينبار نوبت اميد نوروزی ديگر طلايی المپيك لندن بود تا با 
حضور بر روی تشك نشان دهد اهل عمل است و شانه از زير 

بار مسئوليت خالی نمی كند.
 امي��د آمد تا به مردم احترام بگذارد و نش��ان دهد می تواند 
با شكس��ت حريفانش به تيم ملی برسد، تا ثابت كند اگر در 
ساليان گذشته پای ثابت تيم ملی بوده به لطف هنرش بوده و 
نه نورچشم بودن!  او در اولين مصاف مقابل مهمترين رقيبش 
به نام مهدی زيدوند به روی تش��ك رفت، جوانی كه عنوان 
كرده بود فقط برای كسب دوبنده تيم ملی پا به ميدان خواهد 
گذاشت. پس كار اميد سخت بود و بايد حسابی می جنگيد 
تا تواناييهايش را به رخ بكشد.  البته به لطف عنوان دار بودن، 
كميته فنی نوروزی، سوريان و يكی دو چهره شاخص ديگر را 
از دور حذفی مسابقات معاف كرده بود. در واقع نوروزی دور اول 
معاف شد و در دور دوم هم با قرعه استراحت روبرو شد تا بعداز 
ظهر با نيرويی مضاعف به مصاف زيدوند برود و اين در حالی 

بود كه زيدوند در صبح مسابقات دو دور كشتی گرفته بود.
اما در اين كشتی زيدوند 4 بر صفر پيش افتاد و بهت و حيرت 
س��الن را در برگرفت. نوروزی در ادامه به به اجرای فن ناقص 
پرداخت كه داوران به او امتيازی ندادند اما او و مربيانش معتقد 
بودند كه فن را ناقص اجرا كرده و بايد حداقل دو امتياز به او 
بدهند. فيلم بازبينی شد اما داوران بر تصميم خود مصمم تر 
شدند و بخاطر اينكه اعتراض نوروزی رد شد يك امتياز ديگر 
به حريف او دادن��د. اعتراض ها كه پيش از اين روند آرام تری 
داش��ت به يكباره به اوج خود رس��يد، اميد و مربيانش وقتی 
ديدند داوران حرف او را قبول ندارند به س��مت خادم كه در 
كنار تشك بر روی صندلی حضور داشت رفتند. نوروزی وسط 
مسابقه دوبنده اش را درآورده بود و قصد ترك مبارزه را داشت 
كه با وساطت عرب رييس هيئت كشتی فارس غائله ختم به 

خير شد تا كشتی ادامه پيدا كند.
 نوروزی جنگيد، جنگی كه با چاشنی عصبانيت همراه بود اما 
نتوانست امتيازی دشت كند و فاصله اش را با زيدوند جوان كم 
كند. در نهايت بيست ثانيه مانده به پايان مبارزه اعتراض ها باز 
به اوج خود رسيد و اينبار نوروزی تشك را ترك كرد و با لگدی 
بر تابلوی تبليغاتی آنها را شكست و از سكو پايين رفت. اما اين 
پايان كار نبود. در هنگام ورود به رختكن گويی كه جرقه ای در 
اميد زده شده باشد دوبنده اش را درآورد و با چوب به سمتی 
كه رييس فدراسيون و داور مسابقه حضور داشتند حمله ور شد 
اما جمعيت حاضر در كنار تشك جلوی او را گرفتند. كسی 
نفهميد اميد چه كسی را می خواست با چوب نوازش كند اما 
هر چه بود تمام اين اتفاقات جلوی چشمان بهت زده حاضران 
در سالن كه بسياری از آن ها به قول استاد برزگر به عشق ديدن 
هنر اين بزرگان به سالن آمده بودند، رخ داد كه در ميان آن ها 

نوجوان و خردسال هم كم نبودند.
 اين در حالی بود كه مس��ابقات به صورت دو حذفی برگزار 
می شد و اگر حقی از نوروزی ضايع شده بود كه نشده بود، او 
فرصت داشت ساير رقبايش را شكست دهد و دوباره با زيدوند 
روبرو شود و توانايی هايش را نشان دهد اما اميد همه را نااميد 

كرد و بدترين گزينه را انتخاب كرد.
اين اتفاق ها افتاد تا لكه س��ياهی برسفيدی اين رقابت ها 
باش��د و همه چيز تحت الشعاع اين دو اتفاق قرار گيرد. البته 
بايد حرف اين كشتی گيران را نيز شنيد شايد آن ها نيز دلايلی 
برای اين كار خود داشته باشند. نبايد بدون شنيدن حرف و با 
تصميمی احساسی كاری كرد اين دو مهره ارزشمند كشتی 
ايران كه س��ال ها برای خوشحال كردن مردم و اهتزاز پرچم 
ايران زحمت كشيده اند بسوزند چرا كه آن ها نيز ممكن است 
اشتباه كنند و حتما دلايلی برای اينكار خود ارائه خواهند كرد 

كه البته هر اشتباهی، تبعاتی هم به دنبال دارد.
حال فدراسيون كشتی بر سر دوراهی بسيار مهمی قرار گرفته 
اينكه برای نهادينه كردن قانونمندی و عدالت مداری در كشتی 
چشم بر روی نام قهرمانان بزرگی چون سوريان و نوروزی برای 
حضور در مس��ابقات جهانی ببندد يا اينكه با ماده و تبصره، 

شرايط را برای دادن شانس مجدد به آنها مهيا سازد.
بايد منتظر ماند و ديد فدراسيون كشتی چه تصميمی در 
اين كارزار خواهد گرفت كه البته در تصميم اوليه فدراسيون 
كش��تی اعلام ش��ده كه غايبان انتخابی جايی در تيم ملی 

نخواهند داشت.

س�رمربی تیم ملی فوتبال امید معتقد است راه س�ختی تا رسیدن به المپیک و 
شکستن طلسم 40 ساله دارند.

محمد خاكپور درباره اردوی يك هفته ای تيم اميد در تركيه گفت: زير نظر گرفتن بازيكنانی كه 
در مراحل قبل فرصت حضور در اردوها را نداشتند و همچنين ريكاوری ذهنی بازيكنان و انتقال 
تفكراتی كه برای مرحله دوم مسابقات انتخاب در پيش داريم، مهم ترين اهدافی بود كه ما در 

طول اين يك هفته دنبال كرديم.
وی افزود: بايد يك بار ديگر از كاشانی كه زمينه برگزاری اين اردو را فراهم كرد، مايلی كهن و 
ساير اعضای كادر فنی و بازيكنان تشكر كنم. البته جا دارد از بيگلری -سفير ايران در كشور 
تركيه كه برای بازی تداركاتی در ورزشگاه حضور پيدا كردند و همچنين سنول گونش سرمربی 
پيشين تيم ملی تركيه كه در محل تمرين تيم اميد حضور پيدا كرد و نظاره گر تمرين تيم ما 

شد تقدير و تشكر كنم.
خاكپور درباره وضعيت تيم ملی اميد و مسيری كه پيش روی اين تيم قرار دارد بيان كرد: به 
نظرم ابتدای راه  رسيدن به المپيك هستيم و كار فوق العاده سختی پيش رو داريم. قطعا برای 
رقابت با حريفان تا دندان مسلح ما، بايد بيش از پيش تلاش كنيم و شبانه روز كار كنيم. قطعا در 
اين راه سخت نياز به حمايت و كمك همه داريم و اميدوارم با كمك هم بتوانيم بعد از 4۰ سال 

سهميه حضور در المپيك را كسب كنيم.
وی ضمن تشكر از همكاری سازمان ليگ و مهدی تاج گفت: اينكه سازمان ليگ و مهدی تاج در 
برنامه ريزی مسابقات ليگ نگاه ويژه ای به تيم اميد دارد، دلگرم كننده است و جای تقدير دارد و 

اميدوارم اين حمايت ها ادامه داشته باشد.
س��رمربی تيم اميد در ادامه افزود: من اين پيش��نهاد را به س��ازمان ليگ دادم تيم هايی كه 
بازيكنان شان به تيم ملی اميد دعوت می شوند، به تعداد نمايندگان شان در تيم اميد بتوانند 
بازيكن اضافی همان رده سنی را در ليست خود داشته باشند كه با استقبال تاج مواجه شد و 
اميدوارم اين پيشنهاد، تاييد و اجرايی شود تا تيم اميد در موقع مناسب بازيكنان خودش را در 

اختيار داشته باشد و حقوق باشگاه ها هم ناديده گرفته نشود.
خاكپور درباره اينكه چه زمانی ليس��ت تيم اميد نهايی می ش��ود، اينگونه توضيح داد: قطعا 
مسابقات غرب آسيا محك خوبی برای شناخت نفرات نهايی تيم ما خواهد بود اما همانطور 
كه بارها اعلام كرده ام، درهای تيم اميد تا آخرين روز به روی همه بازيكنان اين رده سنی باز 
است و تلاش خواهيم كرد بهترين ها را برای مرحله دوم انتخابی المپيك در اختيار داشته باشيم.

سرمربی تيم اميد درباره برنامه های تداركاتی پيش روی اين تيم گفت: طبق برنامه ريزی های 
انجام شده شهريورماه در تورنمت 4 جانبه چين شركت خواهيم كرد كه حضور تيم های ايران، 
چين و ژاپن در آن قطعی شده است. مهرماه مسابقات غرب آسيا را پيش رو خواهيم داشت و 
پس از سپری كردن مرحله آخر اردوی ما كه حدودا يك ماهه خواهد بود، عازم مسابقات انتخابی 

خواهيم شد.
خاكپور در پايان درباره تقويت كادرفنی و اضافه شدن مربی جديد گفت: دليل اينكه انتخاب 
مربی جديد به تعويق افتاد، وسواسی است كه برای انتخاب گزينه مورد نظر دارم اما قطعا در 
اولين فرصت اين انتخاب صورت می گيرد و عضو جديدی كه به لحاظ فنی و تجربه بتواند به ما 

كمك كند، به كادر فنی اميد اضافه خواهد شد.

 خاكپور مطرح كرد:

مسیر سخت تیم ملی امید تا رسیدن به المپیک

چهارشنبه -بیست وهفتم  خرداد ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3746

 مسئولان لطفا رسيدگی نكنند!

استقلال و پرسپولیس مثل دریاچه ارومیه
پرسپولیس و استقلال مثل دریاچه ارومیه درحال خشک 
از  بسیاری  که  است  این  دلیلش  ظاهرا  و  هستند  شدن 
مسئولان صندلی های این دو را دوست دارند و تصمیم های 

یکدیگر را به جهت از دست ندادن صندلی ها وتو می کنند.
 استقلال و پرسپوليسی كه روزگاری تمام آسيا مبهوت آنها بود 
و فوج فوج هوادار در كنار اين دو، زلزله ای به راه می انداختند كه 
گزارش های فراوانی از آنها در تمام دنيا منتشر می شد، اين روزها خوب 
نفس نمی كشند، آنها نه اينكه در حال احتضار باشند اما با اين نوع 
مديريت روبه قبله شده اند و هر روز از آن زلزله ها كاسته می شود و 
گه گاه هوادارانشان تيم های ديگری را در ليگ می بينند كه تا ديروز 
با اقوام شان جمعا صد نفر نمی شدند اما امروز از اينها بيشتر تماشاگر 

به استاديوم می آورند.
اين اتفاق البته كه به مفهوم كم شدن هواداران اين دو تيم نيست 
چرا كه به قول انگليسی ها دو چيز را نمی توان عوض كرد كه يكی 
از آنها تيم فوتبال است. آنها هنوز هستند اما با تضعيف اين دو، با 

اشتباهات پياپی و كلان، آنها هم كم انگيزه شده اند.
در واقع فوتبال و روش های مديريت و فنی آن در دنيا بسيار شتابان 
جلو رفت اما تصميم ساز ها در ايران هرگز متوجه تغييرات نشدند و 
در ميان اختلافات خودشان در مورد اين دو تيم، هر دو را رو به موت 
كرده اند و متوجه نمی شوند كه دنيا، مدام نو به نو می شود. به همين 
دليل اين دو تيم با همان روشی جلو می آيند كه چهل سال قبل 
سنگ بنای آن گذاشته شده بود. چهل سال ايستا بودن از اين دو تيم 
كه روزگاری چون نسيم می رفتند، حالا گون هايی  ساكن ساخته كه 
تنها پيشرفت ديگران را نظاره گر هستند. گون هايی كه باغبان به آنها 
با روش قطره چكانی آب می دهد تا زنده بمانند. آنها زنده اند اما نسيم 

بودن كجا و گون بودن كجا؟
بخش دوم:

آنچه در اين بخش می خوانيد همه گير نيست و هستند مديرانی 
كه دلسوزانه پيگير حركت اين »گون ها« بوده و هستند. آنها اما حريف 
درگيری و اختلافات فراوانی كه برخی از سر خود خواهی داشته اند 

نبوده اند. اختلافاتی اينچنينی:
1 - همين چند ماه قبل يك نفر در سازمان خصوصی سازی به 
صورت خصوصی گفت: چرا بايد برخی اعضای هيات مديره و مديران 

در اين دو تيم با پول بيت المال محبوب شوند؟
همان سازمان تصادفا بسيار كوشيد تا اين دو را بفروشد اما اهليت 

داشتن از سازمانی بالا دست تاييد نشد تا اين دوستان حسابی در كنار 
مزايده های متعدد روی آنتن بروند و تنها عايدی مزايده ها اين باشد كه 

آنها محبوب كه نه اما با وجود اين دو باشگاه معروف شوند.
۲ - پنج سال قبل در چنين روزهايی مديران زيادی بودند كه در 
راس كار به عنوان مديران ميانی تاكيد می كردند اگر اين دو باشگاه 
خصوصی شدند ما سبيل هايمان را می زنيم چون اين دو تيم امنيتی 

هستند و هرگز به اشخاص واگذار نمی شوند
3 - مجلس مصوب كرد كه در راستای اصل 44 قانون اساسی بايد 

و بايد اين دو تيم خصوصی شوند.
4 - مجلس در اين مسير برای اعلام راسخ بودنش مصوب كرد كه 
وزارت ورزش اجازه ندارد از پول بيت المال به استقلال و پرسپوليس 

كمك كند!
5  - همان مجلس محترم در مواجهه با مزايده چهارم كه به فروش 

بسيار نزديك شده بود 135 امضا جمع كرد برای هوا كردن مزايده.
6 -  برخی گفتند نمايندگاه مجلس اين دو تيم را برای صندلی های 
انتخاباتی هيات مديره شان لازم دارند. برخی هم گفتند برای مصاحبه 
كردن در مورد اين دو و معروف شدن در كنار آن مصاحبه ها اين دو 

تيم بايد دولتی بمانند.
7 -  مديران قوی محبوب شدند، مديران قوی را برداشتند تا با پول 
بيت المال محبوب نشوند. به جای ايشان مديران ضعيف گذاشتند تا 

محبوبيتی در كار نباشد لابد.
 8 - يك نفر از سازمان تربيت بدنی گفت: سازمان )وزارت امروز( 
بدون اين دو تيم ديگر هرگز ديده نمی شود، به همين دليل اين دو 
تيم را خصوصی نمی كنند وگرنه سازمان )وزارت ورزش( كاملا از سكه 

می افتد و رئيس و وزير را چه كسی دنبال می كند؟
 9 - خودروسازها و بانك ها آمدند بخرند، خودرو سازها پنجاه سال 

است باشگاهداری می كنند، بانك ها نيز ايضا، اين بار اما شايد برخی 
از خود پرسيدند اين همه محبوبيت را بدهيم به خودروسازها؟ برخی 
البته گفتند اين دو با اين محبوبيت و آن همه پخش مستقيم و آن 
همه اعتبار، از ورشكستگی نجات پيدا می كنند و پخش مستقيم ها 
همه چيز را برای آنها عوض می كند اما لابد چرا بايد صندلی های 

مديران در اختيار صنعتی ها باشد؟
 روزنامه نگارها نوشتند اينها سالهاست باشگاه داری می كنند. 
جواب آمد بايد اتومبيل سازی كنند نه باشگاهداری. برخی هم گفتند 
چه جالب لابد كه اين همه سال است باشگاه پيكان و سايپا نامرئی 
هستند! چه جالب كه دهه هاست تيم های سپاهان و ذوب آهن و 
تراكتورسازی و فولاد و سايپا و پيكان و راه آهن و ... به كارخانه هايشان 

كمك می كنند تا اتومبيل و ميله گرد بسازند و سيمان توليد كنند!
 1۰ - گفتند اين دو تيم بدون حق پخش تلويزيونی زنده نمی مانند، 
فروش هم نمی روند، برخی گفتند حقوق پرسنل صدا و سيما را 
چه كسی بدهد؟ همينكه تصويرشان را پخش می كنيم تا با پول 

بيت المال محبوب بشوند بروند كلاهشان را بياندازند بالا.
 11 - نيازی نبود آقايانی كه وعده داده بودنند سبيل هايشان را 
بزنند. اين دو تيم در ويترين قرار گرفتند اما وقتی مشتری پيدا شد، 

اعلام شد: نفروشيد، اهليت ندارند.
 بخش سوم:

اين دو »گون« همچنان چشم انتظار كنار هم نشستن همه آنهايی  
هستند كه اختلافاتشان، سرمايه توليد هيجان كشور را از بين برده 
است. شايد بهتر باشد يكی دو نفر محبوب شوند تا اينكه ميليونها نفر 
افسردگی بگيرند و به نحوه مديريت دولت ايرادهای جدی در اين 
بخش وارد كنند، فراموش نكنيد فوتبال نماد مديريت يك كشور است 

و حالا اين مديريت به طور كلی در اين بخش زير سوال رفته است.
 شايد بهتر باشد يك روز همه صاحبان و دوست داران صندلی های 
شكسته اين دو باشگاه كنار هم بنشينند و اين تتمه را نجات دهند، 
استقلال و پرسپوليس هم مثل درياچه اروميه شده اند، در حال خشك 
شدن هستند. و رسانه ها و روزنامه نگاران برای چندهزارمين بار می 
نويسند: »مسئولان لطفا رسيدگی كنيد« و البته گوش شنوايی نيست 

برای رسيدگی!
 به نظر می رسد پس از اين همه تكرار چنين جمله ای و گوش 
نكردن مسئولان و عمل كردن برعكس، بهتر است از اين به بعد 

بگوييم »مسئولان لطفا رسيدگی نكنيد« شايد اتفاق مثبتی افتاد!



علمی و سلامت

برخلاف اغلب تصورات؛

نباید به فکر بستن منافذ پوستی بود 
برخلاف اغلب تصورات، نباید به فکر بستن منافذ پوستی بود و تنها باید 

راههایی را برای غیر قابل رویت کردن این منافذ پیدا کرد.
منصور جواهری متخصص پوست و مو اظهار داشت: برخی از تصورات و باورها كه هيچ 
مبنای علمی و تجربی ندارند، موجب می شود كه نه تنها سلامتی بدن به ويژه پوست تامين 

و تضمين شود، بلكه پوست در معرض عوارض و آسيب های متعدد نيز قرار بگيرد. 
وی گفت: روزنه يا همان منافذ پوستی در حقيقت محل خروج چربی از غدد چربی 
است و در افرادی كه تا حدودی اين غدد فعال است و پوست چربی دارند، اين منافذ 

ديده می شوند. 
جواهری با بيان اينكه منافذ پوستی در همه افراد وجود دارند، تاكيد كرد: برخلاف اغلب 
تصورات نبايد به فكر بستن منافذ پوستی بود و تنها بايد راههايی را برای غير قابل رويت 

كردن اين منافذ پيدا كرد.
 وی يادآور شد: وقتی منافذ پوستی بسته شود، محل خروجی غدد چربی نيز بسته 

می شود و با تجمع چربی پشت پوست، جوش يا آكنه به وجود می آيد.
 جواهری خاطر نشان كرد: استفاده از صابون های ضدجوش از مهمترين اقدامات جهت 
غيرقابل ديد كردن منافذ پوستی به ويژه در ناحيه صورت است و به هيچ عنوان نبايد اقدام 

به بستن اين منافذ كرد.

بر طبق مطالعات؛

کودکان دو برابر افراد بزرگسال
 دچار کم خونی می شوند 

بر طبق نتایج مطالعات کودکان دو برابر افراد بزرگسال دچار کم خونی می شوند 
و در بین کودکان نیز دختران بیشتر از پسران دچار این بیماری می شوند.

محمد كاظم شفيعی استاديار دانشگاه علوم پزشكی تهران افزود: كمبود آهن و كم خونی 
ناشی از آن مشكلات مهم تغذيه ای و بهداشتی در جهان و از جمله در كشورمان است و 

متاسفانه روند رو به رشدی هم در مناطق مختلف دارد. 
 وی گفت: نوزادان، كودكان، نوجوانان و زنان باردار گروههايی هستند كه بيشتر در معرض 

كم خونی به ويژه كم خونی به ويژه كم خونی ناشی از فقر آهن قرار دارند. 
 شفيعی با بيان اينكه آمار ابتلا به كم خونی در كودكان بيشتر از ساير گروه های سنی 
است، تاكيد كرد: بر طبق نتايج مطالعات كودكان دو برابر افراد بزرگسال دچار كم خونی می 

شوند و در بين كودكان نيز دختران بيشتر از پسران دچار اين بيماری می شوند. 
 وی تصريح كرد: در واقع مردان و زنان بالغ نيز دچار كم خونی می شوند ولی خطر اين 

بيماری در آنها به ويژه در بين مردان كمتر است. 
شفيعی يادآور شد: بر طبق برخی از بررسی ها حدود 3۰ تا 4۰ درصد كودكان كمتر از ۲ 
سال و حدود ۲5 درصد كودكان كمتر از 5 سال دچار كم خونی هستند و البته در برخی 

از مناطق كشور اين آمار بالاتر است. 

یک سوم حساسیت های پوستی
 ناشی از نوع تغذیه است 

نتایج یک تحقیق نشان داد که حدود یک سوم حساسیت های پوستی در 
سنین مختلف، ناشی از نوع تغذیه و مصرف تنقلات است و این موضوع ارتباط 

خاصی با جنسیت ندارد.
سپهر كامياب متخصص پوست و مو افزود: گرده گياهان، پوشاك و پوشيدنی  ها ، 
مواد غذايی، تنقلات، فلزات و مواد شيميايی، حشرات و برخی از عوامل ديگر محيطی، نقش 

عمده ای در بروز حساسيت های پوستی دارند. 
 وی با اشاره به اينكه در بين عوامل حساسيت  زا عوامل تغذيه ای نقش پررنگی دارند، 
تاكيد كرد: نتايج يك تحقيق نشان داد كه حدود يك سوم حساسيت های پوستی در 
سنين مختلف، ناشی از نوع تغذيه و مصرف تنقلات است و اين موضوع ارتباط خاصی 

با جنسيت ندارد.  
كامياب گفت: غذاهای دريايی، گوجه فرنگی، بادمجان و موادی كه در تهيه آنها از 
رنگ های مصنوعی استفاده شده است، از جمله مهمترين مواد غذايی هستند كه موجب 

ايجاد حساسيت های پوستی می شوند.  
وی يادآور شد: برای تشخيص ماده غذايی كه موجب حساسيت  می شود، بهتر است چند 
روز و حتی چند هفته از خوردن ماده ای كه احساس می شود به آن حساسيت داريم پرهيز 

شود تا اينكه اثر آن را مشاهده كنيم.  
كامياب افزود: بسياری از كودكان نيز به دليل مصرف بيش از اندازه انواع تنقلات 
و خوراكی ها دچار حساسيت پوستی می شوند كه در اين افراد نيز بايد ماده اصلی بروز 

حساسيت را تشخيص و از مصرف آن تا حد امكان پرهيز كرد.

برای سفید کردن دندان
 چه میوه هایی بخوریم 

برای سفید و درخشان کردن دندان ها دیگر لازم نیست به سراغ محصولات 
شیمیایی بروید بلکه خود میوه های طبیعی نقشی باور نکردنی برای حفظ زیبایی 

دندان ها دارند.
پژوهشگران برای سفيد به نظر رسيدن و پاك و تميز كردن دندان ها به طريق طبيعی 
استفاده از برخی ميوه ها مانند توت فرنگی و نيز پوست موز و يا استفاده از ماده شيميايی 

جوش شيرين را توصيه می كنند. 
 گفتنی است، مسواك زدن دندان ها توسط گاز زدن ميوه توت فرنگی در عرض كمتر از 

دو هفته می تواند منجر به سفيدی دندان ها شود. 
 بررسی ها نشان می دهند، علت اين امر وجود اسيد سيتريك در داخل تركيبات ميوه  انبه 

است كه می تواند سبب از بين بردن جرم روی سطح دندان ها شود. 
علاوه بر اسيد سيتريك، اسيد ماليك نيز يك ماده شيميايی ديگر با خاصيت لايه برداری 

است كه منجر به تميز و سفيد شدن دندان ها می شود.
 علاوه بر توت فرنگی ساير ميوه ها مانند ليمو ترش به دليل دارا بودن اسيد سيتريك، 
قسمت سفيد بدنه داخلی ميوه پرتغال به دليل اسيد سيتريك و نيز پوست داخلی ميوه موز 
به دليل سطوح بالای پتاسيم، منيزيم و منگنز می تواند به لكه گيری از خلل و فرج داخل 

مينای دندان و سفيد شدن آنها منجر شود.

خاصیت شربت خرما در مبارزه با عفونت
طبق مطالعه ای جدید تاثیر ضد باکتریایی شیره خرما بیشتر از عسل است 
که از مدت ها قبل از این خصوصیت آن برای کمک به بهبود زخم های مقاوم به 

درمان استفاده می شده است. 
محققان می گويند شربت گرفته شده از خرما خواص ضدباكتريايی دارد و می تواند با 
بسياری از باكتری های بيماری زا مانند استافيلوكك طلايی و اشرشيا كولی و انتروكك و 

پسودومونا مقابله كند.
به گفته محققان تركيبات فنولی موجود در خرما كه در شيره آن هم موجود است موجب 
اين اثر ضد ميكروبی می شود. آنها نشان داده اند كه وجود شيره خرما در محيط كشت 
ميكروب های بيماری زا كه نام آنها ذكر شد می تواند در عرض شش ساعت رشد آنها را 

متوقف و مهار كند و اين بيش از سرعت تاثير عسل بر ميكروب ها است.
به عقيده محققان مصرف خرما يا شيره آن می تواند به علت داشتن خواص ضدباكتريايی 

تاثيرات مفيدی داشته باشد كه از اين نظر هم رديف يا حتی بهتر از عسل است.

کاهش حجم مغز در پی کمبود خواب
 مطالعه ای جدید نشان می دهد کمبود خواب می تواند به افزایش سرعت 

پیری مغز و نیز کاهش حجم مغز و کارکردهای شناختی ذهنی بیانجامد. 
با اينكه هر يك از ما ممكن است هر از چند گاهی دچار بيخوابی شويم، اما استمرار اين 

وضعيت می تواند عوارض ناخوشايندی را برای سلامت مغزی ما به همراه داشته باشد.
پژوهشگران برای بررسی رابطه بين كم خوابی و حجم مغز به بررسی 147 فرد بين 
۲۰ تا 84 ساله پرداختند. در اين مطالعه كه سه سال و نيم به طول انجاميد، از اين افراد 
تصويربرداری MRI به عمل آمد. همچنين از اين افراد خواسته شده بود تا پرسشنامه هايی 
كه مربوط به كيفيت خواب بود را كامل كنند. در اين پرسشنامه، برخی ويژگی ها نظير 
طول مدت خواب، زمان لازم برای به خواب رفتن، مصرف داروهای خواب آور و نيز 
عواملی ديگر مورد بررسی قرار گرفت. در اين مطالعه مشخص شد كه 35 درصد از اين 

شركت كنندگان از كيفيت خواب نامطلوبی برخوردار بودند.
اما مهم ترين يافته اين مطالعه اين بود كه سرعت پيری مغز در بخش های مختلف آن 
نظير بخشهای جلويی، گيجگاهی و جداری به مراتب سريع تر از ساير افراد بود. همچنين 

اين پديده در ميان افراد بالای 6۰ سال بيشتر نمود داشت.
تاكنون پژوهش های مختلفی در مورد اثرات كمبود خواب بر روی سلامتی انسان به انجام 
رسيده است و ثابت شده كه اين مشكل می تواند موجب افزايش وزن، افزايش خطر ابتلا به 
بيماری های قلبی و ديابت، افزايش احتمال بروز برخی اختلالات ذهنی نظير افسردگی و 

نيز كاهش بازه تمركز و توانايی واكنش به محركها و يادآوری اطلاعات جديد شود.

سردرد صبحگاهی خطرناک است؟
سرم درد می کند، دردش عادی نیست به طور ناگهانی بروز کرده و علتی هم برایش 
پیدا نمی کنم. آیا ممکن است به تومور مغزی یا بیماری خطرناک دیگری مبتلا باشم؟ 
سردرد زمانی خطرناك می شود كه بروز آن علامتی از يك بيماری جدی مانند سردرد ناشی 

از تومور، مننژيت يا خونريزی مغزی باشد.
البته نبايد مضطرب شويد، زيرا بسياری از سردردها خطرناك نيستتد و معمولا عامل ميگرنی 
يا عصبی )تنشی( دارند كه با روش های درمانی و مصرف دارو قابل كنترل و درمان است، ولی 
ضروری است در هر شخص مبتلا به سردرد، احتمال ارتباط با يك بيماری زمينه ای كاملا مرتفع 

شده و سپس برای درمان و كنترل سردرد اقدام شود.
 دکتر محمد روحانی، متخصص مغز و اعصاب بیان می کند:

بر خلاف باور رايج، بيشتر سردردها به علت تومور مغزی نيست. بعلاوه همه تومورهای مغزی 
نيز با سردرد بروز نمی كنند. 

سردردی كه به تازگی شروع شده و شدتی داشته باشد كه فرد را از خواب بيدار كند يا همراه 
با استفراغ و علائم عصبی مانند دوبينی، تاری ديد، افت سطح هوشياری، تشنج و ضعف اندام ها 

باشد، بايد دقيقا بررسی شود. 
در بيماری كه سرطان دارد نيز بايد سردرد ناشی از تومور مد نظر قرار گيرد و تصويربرداری 

مناسب مغزی انجام شود.
در صورت مشاهده هر يك از علائم زير، بيمار بايد بسرعت به پزشك متخصص مغز و اعصاب 

مراجعه كند، زيرا خطرناك هستند:
- سردرد شديد با شروع ناگهانی و برق آسا، طوری كه در كمتر از يك دقيقه به حداكثر شدت 

خود برسد.
 - سردردی كه بتازگی شروع شده باشد، بويژه در افراد بالای 5۰ سال

 - سردرد جديد در بيمار مبتلا به هر نوع سرطان يا نقص ايمنی بدن، تب و سفتی گردن 
 - سردرد همراه با علائمی مانند دوبينی، تاری ديد، افت سطح هوشياری، تشنج و ضعف 

اندام ها 
- سردردی كه شدت آن به صورت روزافزون در حال افزايش است.

 - تغيير در شدت و كيفيت سردرد در بيماری كه قبلا سردرد داشته است.  
- سردرد همراه با حساسيت پوست ناحيه گيجگاه در افراد بالای 5۰ سال

سردرد پس از ضربه مغزی
يكی از اتفاقات ناگوار كه ممكن است با مشكلات مغزی خطرناكی همراه باشد، ضربه مغزی 
است. بی شك در شرايطی كه ضربه مغزی با خونريزی داخلی همراه باشد، نجات جان فرد 

آسيب ديده سخت می شود. به همين علت دكتر روحانی تاكيد می كند:  
در فردی كه دچار ضربه مغزی شده است، ابتدا بايد از طريق تصويربرداری مغز نظير 

سی تی اسكن يا ام آرآی، خطر خونريزی مغزی و ساير آسيب ها رد شود. 
 البته گاهی در افراد مسن، با ضربه نه چندان شديد مغزی نيز ممكن است نوعی خونريزی به 
صورت تاخيری ايجاد شود )چند هفته بعد از ضربه( كه باعث سردرد و گاهی خواب آلودگی 

می شود و با تصويربرداری از مغز قابل تشخيص است.  
خطری که خانم های چاق را تهدید می کند

يكی از علل مهم سردرد بويژه در خانم های جوان و ميانسال چاق، سردرد به علت افزايش فشار 
داخل مغز است كه گاهی به آن تومور كاذب مغزی نيز می گويند. 

به گفته دكتر روحانی با ابتلا به تومور كاذب مغزی، بيمار علاوه بر سردرد، تاری گذرای ديد، 
وزوزگوش و دوبينی را نيز تجربه می كند. 

 البته اين نوع سردرد در حالت درازكش شديدتر بوده و با نشستن تخفيف می يابد. 
 جالب آن كه در معاينه بيمار، ورم عصب بينايی در ته چشم وجود دارد، در حالی كه 

تصويربرداری مغز طبيعی است و شواهدی از تومور را نشان نمی دهد.
 تشخيص اين بيماری از طريق بررسی مايع مغزی نخاعی ممكن است. 

 در صورت تاخير در تشخيص و درمان اين بيماری، خطر آسيب جدی به اعصاب بينايی و 
كوری چشم وجود دارد. بی شك، كاهش وزن به درمان اين بيماری كمك می كند.

  سردردهای مننژیتی
سردردی را كه با درد گردن همراه است نبايد كم اهميت شمرد. گرچه سردرد همراه با درد 

گردن علت های زيادی دارد و فقط يكی از دلايل آن ابتلا به مننژيت است. 
دكتر روحانی، متخصص مغز و اعصاب با بيان مطلب فوق می گويد: در صورت وجود تب، 

سردرد و درد گردن بايد به مننژيت يا التهاب پرده های مغز توجه داشت. 
 البته گاهی، آرتروز گردن يا بيرون زدگی ديسك های گردن باعث سردرد و گردن درد می شود. 

گاهی نيز سردردهای تنشی همراه با درد پشت سر و گردن است.
  سردردهای صبحگاهی، خطرناک یا کم خطر؟

همه سردردهای صبحگاهی خطرناك نيست، ولی سردرد هايی كه فقط صبح ها وجود دارد، 
ممكن است به عللی مانند تومور مغزی يا وقفه تنفسی حين خواب )آپنه خواب( مربوط باشد 
كه باعث افزايش فشار داخل مغز می شود. به همين علت هم اين نوع سردردها بايد بررسی 

پزشكی شوند.
 در سردردهای ناشی از سرفه نيز بايد به علت های مهمی نظير پارگی عروق مغزی يا نقايص 
تكاملی اتصال مغز به گردن توجه كرد كه در اين موارد نيز مراجعه سريع به متخصص مغز و 

اعصاب و انجام ام آرآی مغز ضرورت دارد.
 دكتر روحانی با تاكيد بر اين كه هنگام مواجهه با سردرد های مشكوك و وجود هر گونه علامت 

خطر بايد هر چه سريع تر به پزشك مراجعه كرد، اظهار می كند: 
»مهم ترين مساله در مواجهه با سردرد، تشخيص علت آن توسط پزشك است و تا قبل از آن، 

بايد از مصرف خودسرانه داروهای مسكن پرهيز كرد. 
 بی شك، پس از بررسی سردرد تحت نظر پزشك، بسته به علت آن درمان مناسب انجام 

می گيرد.«  
  دكتر محمدرضا معتمد متخصص بيماری های مغز و اعصاب و عضو هيئت دانشگاه علوم 

پزشكی ايران درباره ارتباط سردردهای صبحگاهی با تومور مغزی می گويد:  
»تومورهای مغزی علائم مختلفی دارند كه يكی از اين علائم می تواند سردردهايی باشد كه 

معمولا نيمه های شب يا اوايل صبح فرد را از خواب بيدار می كند. 
 ولی اين سردرد ها علت های ديگری نيز دارند. مثلا گاهی سردردهای ميگرنی هم می تواند 

در اوايل صبح شروع شود.
 سردردهای تنشی، سردردهايی كه سينوزيت و عفونت های مغزی علت آن است نيز می تواند 

در اين زمان سراغ بيمار بيايد.  
بنابراين سردردی كه صبح بعد از بيدار شدن از خواب شروع می شود، حتما به اين معنی نيست 

كه تومور مغزی داريد، اگرچه می تواند يكی از علائم اين بيماری باشد. 
 اگر سردردی به تازگی شروع شده باشد و فرد سابقه آن را نداشته باشد، احتياج به بررسی 

پزشكی دارد. 
 گاهی ممكن است به علت استرس يا نخوابيدن در شب و خستگی، اين سردرد ها بروز كنند.«

    دكتر نظام الدين قهاری، متخصص گوش و حلق و بينی نيز در مورد سردرد بعد از بيدار 
شدن از خواب در صبح می گويد: 

»افرادی كه هنگام بيدار شدن از خواب با سردرد شديد و دردناك، گرفتگی بينی، آبريزش و 
خلط ته گلو مواجه می شوند، به درد سينوزيتی حاد مبتلا هستند كه در وسط روز از ميزان 

سردرد كاسته می شود، ولی درد مختصری باقی می ماند.
اين دسته از بيماران از نظر ظاهری علائم خاصی ندارند، اما پس از معاينه بينی آنها، متوجه 

ورم شديد مخاط بينی می شويم.
 اگر اين سردردها درمان نشود، يا به صورت نيمه درمان شده، رها شود، گاه گاهی فرد با سردرد 
مواجه می شود. سردردی كه به شدت اوليه نيست، اما به صورت مزمن و دائمی وجود دارد و در 

نقاط مختلف پيشانی، بالای ابرو و زير چشم با فشار انگشتان، درد احساس می شود.
 اگر بيمار دوباره سرما بخورد و يا در معرض باد سرد قرار بگيرد، می تواند علائم سينوزيت حاد 
را به خود بگيرد، يعنی بيمار دچار گرفتگی بينی و ترشحات عقب حلق شود و در راديوگرافی، 
تورم مخاط سينوس و پوليپ داخل سينوس ديده شود. اين پوليپ ممكن است در داخل بينی 

رشد كند و باعث گرفتگی بينی شود.«

5

یک محقق ژاپنی با ارایه باتری کاغذی ارزان و قابل تاشدنی که الکتریسیته 
اندکی تولید می کند، مفهومی تازه از قابلیتهای اوریگامی یا همان هنر تا کردن 

کاغذ ارایه کرده است.
 اوريگامی يا هنر تا كردن كاغذ گرچه در ظاهر كاری ساده به نظر می رسد اما همواره 
جذاب و مملو از هيجان بوده تا آنجاكه برخی از آن به عنوان الهام بخش ارايه ايده های جديد 

ياد می كنند.
حالا يك محقق دانشگاه بينگمتون باتری جديدی ساخته كه توليد اندك برق در آن به 
واسطه تنفس باكتريها در قطره ای از آب آلوده موجود در كاغذ آن صورت می گيرد! نكته 

مهم در اين فناوری جديد، ساختار آن است كه با الهام گرفتن از اوريگامی ارايه شده است.
در اين فرآيند عجيب كه در نشريه تخصصی »نانو انرژی« منتشر شده است قطره مايع 
حاوی باكتری قابليت به كارگيری جهت  تأمين برق مورد نياز حسگر مبتنی بر كاغذ را دارد. 
اين ابتكارعمل جديد در مناطق دورافتاده ای كه امكان دسترسی به شبكه برق وجود ندارد از 

اهميت زيادی برخوردار است.
به گفته اين محقق، هر نوع از مواد ارگانيك می تواند منبعی ارزشمند برای باكتری ها باشد 

تا سوخت و ساز ميكروبی در آن صورت گرفته و در نهايت برق توليد شد.
اين محقق می گويد: در اين فرآيند به پمپ خارجی يا سرنگ نيازی نيست زيرا كاغذ بر 
اساس نيروی مويينی )خاصيت طبيعی جذب مايعات(، مايع مورد استفاده را در خود نگاه 

می دارد.
ساختار اين باتری در نوع خود جالب توجه است. اين باتری قابليت تا شدن و رسيدن 
به اندازه يك بسته كوچك كبريت را دارد. در يك سوی اين باتری كاغذی كاتد ساخته 
شده از نيكل مايع اسپری شده وجود دارد تا عمل توليد برق در مجاورت هوا به خوبی 

صورت گيرد.
از ميكرو وات برقی كه بدين روش توليد می شود برای راه اندازی حسگر زيستی استفاده 

می گردد و جالب اينكه اين فرآيند بسيار ارزان يعنی كمتر از نيم دلار صورت می گيرد.

ساخت حسگرهای پوشیدنی با قابلیت تشخیص گازهای مهلک

تلاش برای درمان سرطان با نانوحامل های هوشمند ایرانی

رئيس مركز تحقيقات ژنتيكی نور؛
فرایند شناسایی شهدا با کدژنتیک

رئیس انجمن علمی ژنتیک ایران با تشریح فرایند 
از طریق کدهای  شناسایی شهدای دفاع مقدس 
ژنتیکی گفت: تا کنون توانسته ایم بیش از هزاران 

شهید را شناسایی کنیم.
 دكتر محمود تولايی در خصوص آخرين دستاوردهای 
حوزه ژنتيك برای شناسايی شهدا از طريق DNA  در 
ايران گفت: اين كاری است كه در طول سال به طور 
مشخصات  راستا  اين  در  تا  اجراست  حال  در  مستمر 
شهدا تعيين شود. پيكرهای گمنام و فاقد مشخصات، 
از معراج به مركز تحقيقات ژنتيكی نور می آيند و بعد 
از بررسی آناتوميك و پيكره نگاری، مشخصات شهيد 

تعيين می شود.
 وی گفت: از سوی ديگر اطلاعات ژنی خانواده هايی 
كه فرزند مفقود الاثر دارند را نمونه گيری كرده تا پروفايل 

ژنتيكی آنها نيز مشخص شود.
 وی با بيان اينكه اطلاعات ژنی شهدا و خانواده های 
اظهار  شود،   می  افزاری  نرم  سيستم  يك  وارد  شهدا 
داشت: به منظور تطبيق اطلاعات به دست آمده از شهدا 
با خانواده های مفقودين دو بانك اطلاعاتی معلوم متعلق به 
خانواده ها و بانك اطلاعاتی مجهول متعلق به افراد مفقود 
ايجاد می شود كه در نهايت موارد مشابه منجر به شناسايی 

خواهند شد.
 تولايی افزود: تحقيقات در زمينه شناسايی شهدا از 
سال 1381 تا سال 1385 به صورت پژوهشی آغاز شد. از 
سال 1385 به صورت حقيقی به استخراج نمونه از شهدا 

افزار جستجوی  نرم  از سال 1391 كه  می پرداختيم و 
اطلاعات ژنتيكی به منظور كشف تشابه و انطباق بين 
اطلاعات ژنتيكی روی كار آمد، از اين طريق به كار خود 
ادامه داديم.  وی با بيان اينكه با اين روش تا كنون توانسته 
ايم بيش از 15۰ شهيد را شناسايی كنيم، عنوان كرد: 
البته ماحصل بررسی های فراوان در جهت شناسايی شهدا 
و معرفی آنها به خانواده هايشان بيش از هزاران شهيد بوده 
است اما اطلاعات خانوادگی در دست نبوده است. برخی از 
اين خانواده ها در قيد حيات نيستند و يا اينكه برخی شهدا 
قبل از سال 1381 دفن شده اند. همچنين ممكن است 
برخی از شهدا هنوز در مراحل تفحص برون مرزی باشند. 
مستقيمی  رابطه  دليل  همين  به  داشت:  تاكيد  وی 
اطلاعاتی  بانك  و  شده  شناسايی  شهدای  تعداد  بين 

خانواده هايشان وجود ندارد. 
تولايی گفت: اكنون ما اعلام آمادگی كرده ايم كه در 
حوادث مختلف و رخدادها، قربانيانی كه قابل شناسايی 

نباشند را شناسايی كنيم.
 رئيس مركز تحقيقات ژنتيكی نور با تاكيد بر ضرورت 
حمايت های مراكز مختلف از مركز تحقيقات ژنتيكی نور، 
تصريح كرد: اين فعاليت ها نيازمند تجهيزات و امكانات 

فراوانی است.
 وی در ادامه افزود: از اين رو نياز به حمايت هايی از سوی 
معاونت علمی و فناوری رياست جهوری، وزارت بهداشت 
و درمان و ساير سازمانها از جمله بنياد شهيد داريم كه در 
حال حاضر از حمايت های هيچ كدام برخوردار نيستيم. 

برخوردار شويم  تجهيزاتی  و  مالی  از حمايت های  اگر 
سرعت كارها در حوزه تشخيص و شناسايی شهدا افزايش 

می يابد.
شناسایی آسیبهای مولکولی در عوارض ریوی 

جانبازان شیمیایی 
تولايی با بيان اينكه مركز تحقيقاتی ژنتيكی نور در 
زمينه های مختلفی به تحقيقات می پردازد، افزود: اكنون 
در حال انجام تحقيقاتی در عرصه شناسايی آسيب های 
اين  مولكولی در عوارض ريوی جانبازان هستيم. هنوز 
موضوع در حد تحقيق است و تعدادی طرح و پايان نامه 

تحصيلات تكميلی را در اين خصوص طراحی كرده ايم. 
تولايی گفت: در اين زمينه بر روی ژن های مختلفی 
تحقيق كرديم ولی در مجموع اين مطالعات ژنتيكی زمان 

بر است و به تجهيزات گران قيمتی نياز دارد. 
وی با بيان اينكه اين طرح در حوزه فناوری نوين و 
بيوتكنولوژی است، عنوان كرد: اميدواريم كه معاونت علمی 
و فناوری، وزارت بهداشت و درمان احساس تكليف كنند 
تا به سرعت اين كار تحقيقاتی افزوده شود. ما درخواست 
تامين اعتبار منابع را جهت به نتيجه رساندن تحقيقات 
داشته ايم ولی هنوز اين موضوع نتيجه بخش نبوده است. 
رئيس انجمن ژنتيك ايران بيان كرد: تا آنجا كه اطلاع 
دارم، مركز تحقيقات ژنتيكی نور، تنها مركزی  است كه 
بر روی بحث ژنتيك جانبازان شيميايی به صورت منسجم 
فعاليت هايی انجام می دهد و مابقی مراكز در حد پايان 

نامه ای و دانشجويی مطالعه دارند.

ورود تلفن همراه به دنیای نمابر با
 سامانه ابدعی دانشجوی دانشگاه شریف

یکی از پژوهشگران دانشگاه صنعتی شریف با ابداع سامانه ای جدید، به دنبال 
آن است که فکس را به دنیای تلفن های همراه بیاورد.

فناوری فكس با بوق گوش خراشش به نظر می رسد با توسعه اينترنت و راحتی استفاده 
از پست های الكترونيك رو به انحطاط باشد. اما مهدی بلورساز دانشجوی دكترای رشته 
مهندسی برق دانشگاه صنعتی شريف اين گونه فكر نمی كند. وی می گويد: با وجود خدمات 
مختلف ارتباطی اينترنتی هنوز فكس به عنوان امن ترين راه انتقال اسناد شناخته می شود. 
بلورساز در اين رابطه توضيح می دهد: انتقال داده از طريق اينترنت به دليل عبور جريان 
اطلاعات از سرورهای متعدد و ناآشنا ذاتا امن نيست و با ريسك شنود همراه است. در حالی 
كه كانال های انتقال صحبت به صورت نقطه به نقطه به يكديگر متصل هستند كه اين عامل 
امنيت بسيار خوبی در برابر شنود فراهم می كند. اين واقعيت در عمل نيز باعث شده كه 
گرايش مديران به استفاده از فكس برای فرستادن اسناد بيشتر باشد به گونه ای كه بنا بر 
مطالعات بلورساز، 8۰ درصد از ۲5 مديری كه وی از آنها تحقيق كرده است، اظهار كرده اند 
حاضر به استفاده از اينترنت برای ارسال اسناد نيستند. اما فكس يك فناوری قديمی است و 
نياز به دستگاه های نسبتا بزرگی دارد كه در مقابل تلفن های هوشمند امروزی با قابليت های 
فراوان يك وصله ناجور به نظر می رسد. به همين دليل اين دانشجوی شريف به فكر استفاده 
از اين دستگاه ها برای انتقال فكس افتاد و سامانه ای را ابداع كرد كه با استفاده از فناوری انتقال 
داده ها بر روی كانال صحبت، می تواند به ساير گوشی ها يا دستگاه های قديمی، فكس ارسال 
كند؛ بدون آنكه نيازی به اينترنت باشد. اين كار به مديران اجازه می دهد تا اسناد محرمانه خود 
را با خيالی آسوده و بدون نياز به دستگاه اسكنر يا اينترنت بر روی كانال صدا انتقال دهند. 
تنها لازم است با گوشی خود يك عكس از اسناد تهيه كنند و با استفاده از سامانه جديد آن 
را منتقل كنند. بر اساس اين گزارش، طرح ارسال فكس بوسيله تلفن همراه از برگزيدگان 
جشنواره كارآفرينی شيخ بهايی بود كه موفق به كسب رتبه سوم جشنواره در بخش نخستين 

المپياد ملی طرح كسب و كار دانشجويی، شده است. 

تلفیق اوریگامی و باکتری 
برای تولید برق از کاغذ

محققان موفق به ساخت حسگرهای کشسانی شده اند که مثل چسب روی 
پوست قرار می گیرد تا پوست را تبدیل به پوستی هوشمند کند که قادر به 

شناسایی گازهای مهلک باشد.
محققان استراليايی  دانشگاه RMIT موفق به ساخت حسگرهای شفاف و قابل انعطافی 
شده اند كه همانند چسب روی پوست قرار می گيرد و زندگی انسان ها را تبديل به فيلم های 
 UV علمی - تخيلی می كند. اين حسگرهای كشسان پوشيدنی قادر به شناسايی اشعه مضر

و همينطور گازهای سمی و خطرناكی مانند دی اكسيد هيدروژن و نيتروژن هستند.
دكتر فيليپ گاتروف، مدير تحقيقات اين پروژه می گويد : » تصور كنيد برای آفتاب گرفتن 
به استخر يا ساحل دريا رفته ايد، با استفاده از اين سنسور می توانيد ميزان آفتابی كه به بدنتان 
تابيده می شود را بسنجيد و اگر ميزان اين آفتاب بيش از حد بوده و تهديدی متوجه شما شود، 

اين حسگر )سنسور( به شما هشدار می دهد.«
دكتر  Madhu Bhaskara ، در اين رابطه می گويد : »از ديگر قابليت های اين حسگرها 
می توان به نصب آنها روی وسايل ايمنی يا ابزار آلات را نام برد تا بتوان به شناسايی گازهای 

خطرناك پرداخت.«
نشت هيدروژن می تواند انفجارهای مهيب را به دنبال داشته باشد يا دی اكسيد نيتروژن كه 
يكی از عوامل اصلی آلودگی هواست. اين حسگر می تواند مانع از انفجارهای مهيب شود زيرا 

قادر به تشخيص انواع گازهای مهلك است.
 اين حسگرهای الكترونيكی و كشسان می توانند اشعه های UV را كه عاملی برای ابتلا به 

سرطان پوست هستند را نيز شناسايی كنند. در حال حاضر، اين حسگرها به پوست متصل 
می شوند تا بتوانند به بررسی و ميزان اشعه يا گازهای مهلك بپردازند اما اين حسگرها در آينده 

بر وسايل الكتريكی نيز نصب خواهند شد تا به طور مرتب بتوان به بررسی شرايط پرداخت.
 UVمحققان برای ساخت اين حسگر از اكسيد روی به عنوان ماده ای حساس به اشعه 
استفاده كردند. لايه اكسيد روی طوری ساخته شده كه از قابليت حركت، خم شدن و همينطور 
انعطاف پذيری برخوردار باشد كه در نهايت منجر به افزايش حساسيت اين حسگر می شود. 

محققان ایرانی موفق به سنتز نوعی سیستم انتقال 
درمان  در  که  شدند  آزمایشگاهی  مقیاس  در  دارو 

هدفمند سرطان خون مؤثر است.
»لوسمی« نوعی سرطان مغز استخوان و خون است كه 
توسط تكثير كنترل نشده  سلول های سفيد خون غيرطبيعی 
مشخص می شود و در بسياری از موارد منجر به مرگ افراد 
شايع ترين   )ALL( لنفوبلاستيك  حاد  لوسمی  می شود. 
سرطان بدخيم در كودكان است. دانوروبيسين يك داروی 
ضد سرطان با عوارض جانبی زياد از جمله سركوب مغز 
استخوان و سميت قلبی است كه برای اين بيماری به طور 

وسيعی استفاده می شود.
امروزه  كه  اين مطلب  به  اشاره  با  آبنوس  دكتر خليل 
انتقال دارو به سلول ها و بافت های هدف، تبديل به يك 

فناوری قدرتمند در پزشكی به خصوص درمان سرطان 
شده است، عنوان كرد:»يك سيستم انتقال داروی ايده آل 
بايد حاوی دو خصوصيت انتقال هدفمند و آزادسازی دارو 
توسط يك خصوصيت اختصاصی سلول های بيمار باشد. 
لذا با انتقال هدفمند داروها می توان به طور قابل ملاحظه ای 
عوارض جانبی آن ها را كاهش داد.«به گفته  اين محقق، در 
اين مطالعه به منظور انتقال هدفمند داروی دانوروبيسين، از 
تركيب نانوذرات طلا-آپتامر استفاده شده است.اين سيستم به 
گونه ای طراحی شده كه دارو را تنها در pH مشابه سلول های 
سرطانی آزاد می كند. طبق آزمايش های صورت گرفته، اين 
سيستم به طور مؤثری عوارض جانبی داروی دانوروبيسين 
را در سلول های كنترل كاهش داده و اثرات درمانی آن را 
در سلول های هدف در مقايسه با داروی تنها به طور معنی 

داری افزايش داده است.آبنوس دليل استفاده از نانوذرات طلا 
را اينگونه توضيح داد: »امروزه در ميان نانوذرات مختلف، ذرات 
طلا توجه زيادی را به خود جلب كرده اند. سنتز آسان، نسبت 
سطح به حجم بالا و زيست سازگاری از ويژگی هايی است كه 
اين ذرات را قادر می سازد تا حامل های بسيار مناسبی برای 
داروهای شيمی درمانی مانند دانوروبيسين باشند. همچنين 
عنوان  به  نانوحامل  اين  تركيب  در  شده  استفاده  آپتامر 
ماده ای جهت انتقال هدفمند دارو عمل می نمايد.«جهت 
بررسی اين سيستم از روش های مختلفی از جمله آزمايش 
MTT، ميكروسكوپ الكترونی )TEM(، ژل آگارز و آناليز 
فلوسيتومتری استفاده شده است. در اين سيستم طراحی 
شده، دارو در pH برابر با 5/5، كه مشابه شرايط سلول های 

سرطانی است، به صورت آهسته رهش، آزاد شد.
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مناسب ترین ظروف برای آشپزی کردن 
ظروف مناسب برای آشپزی از چند جهت مورد بررسی قرار می گیرد: 

1. بهترين ظروف برای سرخ كردن غذاها ۲. بهترين ظروف برای پخت و پز معمول 3. 
ظروف غير قابل توصيه بهترين ظروف برای سرخ كردن غذاها: بهترين ظرف برای سرخ 

كردن، ظروف سراميكی يا ظروف با پوشش سراميك هستند. 
زيرا با كمترين روغن می تواند سرخ كردن غذاها را انجام داد و در ضمن غذا به ته 
ظرف نمی چسبد. البته كمی گران هستند. ظروف سراميكی سنگين تر از ظروف با 
پوشش سراميك هستند و در ضمن خطر شكستن آنها نيز وجود دارد، ولی در عوض 
ديگر نگران جدا شدن پوشش سراميكی نخواهيد بود. سفالی كه لعاب می خورد و مجدداً 
پخته می شود به سراميك تبديل می شود. امروزه ظروف سراميكی معمولاً به عنوان ظروف 
غذاخوری استفاده می شوند و ظروف سفالی بيشتر جنبه تزئينی دارند، چون سفال اگر 
لعاب نداشته باشد چربی و رطوبت را پس می دهد. در استفاده از ظروف سفالی و سراميك 
بايد از استفاده از ظروف آبی  رنگ به عنوان ظروف غذاخوری پرهيز كرد، چون اين ظروف 

دارای تركيبات سربی هستند و احتمال بروز مسموميت غذايی را ايجاد می كنند.
 غير از اين، در مذمت ظروف سراميك و خطرات آن برای سلامت، هيچ مطلب ديگری 
نمی توانيد پيدا كنيد، اگرچه از محاسن اين ظروف می توان به سبك بودن و قيمت 
كمترشان نسبت به ظروف چينی و كريستال اشاره كرد. در مرتبه بعدی ظروف تفلون 

برای اين منظور مناسب هستند. 
ظروف تفلون تا زمانی كه سالم باشند مشكل خاصی ندارند، اما اگر لايه آنها جدا شده 
و وارد غذا شود خطراتی را در پی دارد. لايه تفلون به خاطر فلزات سمی كه دارد اگر جدا 

شده و وارد بدن شود مسموميت در پی دارد. 
بهترين ظروف برای پخت و پز معمول: بهترين ظروف برای اين منظور ظروف استيل 
و پيركس هستند. ظروف استيل از تركيب آهن و فلزات ديگر ساخته شده اند و بسيار با 
دوام و در مقابل فرسودگی مقاوم اند. اين ظروف حاوی كروم، نيكل، موليبدن و تيتانيوم 
هستند كه به ظرف حالت سختی می دهند و آن را در مقابل آسيب ناشی از حرارت بالا، 

خراشيده شدن و ساييده شدن مقاوم می سازند.
 زنان خانه دار به دليل اينكه اين ظروف غذا را زود می سوزانند، آنها را برای آشپزی 
مناسب نمی  دانند و بايد طرز استفاده صحيح از اين ظروف را آموزش ببينند. ظروف 
استيل حرارت را به طور يكنواخت منتقل نمی كنند و غذا را بايد مرتب در آنها هم زد تا 

يكنواخت حرارت ببيند. 
برای انتقال بهتر گرما به ته بيشتر اين ظروف لايه آلومينيومی يا مسی می دهند. توليد 
كنندگان اين ظروف هشدار می دهند كه غذاهای اسيدی)مثل گوشت ،گوجه فرنگی،آلو 

،چغندر و ...( و نمكی برای مدت طولانی در ظروف استيل نگهداری نشوند. 
ظروف پيركس از انواع بلور با نوعی عمليات حرارتی تنش  زدايی )دمای 6۲۰ تا 63۰ 
درجه سانتی گراد(  و با افزودن نوعی ماده با نام تجاری »بوراكس« به مواد اوليه توليد 
می شوند. طبخ غذا در ظروف پيركس بسيار بهتر است، زيرا تقريباً تمام انواع غذاها را 
می توان در آنها درست كرد و مواد اسيدی يا بازی، روی آنها تأثيری ندارند. بايد به اين نكته 

دقت شود كه پيركس، حرارت را به خوبی، ولی به  طور غير يكنواخت منتقل می  كند. 
بنابراين بايد دقت كرد كه اين ظروف با المنت  های برقی و حرارت بسيار زياد به  صورت 
مستقيم تماس نداشته باشند، بلكه در مايكروويو يا اجاق گاز به شكل غير مستقيم حرارت 
ببينند و مرتب غذا را در آن هم زد تا حرارت يكنواخت منتقل شود.ظروف غير قابل توصيه 

ظروف سفالی و مسی برای آشپزی توصيه نمی شود. 
ظروف سفالی بيشتر جنبه تزئينی دارند، چون سفال اگر لعاب نداشته باشد چربی و 
رطوبت را پس می  دهد. مس گرما را به خوبی هدايت می كند و با آن به راحتی می توان 
دمای پخت و   پز را كنترل كرد. تنها با دادن حرارت كم يا متوسط می توان بهترين نتيجه 
را از آن گرفت.  مقادير اندك مس برای سلامتی مفيد است ولی مقادير زياد آن می تواند  
 مسموميت  زا باشد. مس با غذاهای اسيدی واكنش می دهد و به اين خاطر ظروف مسی 
را   معمولا با لايه ای از يك فلز ديگر مثل قلع استيل يا نيكل می  پوشانند تا از ورود   مس 

به غذا جلوگيری شود.
 اين لايه در هنگام پخت و پز به مقدار كم در غذا حل می شود. ) به خصوص اگر غذاهای 
اسيدی برای مدت طولانی در اين ظروف پخته يا نگهداری شوند( بنابراين بايد از پختن 
غذاهای اسيدی در ظروف مسی پوشش داده نشده دوری كرد. همچنين با خراشيدن يا 

ساييدن اين ظروف در هنگام شست  و شو، لايه پوششی   محافظ از بين می رود. 
هنگامی كه مس در مقادير زياد وارد غذا می  شود، موجب تهوع، استفراغ و اسهال 
می شود . پخت غذا در ظروف مسی ارزش غذا را كاهش می دهد. به دليل اينكه مس با 
ماده غذايی تداخل ايجاد می كند و ارزش غذايی را از بين می برد. بنابراين به طور كلی 

پخت و پز در ظروف مسی توصيه نمی شود، مگر ظروف لعاب دار.



اجتماعی 6

افراد عصبانی بخوانند 

کارشناسان معتقدند که ریشه فحاشی ها و درگیری ها را باید در ساختارهای 
موجود اجتماعی جستجو کرد. چرا آستانه تحمل افراد به قدری پایین آمده که 
یک اتفاق کوچک در چندثانیه می تواند همه چیز را از حالت عادی درآورد و به 

آن اشکالی از خشونت ببخشد؟
هوا گرم و خيابان شلوغ است، ترافيك همه چيز را به هم گره زده است. در همين حين 
ناگهان يك موتور با آيينه يك ماشين برخورد می كند. دو راننده با فحش و ناسزا شروع به 
دعوا می كنند و همين می شود كه در انتهای روز سر از كلانتری در می آورند و برای خود 

و ديگران روزی پرتنش می سازند. 
اين اتفاق و اتفاق های مشابه به قدری رو به افزايش دارد كه بنابر آمارهای پزشكی قانونی 
روزانه 16۰۰ پرونده نزاع در كشور تشكيل می شود و هر ساعت 7۲ درگيری منجر به 
جرح رخ  می دهد كه دوازده مورد آن در تهران است. در سال 93، در 31 استان كشور 
به طور كلی 5896۰۲ نزاع منجر به جرح رخ داده است. سعيد خراط ها -جرم شناس و 
آسيب شناس اجتماعی- درباره دليل شكل گيری نزاع ها می گويد "6۰ درصد نزاع ها به 

دليل فحاشی اتفاق می افتد".
 كارشناسان معتقدند كه ريشه فحاشی ها و درگيری ها را بايد در ساختارهای موجود 
اجتماعی جستجو كرد. چرا آستانه تحمل افراد به قدری پايين آمده كه يك اتفاق كوچك 
در چندثانيه می تواند همه چيز را از حالت عادی درآورد و به آن اشكالی از خشونت ببخشد 
آرش دولتشاهی –جرم شناس و وكيل پايه يك دادگستری- در گفتگو با فرارو درباره 
دلايل وجود تعداد زياد پرونده های نزاع در مراجع قانونی گفت: جامعه ما بدل به جامعه ای 
پرخاشگر شده است. دليل اين پرخاش گری نيز بحران های اجتماعی مختلفی است كه 
تشنج ايجاد می كنند. درنتيجه روحيه مردم تضعيف شده و كوچكترين مخالفت و مشكل 

منجر به دعوا و درگيری خواهد شد. 
 از یک فحش تا یک قتل!

 دولت شاهی در ادامه تصريح كرد: به هيچ وجه نبايد اين اتفاقات كوچك و پيش پا افتاده 
و درگيری ها را بی اهميت دانست، چرا كه جرح و ضرب تنها يكی از نتايج آن است و در 

موارد زيادی ما با قتل هايی روبرو هستيم كه بر سر خشونت های ناگهانی رخ داده اند. 
 اين جرم شناس با اشاره به تفاوت گذشته با امروز در هنگام بروز تنش و درگيری در 
ميان مردم اظهار كرد: در گذشته اگر درگيری و يا نزاعی رخ می داد، قوی بودن هويت 
جمعی و اتحاد مردم و همچنين وجود روحيه گذشت سبب می شد تا درگيری های 
كوچك راحت تر حل وفصل شوند، اما متاسفانه حال ما با تغييراتی در سيستم اجتماعی 
مواجهيم؛ مردم جامعه ما مانند قبل نسبت به يكديگر گذشت نمی كنند و به جای حل 
مسئله به وجود آمده از طريق گفتگو می خواهند آن را از راه های فيزيكی حل كنند كه 

تبعات زيادی خواهد داشت. 
 فصل گرم خشونت می آورد 

وكيل پايه يك دادگستری همچنين گفت: تحقيقات جرم شناسی در همه جای جهان 
نشان داده كه در فصل های گرم سال و در مناطق گرم، مردم پرخاشگرتر خواهند شد و 
ميزان نزاع در گرما به دو الی سه برابر خواهد رسيد. در نتيجه ما با توجه به روحيه ضعيف 

و آسيب ديده مردم در فصل گرم بايد شاهد درگيری های بيشتری باشيم.
 وی تصريح كرد: باز هم بنابر تحقيقات جرم شناسی و پرونده های نزاع كه در مراكز قانونی 
پيگيری می شوند، افراد تحصيل كرده و يا افرادی كه از فرهنگ گفتگو و تعامل بالاتری 
برخوردارند كمتر به نزاع با ديگران می پردازند. اين جرائم بيشتر مربوط به جرائم خيابانی 

می شوند. 
دولتشاهی درباره تاثير غمگينی جامعه بر روی خشونت گفت: متاسفانه جامعه ما يك 
جامعه غمگين است و اين روحيه می تواند منجر به توليد خشونت شود و به طور كلی 
منشاء خشونت را بايد در روحيه و سلامت روان افراد آن جامعه ديد. شادبودن جامعه 

می تواند تاثير بسزايی بر روی كاهش جرائم خيابانی و نزاع ها داشته باشد.  
افزايش شادی و در برابر كاهش خشونت در جامعه، نكته  و راهكاری است كه اكثر 
كارشناسان به آن اهميت زيادی می دهند. امان الله قرايی مقدم –جامعه شناس و استاد 
دانشگاه- نيز بر نقش كليدی و تاثيرگذار شادی و نشاط اجتماعی بر كاهش خشونت تاكيد 
دارد. او در گفتگو با فرارو گفت: زمينه های بروز خشونت، اجتماعی است و نه روانی. اگر 
مسائل و مشكلات اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و سياسی ما كاهش پيدا كند، خشونت 

نيز به دنبال آن كم تر خواهد شد. 
قرائی مقدم درباره علل نزاع های خيابانی اظهار كرد: بيكاری، فقر، گرانی، رفتارهای 
نادرست با مردم، رسانه ها و نبود برنامه های نشاط و شادی جمعی در جامعه منجر به 
بروز خشونت خواهند شد. جامعه به همه اين دلايل حال به مرحله ای رسيده كه با اندك 

تنشی شروع به پرخاشگری می كند و متاسفانه محيط به اين خشونت دامن خواهد زد.
 اين جامعه شناس همچنين به تاثير فضای زندگی بر ايجاد خشونت در جامعه تاكيد كرده 
و گفت: اينكه افراد در چه فضايی زندگی می كنند بسيار بر روی آن ها تاثير دارد. متاسفانه 
بی نظمی های شهری و محيطی ما و همچنين وجود كمِ رنگ در فضاهای رفت و آمد و 
زندگی غم و خشونت توليد می كنند؛ رنگ های تيره در حال حاضر الويت پوششی افراد 
جامعه ماست، كه اين خود از نظر روانی بسيار مهم است. بايد جامعه را تشويق كرد تا از 

نشانه های شادی آوری مانند رنگ بيشتر بهره ببرد. 
انواع  ادامه تصريح كرد: وضع موجود، وضعی آسيب زاست، كه مولد   قرائی مقدم در 
تنش های اجتماعی خواهد بود و اگر تغييری در اين وضع صورت نگيرد، در چندسال 

آينده با آسيب های بيشتر و گسترده تری روبرو خواهيم شد. 
 شادی برود، خشونت می آید 

اين استاد دانشگاه با تاكيد بر نقش مهم شادی و آرامش در جامعه گفت: در جامعه ای كه 
شادی و فعاليت های جمعی نشاط آور وجود نداشته باشد، خشونت به مرور رشد می كند. 
برای مثال دختر جوانی را در نظر بگيريد كه برای رفتن به ورزشگاه برای تماشای بازی 
با ممنوعيت روبروست، وقتی اين فرد نمی تواند در جمعی ورزشی حضور پيدا كند قطعا 
عصبی و ناراحت خواهد شد و به ديگران پرخاش می كند. درنتيجه تمام سيستم اجتماعی 
را بايد در ايجاد خشونت سهيم بدانيم. متاسفانه در حال حاضر در جامعه ما مواردی كه به 
آرامش جمعی افراد كمك كنند اندك است. البته بايد گفت كه جو موجود نسبت به دوره 
رياست دولت قبل بهتر شده اما زمينه های بروز خشونت همچنان در جامعه باقی است. 

 امان الله قرائی مقدم در انتها تصريح كرد: "تئوری چرخش" می گويد كه خشونت از 
خشونت زاده می گردد و اين چرخه خشونت منجر شده مردم ما سلطه گر و سلطه پذير 
باشند؛ به بالاست تملق بگويند و به زيردست زور. اين چنين سيستمی منجر شده كه 
فرد تحت سلطه بر فرد ديگری كه ضعيف تر است سلطه گری كند و در نتيجه خشونت و 

تنش مدام در حال بازتوليد باشد. 

آیا روزها و اعداد نحس وجود دارند؟! 
یا از قبل روزی را نحس می دانیم و از آن می ترسیم یا در اثر اتفاقات ناخوشایند و 
سختی هایی که برایمان پیش می آید، آن روز را شوم و نحس می خوانیم و همه ی 

آن چه را که بر سرمان آمده، به شومی آن روز نسبت می دهیم.
نحوست و شومی ديدنی نيست؛ با ابزارهای عادی بشری اثبات كردنی هم نيست. پس چرا 
بشر دست از اعتقاد به آن و حرف زدن از آن و ترسيدن از آن بر نمی دارد؟ آيا اين مقوله از 

اساس، خرافات است و بايد كنارش گذاشت يا جور ديگر بايد ديد؟
حقيقت اين است كه واقعاً چيزكی وجود دارد كه مردم از آن، چيز ها ساخته اند. شاهد 
معتبرمان قرآن عزيز است كه در ادامه آياتش را مرور خواهيم كرد؛ ولی از آن چه حقيقت 

دارد تا آن چه ميان ما رواج دارد، فاصله ای معنا دار ديده می شود.
چند سوال مهم را باید بپرسیم: 

مفهوم ش��ومی از چه نش��أت می گيرد؟ تا چه اندازه در زندگی ما تأثير حقيقی دارد؟ آيا 
روزهای نحس روزهای مش��خصی در س��ال هستند و هر ساله تكرار می شوند يا بسته به 

حوادثی كه واقع می شود، سيال اند ؟ 
روز سیزدهم یا عدد 13 یکی از آن هاست؟ 

پاسخ را در قرآن و شرحی كه اهل بيت)عليهم السلام( بر آن ها گفته اند، جستجو می كنيم. 
"نحس" در اصل به معنی سرخی شديدی است كه گه گاه در افق ظاهر می شود و همچون 
شعله ی آتش به دودی است كه عرب آن را "نحاس" می گويد سپس اين واژه به هر چيز 

"شوم" در مقابل "سعد" اطلاق شده است. 
 قرآن و روزهای نحس

1- قرآن سخن از روزگار قوم عاد و سرنوشت آن ها می كند. رسولان پروردگار از هر سو 
ا عَادٌ فَاسْتَكْبَرُوا فیِ الْأَرضِْ بغَِيْرِ  به سراغشان رفتند و به خدا پرستی دعوتشان كردند اما "فَأمََّ
..."  )15، فصلت( و اما عاديان به ناحق در زمين سر برافراشتند و سرانجامِ اين سركشی  الحَْقِّ
ِّنُذِيقَهُمْ عَذَابَ الخِْزْیِ فیِ الحَْيَاةِ  َّحِسَاتٍ ل چنين شد: "فَأرَسَْلنَْا عَليَْهِمْ ريِحًا صَرْصَرًا فیِ أيََّامٍ ن

نيَْا ولَعََذَابُ الْخِرَةِ أخَْزَی وهَُمْ لَا ينُصَرُونَ"   الدُّ
پس بر آنان تند بادی توفنده در روزهايی شوم فرستاديم تا در زندگی دنيا عذاب رسوايی 
را بدانان بچشانيم و قطعاً عذاب آخرت رسوا كننده  تر است و آنان ياری نخواهند شد. )16، 

فصلت(
َّا أرَسَْلنَْا عَليَْهِمْ ريِحًا صَرْصَرًا فیِ يوَْمِ  بتَْ عَادٌ فَكَيْفَ كَانَ عَذَابیِ ونَذُُرِ ، إنِ ۲- باز هم قوم عاد: "كَذَّ
نحَْسٍ مُّسْتَمِرٍّ "  عاديان به تكذيب پرداختند پس چگونه بود عذاب من و هشدارها]ی من[ 

ما بر ]سر[ آنان در روز شومی به طور مداوم تند بادی توفنده فرستاديم. )18،19 قمر(
جز همين دو مورد، حرف ديگری از نحوست ايام در قرآن نيامده. بيان قرآن در اين دو مورد، 
اشاره ی سربسته ای است اما در روايات اهل بيت )عليهم السلام( موارد بيشتری ذكر شده؛ 

مثل روز چهارشنبه، روز دوشنبه، روز سوم ماه و غيره. 
 شومی ایام در روایات

شخصی از اميرالمومنين)عليه السلام( درباره ی روز چهارشنبه پرسيد وفال بدی كه به آن 
می زنند و سنگينی اين روز. اين كدام چهارشنبه است؟ حضرت فرمود: منظور چهارشنبه ی 
آخر ماه است كه در محاق اتفاق افتد و در همين روز بود كه قابيل برادرش هابيل را كشت و 
خداوند در اين روز چهارشنبه تندباد را بر قوم عاد فرستاد. )بحار الانوار، ج 56، ص 46، ح 18(

رواياتی داريم كه روز سوم ماه روز نحسی است چرا كه آدم و حوا در آن روز از بهشت رانده 
شدند و لباس بهشتی از تن آن ها كنده شد. 

پس گروهی از روايات، سعد و نحس ايام را در ارتباط با وقايعی می دانند كه در آن ها رخ 
داده است. اما رواياتی هم هستند كه نحسی و شرارتی جدای از حادثه ای خاص برای برخی 
روزها قائل اند.  مثلاً: يكی از دوستان امام حسن عسكری)عليه السلام( روز سه شنبه خدمت 
حضرت رسيد. امام فرمود: ديروز تو را نديدم. عرض كرد دوشنبه بود و من در اين روز حركت 
را نا خوش داشتم. حضرت فرمود: كسی كه دوست دارد از شر روز دوشنبه در امان بماند در 
اولين ركعت نماز صبح سوره ی هل اتی بخواند سپس امام اين آيه را از سوره ی هل اتی 

تلاوت كرد كه متناسب دفع شر است: "فوقاهم الله شرّ ذلك اليوم". 
از امام صادق)عليه السلام( درباره ی سفر كردن در ايام مكروه پرسيدند؛ فرمود: سفرت را با 
صدقه آغاز كن و آية الكرسی را به هنگامی كه می خواهی حركت كنی تلاوت كن. )شيخ 

طوسی، المالی، ص ۲77(
از اين بيانات استفاده می شود كه ممكن است عواملی كه ما نمی شناسيم، سبب شومی 
و شرارت برخی از روزها باشد كه راه حل آن را حضرات معصومين)عليه السلام( بيان كرده 
اند. مثل صدقه و توكل.  اما نكته ی مهم اين است كه در هيچ كدام از آيات و روايات در اين 
موضوع، نحسیِ چيزی مطلق و بی گزير اعلام نشده بلكه برعكس، معمولاً كسانی كه تقصير 
مشكلاتشان را به گردن روزگار و نحسی ايام انداخته اند، به شدت توبيخ شده اند. يكی از 
ياران امام دهم امام هادی عليه السلام می گويد: خدمت حضرت عليه السلام رسيدم در حالی 
كه در مسير راه انگشتم مجروح شده بود، و سواری از كنارم گذشت و به شانه من صدمه زد، 
و در وسط جمعيت گرفتار شدم و لباسم را پاره كردند. گفتم: خدا مرا از شر تو ای روز حفظ 

كند، عجب روز شومی هستی! 
ام��ام فرم��ود: با ما ارتباط داری و چني��ن می گويی؟! و روز را ك��ه گناهی ندارد گناهكار 

می  شماری؟ 
آن مرد عرض می  كند از شنيدن اين سخن به هوش آمدم و به خطای خود پی بردم، عرض 

كردم ای مولای من. من استغفار می  كنم، و از خدا آمرزش می  طلبم.
امام عليه السلام افزود: "روزها چه گناهی دارد كه شما آنها را شوم می  شمريد هنگامی كه 
كيفر اعمال شما در اين روزها دامانتان را می گيرد؟ ... خداوند شما را مجازات می  كند به 
مذمت كردن چيزی كه نكوهش ندارد، آيا تو نمی  دانی كه خداوند ثواب و عقاب می  دهد، 
و جزای اعمال را در اين سرا و سرای ديگر خواهد داد، سپس افزود: ديگر اين عمل را تكرار 
مكن و برای روزها در برابر حكم خداوند كار و تأثيری  قرار مده . )ابن شعبه حرانی، حسن بن 
علی، تحف العقول عن آل الرسول)صلی الله عليه وآله(، محقق و مصحح: غفاری، علی اكبر، 

ص 48۲ – 483(
 جمع بندی:

1- ممكن است برخی روزها تأثيرات منفی داشته باشند كه عامل آن برای ما ناشناخته 
است. اما چيزی بيش از آيات قرآن و گفتار معتبر اهل بيت عليهم السلام در احاديث محكم 
نمی توان تعيين نمود. ۲- برای روزهايی كه دليل محكم عقلی و دينی بر نحوست آن ها 
نداريم؛ مثل روز سيزدهم يا خود عدد 13 نمی توان شومی قائل شد. 3- بر فرض هم اگر 
روزی نحس باشد، هر تأثيری بتواند داشته باشد، فقط به اذن خداست و تأثير مستقلی ندارد 

و توكل بر آن قادر متعال و عمل بر طبق دستور او، بهترين پناه در برابر هر شری است.

زيبا بنگر ... تو چيزی كم نداری
 جامعه معلولین در انتظار مدد مسئولین 

فریبا خسروی:

 در کوچه پس کوچه های ش�هر جوان�ی را می بینی 
نشس�ته بر صندلی چرخدارش... گرمای طاقت فرسا 
ذره ای از امیدش نمی کاهد... با خودت آه می کشی ... اما 
همین آه کافیست؟ نه... این نگاه ترحم آمیز معقولانه 
نیست. چرا که نقص عضو، متفاوت بودنش را می نمایاند. 
در روزگاری که همه با دیدن معلولین آه می کش�ند و 
هیچ کس تحمل طاقت رنج و س�ختی را ندارد، ولی او 
خدایش را شکر می کند چرا که همین نقصش دیدش 
را به زندگی عوض کرده، باید بر صندلی اش بنشینی و 
زندگی کنی تا حال و روزش را درک کنی، بدانی با وجود 
پر از درد روحی و جسمی سراسرش یاد خداست... تازه 
می فهمی که باید قدر نعمت های الهی را بیشتر بدانی 
و از آن پس با هر گامی که بر می داری ش�اکر خدایت 

باشی...
 فریاد بی صدای معلولین 

هنوز هم هستند خانواده هايی كه برخی از اعضای خانواده 
خودشان در اثر حادثه يا بيماری يا افتخار حضور در جبهه های 
نبرد دچار معلوليت يا افتخار جانبازی ش��ده اند و مشكلات 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی س��ختی اين نقصشان را دو 
چندان كرده است. از آنجا كه معلولان خود همانند اتاق فكری 
برای رفع مشكلات محس��وب می شوند بنا بر اين مشاركت 
مسئولان با ارائه راهكارها و ايده های معلولين نتايج مطلوبی را 
در اين زمينه برای جامعه فراهم می آورد چرا كه روحيه شاد و 
پويا و اميدوار به زندگی مهمترين شاخصه اين قشر در مسير 

تغيير زندگی به سمت مطلوب به شمار می رود.
 ضرورت زیر ساخت های مناسب شهری

 برای بهبود وضعیت معلولین 
مهمترين معضل افراد معلول مسئله اياب ذهاب آنان به شمار 
می رود. به همان ميزان كه بايد به محل زندگی معلولين توجه 
ويژه داش��ت وسايل جابه جا كردن معلولين و سرويس اياب 
ذهابشان هم بايد مجهز باشد و اين مقوله در حضور فعالشان 

در جامعه و محل كار و ادامه تحصيلشان بسيار اثرگذار است.
 در قم نيز با وجود افراد معلول در سطح شهر شاهد رفت وآمد 
بسيار كمی از آنان در معابر گوناگون هستيم و اين كاستی های 
مسئولين در قبال ايجاد فضای مناسب برای تردد معلولين را 
روشن می كند. اما تحقق اين جمله كه معلوليت محدوديت 
نيست تنها در صورتی امكان پذير است كه توجه هرچه بيشتر 
به اين قشر از جامعه فراگير شود و آنها نيز مانند شهروندان 
عادی در جامعه ديده شوند و تمام ادارات، نهادها و سازمان های 
مختلف بايد امكان عب��ور و مرور را برای حضور معلولين در 

ادارات برای رسيدگی به امورشان فراهم كنند.
 ميلاد حق شناس معلولی  است كه در منطقه بنياد زندگی 
می كند، وی در خصوص حقوق معلولين می گويد: حق زيادی 
از معلولين ضايع شده است. ما فراتر از حقمان نمی خواهيم، 
حقی را می خواهيم كه در قانون برايمان وضع ش��ده اس��ت. 
كمی توجه بس است؛ در ادارات استعدادهای ما به كار گرفته 

شود، ما ناتوان نيستيم؛ ما می توانيم آموزش ببينيم و آموزش 
دهيم،مهمترين دغدغه ما تأمين رفاه با ارتقای زيرساخت های 
ش��هری است چرا كه در س��ايه آن بسياری از اين مشكلات 

حل می شود.
 از مهمترين خواسته های معلولان و جانبازان تامين مسكن 
و اشتغال است و اين خواسته ای به حق است و اميد می رود 
مس��ئولان در اين خصوص چاره انديشی و اقدام لازم را انجام 
دهند.  همچنين از آنجا كه افراد دارای نقص جسمانی و روحی 
جزو آسيب ديده های اجتماعی و آسيب پذيران جامعه هستند 
مهمترين وظيفه مسئولان استانی در راستای آسايش اين گروه 
فراهم آوردن زير ساخت های مناسب شهری برای ترددشان در 
سطح شهر است.  يكی از اقدامات ارزشمند مسئولان قمی در 
قبال اين گروه اختصاص دادن فضاهای مناسب برای ورزش 

جانبازان و معلولين در پارك ها و بوستان ها است.
 محم��د پيروزمنش رئيس هيئت ورزش ه��ای جانبازان و 
معلولان قم اظهار كرد: با وجود اينكه مشكلات مالی زيادی 
در تقويت زيرس��اخت های ورزشی برای اين گروه وجود دارد 
اما هر بار با قهرمانی يكی از اين ورزشكاران تا حدودی هزينه 

آن جبران می شود. 
وی گف��ت: در حال حاضر خوش��بختانه حدود 17 رش��ته 
ورزش��ی برای جانبازان و معلولين استان در نظر گرفته شده 
است و تنها مشكلی كه ما را به چالش می كشد وضع مالی در 

اين بخش نامناسب است. 
رئيس هيئت ورزش های جانبازان و معلولان قم بيان كرد: 
اين مشكل بايد جدی گرفته شود و زمينه لازم برای پيشرفت 

زيرساخت های ورزش معلولان فراهم شود.
  توجه به اين قشر از جامعه می تواند شكوفايی استعدادها و 
پيشرفت آنها را به دنبال داشته باشد و گاه ديده می شود كه 

برخی معلولان از توانايی هايی برخوردارند كه انسان های سالم 
هم از عهده آنها بر نمی آيند و اين يك افتخار است. 

مصطفی عليزاده معاون توانبخشی بهزيستی استان قم ضمن 
توجه به اين قشر از جامعه و روحيه دادن به آنها در خصوص 
اميدواری به پيشرفتشان گفت: با وجود حمايت همه جانبه 
اين سازمان از معلولان بهترين راهكار درمانی بيماران معلول 
نخاعی حمايت های روحی و روانی خانواده و اطرافيانشان است.

 وی تصريح كرد: از آنجا كه معلوليت اين افراد بيشتر بر اثر 
حوادث ايجاد می شود بنا بر اين همكاری سازمان های مختلف 
و برنامه های پيش رو و اطلاع رسانی تا حد زيادی در كاهش 

اين سوانح و بهبود آن سهيم است.
 سخن آخر 

بايد باور كرد كه معلوليت نمی تواند برای فرد محدود شدن 
حضور او در جامعه را به دنبال داشته باشد و اين ظاهر افراد 
نيست كه نشان از توانايی ها و ظرفيت های درونی آنها دهد، 
معلول بايد خود را قبول داشته باشد و با تكيه بر توانايی هايش 

زندگی اش را بهتر از ديگران برای خود بسازد.
 با تكرار اين جمله كه هر مشكلی حل شدنی است و فقط 
همت مسئولان را می طلبد، اميدواريم كه روش های مناسب 
برای حل مشكل اياب ذهاب اين قشر فراهم آيد و ان شاءالله 
كه در كنار چش��م بينايشان گوش شنوايی هم باشد و فرياد 

بی صدای معلولين را بشنود.
 به اميد رس��يدن روزهايی كه برای مناسب سازی محيط و 
ساخت و سازهای شهری اول از معلولان طرح بخواهند و همه 
مسئولان سازمان ها و نهادها و با همكاری شهروندان در ايجاد 
محيطی امن و با نش��اط برای رشد توانايی ها و ايجاد زندگی 
شرافتمندانه معلولين و جانبازان غيور اهتمام ورزند تا بتوانيم 

ذره ای از دين خودمان را در قبال اين قشر جامعه ادا كنيم.

وقتی شيشه  جای نماهای سنتی را می گيرد ؛

 جای خالی معماری اسلامی در شهر مذهبی قم
گزارش/ سمانه روشنایی

 معماری ساختمان ها و سازه های شهری ایرانی در چند دهه 
اخیر، دستخوش تحولات ناخوشایندی بوده و از هویت مذهبی 
تاریخی و فرهنگی خود بسیار دور شده است و استان قم هم 
از این قافله عقب نمانده و شاهد تغییرات نمای سنتی شهر 

بوده ایم.
احداث ساختمان های جديد با نماهای آلومينيوم و شيشه به سيمای 
تاريخی شهر آسيب می رساند، نمای برخی از ساختمان هايی كه در 
هسته مركزی شهر هستند به دليل مصالحی كه موجب جذب گرما 

می شوند مشكلاتی را به وجود آورده است.
حاج علی برقعی از ساكنين قديمی خيابان صفاييه قم معتقد است 
نمای شهر به طور كلی تغيير پيدا كرده و بيان می كند: اگر بخواهيم اين 
خيابان را با گذشته مقايسه كنيم هيچ اثری از بافت سنتی باقی نمانده 
است مگر اينكه در كوچه پس كوچه های صفاييه بتوان نشانه هايی از 

معماری سنتی ديد.
وی با اشاره به اينكه نما های جديد جايگزين آجر های قديمی شده اند 
می گويد: در فرصت كوتاهی اين نما ها جای خود را باز كردند و سر 
تاسر خيابان كه بيشتر پاساژ و بانك هستند با نما هايی آراسته شده اند 

كه هيچ اثری از سنت در آن ها نيست.
اين شهروند قمی نمای سنتی را يادگار شهر می داند و می گويد: خارج 
از بحث های تخصصی در اين زمينه نما های قديم كه بيشتر با آجر و 
قدری سنگ بودند حالتی صميمی به شهر می دادند و حال و هوای 

گذشته را زنده می كردند ولی ديگر خبری از آنها نيست.
برای دست يافتن به اطلاعات بيشتر و تخصصی در اين زمينه نظرات 
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم را جويا شديم؛ عليرضا خاكی 
با اشاره به اينكه در اين زمينه دو بحث كارشناسی و قانونی وجود 
دارد می گويد: به لحاظ كارشناسی نماهايی كه انرژی را عبور می دهند 
مناسب نيستند و نماهايی آلومينيومی موجب بازتاب نور آفتاب 

می شوند و محيط شهری را گرم می كنند.
وی متولی اصلی در اين موضوع را نظام مهندسی می داند و ابراز 
می كند: تهيه نقشه بر عهده نظام مهندسی است كه بايد نسبت به 
شفاف سازی نقشه برای منظر شهری اقدام كند و ما نمی توانيم در 

كنترل نقشه ها سليقه ای برخورد كنيم.
وی با بيان اينكه در معاونت شهرسازی و معماری شهرداری كارگروه 
منظر شهری راه اندازی شده است، عنوان می كند: اين كارگروه پيگير 
است تا نسبت به تهيه نقشه سيما و منظر شهری اقداماتی انجام دهد 
و از بهمن ماه سال گذشته فعاليت خود را آغاز كرده و طبق همان 
ضوابطی كه در كنترل نقشه ها ملاك بوده عمليات اجرايی را انجام 

دهد.

خاكی از ممنوعيت استفاده از نما های پرده ای و يا همان كامپوزيت 
خبر می دهد و خاطرنشان می كند: در اين كارگروه مشخص شده كه تا 
چه حد می توان از اين  نماها استفاده كرد و استفاده از نماهای پرده ای 
كامپوزيت و فلزی به دليل اقليم گرم و خشك قم و آسيب زدن به نمای 

شهری ممنوع شده است.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم معتقد است كه سنت مربوط 
به زمان خودش می شود و می گويد: يكی از ويژگی های سنت اين است 
كه معمولا محدود به زمان خاص خودش است و از اين رو ما نمی توانيم 
انتظار داشته باشيم امروزه از مصالح قديمی استفاده شود ولی موظف 
هستيم تا در حرم و پيرامون آن از آجر استفاده كنيم تا بافت سنتی 

اين قسمت حفظ شود.
وی ادامه می دهد: در خارج از هسته مركزی آزادی بيشتری برای 
استفاده از نما های جديد وجود دارد ولی نمای شيشه ای به طور كلی 

ممنوع شده است.
خاكی با اشاره به اينكه سازمان نظام مهندسی نقش مهمی در اين 
فرهنگ سازی دارد، اظهار می كند: مردم بايد بخواهند تا نمای سنتی 
حفظ شود وقتی بازار و اقتصاد در ساخت و ساز است و نمايی مد می شود 
مردم هم به همان سمت و سو می روند و نظام مهندسی و مهندسان 

بايد وارد شوند ولی متاسفانه آنها هم وارد اين بحث ها نمی شوند.
از نظر  اضافه می كند:  معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم 
قانونی استفاده از نماهای جديد ممنوع شده و برنامه هايی داريم تا 
در رنگ هايی كه استفاده می شود هم دقت بيشتری صورت گيرد تا 
استفاده از رنگ های آزار دهنده كم شود و نماهايی كه موجب گرما 

می شوند كاهش پيدا كنند.
وی با بيان اينكه استفاده از سنگ در ساختمان های چند طبقه روش 
اجرای خودش را دارد می گويد: اقدامات زيربنايی انجام شده و به 
قسمت هايی كه در اختيار ما قرار دارد توجه لازم را داريم و نتيجه 

تلاش ها تا سال های ديگر خود را نشان می دهد.
خاكی با ابراز گلايه از اينكه صدا سيما به عنوان رسانه ملی در امر 
اطلاع رسانی موفق عمل نكرده است، اظهار می كند: صدا و سيما بايد 
به تحليل اين موضوع بپردازد و فقط به بحث های خدمات شهری توجه 
نداشته باشد ولی متاسفانه كمتر وارد اين بحث ها می شوند و به مردم 
آگاهی نمی دهند. افشين وفايی منش عضو هيئت مديره سازمان نظام 
مهندسی قم نيز در بخش ديگری از اين گزارش با بيان اينكه ضوابط 
نماهای ساختمانی تدوين شده و در شهرداری انجام گرفته است اظهار 
می كند: اقدام خوبی صورت گرفته كه به معماران و طراحان ساختمان 

كمك زيادی می كند.
وی با بيان اينكه قم ظرفيت مناسبی در اين زمينه دارد می گويد: با 
توجه به ظرفيت قم و وجود دانشجويان معمار، آنها می توانند تجربه 
مشهد و اصفهان را در قم پياده كنند و نظام مهندسی بايد همراه 

آنها باشد.
وفايی منش با تاكيد بر اينكه بايد شهری يكپارچه و با نمايی زيبا داشته 
باشيم خاطرنشان می كند: اگر ساختمان های قم را به قسمت های 
مختلف تقسيم كنيم تعداد زيادی مسكونی هستند و در كنار آن 
ساختمان های شاخص هم داريم كه در نقاط مهم شهر متمركز شده اند.

عضو هيئت مديره سازمان نظام مهندسی قم با اشاره به اينكه در 
كوچه ها و معابر نياز به  هارمونی و هماهنگی داريم بيان می كند: 
می توانيم با تركيب آجر و كمی سنگ به تنوع خوبی برسيم و نبايد 
ساختمان ها در كنار هم تضاد داشته باشند و هماهنگی آنها در ميزان 

استفاده از مصالح است.
 وی ادامه می دهد: كامپوزيت ويژگی های خوبی دارد ولی مشكلاتی 
هم در استفاده از آن است ولی می توانيم از نمای ديگری كه شباهت 
زيادی به كامپوزيت دارد استفاده كنيم كه البته فقط هزينه بيشتری 

می طلبد و اين مواد تركيب ماسه، سيمان، پليمری و اليافی است.
 وفايی منش می گويد: مواد پوششی هم برای نمای ساختمان مناسب 
است و در كشور های ديگر كه اختلاف دما در روز و شب زياد است 
از اين مواد با رنگ های بسيار خوبی كه دارد استفاده می شود و هزينه 
ساختمان را هم پايين می آورد و مشكلات سنگ و آجر را ندارد چون 
سنگ مناسب نيست و بعد از مدتی از نما جدا می شود و حتی آجر هم 

اگر درست اجرا نشود امكان سقوط دارد.
 وی با اشاره به اينكه اگر كار به كاردان سپرده شود قطعا نتيجه خواهيم 
ديد، اظهار می كند: در شهرهايی كه دانشكده معماری زودتر راه افتاده 
شاهد پيشرفت بيشتری در اين زمينه هستيم ولی با توجه به اينكه در 
قم ديرتر اين اتفاق صورت گرفته كمی از ديگر شهر ها عقب مانده ايم كه 
بايد جبران شود.  به هر ترتيب در شهری قم با بافت مذهبی و سنتی 
خاص خودش به نظر می رسد كه جا دارد قوانين با دقت نظر و لحاظ 
كردن جوانب امر تدوين شود چه اينكه ديديم برخی از ساختمان ها كه 
اغلب نيز دولتی بودند در هسته مركزی شهر ابتدا با نمای كامپوزيت 
آراسته شدند و سپس هزينه هنگفتی از بيت المال صرف شد تا نمای 
كامپوزيت كه مدت زمان اندكی از نصب آن می گذشت تخريب شده و 

نمای سنتی جايگزين آن شود. 
تلفيق سنت و مدرنيته در برخی از نماهای شهری در مراكز مهم قم 
قابل مشاهده است و انتظار است كه شهرداری و نظام مهندسی در 
خصوص نماكاری ساختمان ها و مناطق مختلف به وحدت نظر برسند 
و در مسير اصلاح و ساماندهی سيما و منظر شهری با در نظر گرفتن 

شرايط اقليمی و فرهنگی گام بردارند.

دنیا جای خوبیه،باور کن!   یافت�ن دید مثبت، هنری اس�ت که ما به عن�وان والدین، 
نخس�ت باید آن را در خود پرورش دهیم و سپس به فرزند 
خ�ود بیاموزیم. البته ن�ه با آموزش گفت�اری، بلکه آموزش 
رفتاری؛ به گونه ای که کودک با دیدن عملکرد ما در زندگی، 

واکنش ها را بیاموزد. 
  كودك آن چه را می بيند، انجام می دهد؛ نه آن چه را می ش��نود. 
بنابراين آن چه محرز است اين است كه بچه های شاد و خوش بين، 
صرف نظر از ساختار ژنتيكی، محصول خانواده ای شاد خواهند بود؛ 
چراكه تحقيقات نشان می دهد كه اگرچه گاهی افسردگی و بدبينی 
می تواند نوعی گرايش ژنتيكی باش��د، اما ژن ه��ا انعطاف پذيرند و 
می توانند نسبت به محيط، فعال يا غيرفعال شوند. در نتيجه نحوه 

بينش و رفتار و الدين می تواند چنين گرايشی را مهار كند.
نخستين گام برای ايجاد حس خوب در كودكان، تأييد و تحسين 
ازسوی والدين است؛ تأييدی كه معطوف به تلاش كودك باشد، نه 
به نتيجه كار او. ثمره چنين توجهی، رشد اين باور در كودك است 
كه تمرين و تلاش، راه رسيدن به اهداف خواهد بود و آن چه اهميت 

دارد، پشتكار است نه استعداد.
  والدين بايد هوشيار باشند تا از موقعيت هايی كه كودكان نيازمند 
تأييدشان هستند، به سادگی نگذرند و فرصت ها را دريابند؛ چراكه 
حيطه اين موارد بس��يار گسترده و در عين حال ظريف است. مثلًا 
گاهی انجام مسئوليت هايی هرچند ناچيز به دست كودك، اگرچه 
س��اده و كوچك به نظر آيد، وقتی با تحس��ين والدين همراه شود، 
به حس��ی خوب و خوشايند در او می انجامد. اينجاست كه موضوع 
محول ك��ردن وظايف كوچ��ك به فرزندان، اهميت خود را نش��ان 

می دهد. 
كودكی كه احس��اس كند پدر و مادر می توانند به او اعتماد كنند 
و كارهايی را به او بس��پارند و در عي��ن حال می داند برای انجام آن 
مس��ئوليت، آن چه مهم و ارزشمند اس��ت تلاش و زحمت اوست، 
نس��بت به خود ديد مثبتی پيدا می كن��د و به تدريج اين نگرش، 

احساس توانمندی را در كودك تقويت می كند. با اين اوصاف، گاهی 
سرويس دادن های بيش از حد والدين؛ اگرچه با هدف تأمين آسايش 
و رفاه كودك انجام می گيرد، ولی می تواند تبديل به مانعی در برابر 

رشد كودك و احساس توانمندی او شود.
برخی اوقات هيجان يك اكتش��اف }البت��ه از ديد كودك، چراكه 
فهميدن هر چيزی ممكن است كشفی باشد برای او{يا درست كردن 
چي��زی كه گرچه به ظاهر بی اهمي��ت و كوچك جلوه كند، اگر با 
تشويق پدر و مادر همراه ش��ود، برای او لذت بخش تر خواهد بود و 

سبب پويايی او می گردد.
بنابراين فراهم كردن فرصت هايی كه كودك بتواند كندوكاو كند، 
امری است در خور توجه. اين مورد به ساده ترين شكل ممكن قابل 
اجراس��ت و لزومی ندارد به دنبال فضايی مناسب يا ابزار و وسايلی 
خاص باشيم. تنها كافی است كمی دقيق تر و جزيی تر اطراف خود 
را نگاه كنيم تا متوجه شويم با ابتدايی ترين وسايل خانه و با كمترين 
هزينه، می توان مجالی برای بروز خلاقيت كودك مهيا كرد. اين كه 
كودك بتواند به تنهايی چيزی بسازد يا سرهم كند، هرچند بی معنا، 
و اين كه بداند آن چه مورد تقدير است زحمت اوست، احساس نشاط 

و پويايی را برای او به ارمغان می آورد.
از موارد حايز اهميت ديگر، محبت بی قيد و ش��رط والدين است. 
بهترين راه برای تأمين سلامت عاطفی پايدار فرزندان، دريافت عشقی 
بی پايان و بدون مرز از جانب پدر و مادر است كه او را برای هميشه 
در مقابل افسردگی واكسينه خواهد كرد. البته با اين فرض كه اين 
محبت قلبی به گونه ای ابراز شود كه كودك آن را بفهمد و درك كند؛ 
از طريق در آغوش گرفتن، بوسيدن، نوازش كردن به صورت مستمر 
و… آرامش��ی كه كودك از اين روش ها بدست می آورد، متضمن 

سلامت روانی او خواهد بود.

اين گونه ابراز دوست داش��تن ها ممكن اس��ت در مواقع��ی از روز 
بيشترين اثر را داشته باشند، مثلاً شب ها قبل از خواب بهترين فرصت 
است كه بتوان با نوازش و گاهی ماساژهای آرام بخش، كودك را برای 
خوابی آسوده آماده كرد؛ زيرا آرامش از ملزومات شادی و نشاط است. 
كودكان اغلب ش��وخی كردن از جانب پدر و مادر را دوس��ت دارند؛ 
شوخی هايی هم چون قلقلك دادن يا ادا درآوردن، به سادگی آن ها 
را می خنداند. دويدن دنبال آن ها هرچند كوتاه برايشان شيرين است 
و كارهای بسياری كه هركس در ارتباط با فرزند خود بهتر تشخيص 
می دهد، همه اين ها بهانه هايی هستند تا كودك درك كند كه پدر و 

مادرش او را دوست دارند.
ما فكر می كنيم فرزندمان هميشه می داند كه او را دوست داريم و 
گاهی اگر در برخوردهايمان از كوره در رويم و او را دعوا كنيم و در 
اين بين از عباراتی ناخوشايند استفاده كنيم، تأثيری در او نخواهد 

گذاشت؛ درصورتی كه اين گونه نيست. 
واژه هايی كه ما گه گاه هنگام عصبانيت به كار می بريم، بيشترين 
اث��ر را در ذه��ن او خواهد گذاش��ت. مثلاً واژه هاي��ی چون “چقدر 
ش��يطونی”، “چقدر بی ادبی” يا جملاتی مثل “از دس��تت خسته 
ش��دم”، “ديگه دوستت ندارم”و… آن چنان در ذهن او می ماند كه 
ممكن اس��ت كودك باور كند حتماً همين گونه است. ذهن بچه ها 
به طور قابل ملاحظه ای تحت تأثير عبارت هايی است كه ما آن ها را 
خطاب می كنيم. پيامی كه ما بزرگسالان در قالب چنين جملاتی 
به كودكانمان می دهيم، در ضمير ناهشيارشان ثبت می گردد. پس 
در اي��ن موارد بايد مراقب نحوه صحبت كردن و كلماتی كه به كار 

می بريم باشيم.
برخ��ی اوقات می توان فرصت هايی فراهم كرد ك��ه مادر يا پدر با 
كودك به تنهايی بيرون بروند به بهانه های مختلف مثلاً برای خريد 

ميوه و مايحتاج. چنين موقعيت هايی هم برای كودك لذت بخش 
اس��ت و هم پر اس��ت از تجربه های شيرين و در عين حال آموزنده 
برای او، البته در صورتی كه تا جايی كه ممكن است از او كمك يا نظر 
بخواهيم و اگر بتوان برای بيرون رفتن از وسايل حمل و نقل عمومی 
علاوه بر وسيله شخصی استفاده كرد، قطعاً او را در معرض تجارب 
خوشايندی قرار خواهيم داد. اين لحظات دو نفره حس خوبی را در او 

ايجاد می كند؛ چه به قصد تفريح باشد، چه برای انجام كاری.
موضوع ديگری كه بايد به آن اش��اره كرد اين اس��ت كه احساس 
امني��ت در فرزن��دان، در ايجاد حس نش��اط و آرام��ش تأثيرگذار 
خواهد بود. وجود رابطه عاشقانه، عاطفی و محكم بين پدر و مادر، 

تضمين كننده فضايی امن برای كودكان است. 
والدينی كه رابطه خوب و دوست داشتنی داشته باشند، كودكانی 
شاد و خوش بين خواهند داشت. پدر و مادر لازم است زمانی را برای 
بودن كنار هم اختصاص دهند؛ به گونه ای كه به بچه ها اجازه ندهند 
تا خلوت آن ها را بر هم بريزند. مثلاً وقتی كودك بداند زمانی كه پدر 
و مادرش در حال گفت وگو هس��تند او در اولويت نيست و والدين 
صحبت يكديگر را به خاطر كودك قطع نخواهند كرد، احساس امنيت 
خاطر می كند؛ به اين سبب كه می فهمد پدر و مادرش چون همديگر 

را دوست دارند، به هم احترام می گذارند.
در پايان اين كه بتوان كودكی ش��اد داشت، شايد كمی ايده آل به 
نظر برسد، اما می توان مهارت هايی را آموخت و به كار برد و در جهت 
رسيدن به يك زندگی شاد حركت كرد. نكاتی كه بيان شد، هيچ كدام 
قاعده صددرصد نيست و ممكن است هر كس برای كودك خود به 
شكلی ديگر عمل كند. اين موضوع كاملاً وابسته به خلاقيت والدين 
است، اما در اين نكته كه والدين شاد، كودكانی شاد خواهند داشت، 
شكی نيست. از پدر و مادر بودن خود لذت ببريد و بدانيد كه هيچ گاه 
در كن��ار كودكان وقتتان هدر نمی رود. كودكی فرزندانمان فرصت 
خوبی است برای كشف خوشی های كوچك. “اين زمان زياد طول 

نمی كشد…
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اخبار
 عارف:بحران های اجتماعی نتیجه نگاه تک بعدی رسانه ملی است

خبرنگار نباید دستش برای نوشتن بلرزد
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی وظیفه رسانه ها را حاکمیت اخلاق دانست 

و نسبت به رواج خودسانسوری در رسانه ها اظهار نگرانی کرد.
 محمدرضا عارف در  نشست چالش های رفع خشونت در رسانه ها كه عصر دوشنبه 
در محل بنياد اميد ايرانيان برگزار شد، با اشاره به آغاز سومين سال فعاليت دولت تدبير و 
اميد ،گفت: همه می دانند دولت در چه شرايطی روی كار آمد و بايد به دولت برای پيشبرد 
اهدافش كمك كرد، به خصوص در سال همدلی و همزبانی دولت و ملت، اين همراهی 

بيشتر بايد نمود داشته باشد.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی وظيفه مهم رسانه ها را حاكميت اخلاق دانست و 
نسبت به رواج پديده خودسانسوری در رسانه ها اظهار نگرانی كرد و گفت: بدترين آفت در 

رسانه های ما خودسانسوری است
وی با بيان اين كه رسانه يك ابزار برای اطلاع رسانی است، خاطر نشان كرد: امروزه رسانه 
يك بستر است و می توان در افزايش خشونت از آن استفاده  شود. آنچه كه امروز به نظر 

می رسد به آن نياز داريم، حاكميت اخلاق است كه وظيفه مهم رسانه هاست.
عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام دور شدن از اخلاق و ارزش ها، نگاه كوتاه مدت بر 
اساس منافع باندی و جناحی را از آسيب هايی دانست كه می تواند رسانه ها را بستری برای 

بازتوليد خشونت كند.
رئيس بنياد اميد ايرانيان با انتقاد از بی اعتنايی رسانه ملی به معضلات اجتماعی،خاطرنشان 
كرد: بسياری از مشكلاتی كه با آن روبه رو هستيم، نگاه تك بعدی يا كوتاه مدت رسانه ملی 

است كه نتيجه اش مشكلات و بحران های اجتماعی است كه مشاهده می كنيم.
وی با اشاره به افزايش آمار طلاق و اعتياد در جامعه گفت: در جلسه اخير شورای عالی 
انقلاب فرهنگی، آماری از اعتياد دانشجويان در دانشگاه ارائه شد كه بسيار نگران كننده 

است. همچنين آمار طلاق در كلانشهرها هم تاسف بار است.
عارف ادامه داد: شايد اگر رسانه های ما وظيفه ملی خودشان را با يك رويكرد فرهنگی 
زودتر انجام می دادند وضعيتی  عصبی كه الان در جامعه حاكم است، بهتر از اين می شد. 
بايد ديد كه چه قدر رسانه های ملی و ساير رسانه ها در جهت آرامش روانی و كاهش 

عصبيت تلاش كرده اند.
وی همچنين با اشاره به كاركردهای رسانه در جامعه گفت: بخش رسانه، بخش مظلومی 

است، چرا كه كوچكترين اختلاف سليقه، نتيجه اش بستن يك رسانه می شود.
عارف با بيان اين كه برای نوشتن يك مطلب در رسانه خبرنگار نبايد دستش بلرزد، 
اظهار داشت: بدترين آفت در رسانه های ما خودسانسوری است كه بايد در اين خصوص 

چاره انديشی شود.

یک نماینده اصلاح طلب مجلس هشتم:

مدیران همسو با دولت قبل
مانع تحقق مطالبات مردم هستند

یک نماینده اصلاح طلب مجلس هشتم گفت: مدیران وابسته به دولت قبل 
هنوز سر جایشان هستند و مانعی برای تحقق مطالبات مردم و شعارهای دولت 

محسوب می شوند.
داريوش قنبری در گفت وگو با خبرنگار ايلنا گفت:  دولت در عرصه سياست داخلی 
و خارجی مخالفان جدی داشته كه اين افراد صاحب قدرت هستند و بخش های زيادی 
از منابع قدرت را در اختيار دارند، برای همين دولت روحانی در بسياری از عرصه ها با 
محدوديت های زيادی رو به رو بوده و نتوانسته به طور كامل در جهت اهداف و شعارهای 

خود حركت كند.
نماينده اصلاح طلب مجلس هشتم خاطرنشان كرد: دولت در عرصه سياست داخلی 
توانست منشور حقوق شهروندی را تدوين كند در آن تعريف آزادی های مختلف آمده است. 
اين نشان از توجه عميق دولت اين مفاهيم دارد و می خواهد آنها را احيا كند، اما هنوز ما با 

استانداردها فاصله داريم.
وی ادامه داد: دولت فعلا مدارا می كند تا وضعيت فعلی تغيير كرده و مجلسی هماهنگ تر 
با دولت در انتخابات امسال شكل بگيرد، تا دولت بتواند اهداف خود را به شكل بهتری محقق 
كند. البته همه شرايط مطلوب نيست اما به نسبت گذشته بهتر شده و می توان گفت دولت 

نمره قبولی در عرصه سياست خارجی و داخلی می گيرد.
قنبری تصريح كرد: همانطور كه دلواپسان در عرصه سياست خارجی كاری می كنند كه 
دولت به اهداف خود نرسد، در مورد متغيرهای سياست داخلی نيز دولت روحانی با موانع 

جدی رو به رو است.
وی گفت: سيستم ما شبه پارلمانی است كه در  آن مجلس، قدرت قابل توجهی دارد. 
امروز اگر دو قوه مجريه و مقننه را در كنار هم بگذاريم، با توجه به سنگ اندازی های افراطيون 

مجلس، در اين مدت كفه قدرت به نفع مجلس سنگينی می كند.
اين نماينده اسبق مجلس افزود: در عرصه سياست داخلی فضای امنيتی گذشته تغيير 
پيدا كرده و فضای سياسی مناسبی ايجاد شده است. البته هنوز همه چيز مطلوب نيست و 

عملكرد دولت بايد با توجه به موانع پيش رو مورد سنجش قرار گيرد.
وی با اشاره به نحوه تعامل مجلس با دولت روحانی گفت: خيلی از وزرا همواره به مجلس 
كشيده شدند و برخی هم مانند فرجی دانا مورد استيضاح قرار گرفتند، هم اكنون نيز برخی 
ديگر از وزرا در ليست استيضاح قرار دارند. شرايط خوبی پيش روی دولت نيست، اما اين 
دولت عليرغم همه اينها توانسته گام های موثری بردارد. زمانی دولت می تواند به اهداف خود 
برسد كه مجلسی هماهنگ را در كنار خود داشته باشد و مردم همانگونه كه سال 9۲ قوه 
مقننه را با افكار خود متحول كردند، مجلس را نيز در اين راستا با متحول كنند تا دولت 

بتواند برای تحقق مطالبات آنها گام های بلندتری بردارد.
وی با اشاره به انتقادات صورت گرفته از دولت برای عملكرد منفعلانه در عرصه سياست 
داخلی گفت: وقتی می گوييم دولت در اين عرصه نمره قابل قبولی می گيرد، منظور نمره 
بالای 1۰ است و هنوز با شعارهای روحانی فاصله دارد. يكی از ضعف های اين دولت اين 
است كه هنوز خيلی از مديران آن هم فكر با دولت نيستند و دولت هم هنوز نتوانسته اين 

مديران را متناسب با تفكرات خود تغيير دهد.
قنبری تاكيد كرد: اين مساله نه تنها در سطوح پايينی بلكه حتی در سطح وزارتخانه ها 
نيز ديده می شود و هنوز در اين سطح از مسئولان دولت قبل استفاده می شود. اين مديران 
هنوز سر جای خود هستند و مانعی برای تحقق مطالبات مردم و شعارهای دولت محسوب 
می شوند. اين مديران باعث دل نگرانی و دل سردی مردم شده اند، چراكه وقتی مردم 

می بينند تغيير و تحولی صورت نگرفته، نگران می شوند.
وی افزود: جدا از اينكه مجلس ترمزی بر سر دولت محسوب می شود و قدرت قابل 
توجهی هم دارد، اما متاسفانه برخی از مديران اجرايی به خاطر ترس از تندروهای مجلس 
هنوز نتوانسته اند مديران همفكر دولت را منصوب كنند  كه اين ضعف جدی محسوب 

می شود.
نماينده اصلاح طلب مجلس هشتم ادامه داد: متاسفانه برخی وزرا به ميز خود چسبيده اند 
و می ترسند كه اگر مديران را تغيير دهند، خودشان در معرض استيضاح قرار بگيرند. اين 
نيز جزو ضعف های اصلی دولت محسوب می شود، برای همين وزرا نيز از ترس نمايندگان 

افراطی هنوز نتوانسه اند مديران همسو با خود را انتخاب كنند.
قنبری گفت: معنا ندارد كه وزيری در وزارتخانه ای باشد و مسئولان همفكر با دولت 
گذشته در مديريت های عالی قرار گيرند و آن وزير هم دلخوش باشد كه در حال اجرای 
اهداف روحانی در كشور است. انتخابات مردم در ۲4 خرداد 9۲ با مديران احمدی نژاد تحقق 
پيدا نمی كند اگر اين طور بود مردم به جريان احمدی نژاد رای دوباره می دادند. مردم ما 

انتظار تغيير و تحول جدی دارند. ترس وزرا ازمجلس قابل قبول نيست.
اين فعال سياسی اصلاح طلب تاكيد كرد: وزرا بايد ياد بگيرند كه هزينه بدهند، نه اينكه 
به ميز خود بچسبند. اگر جرات تغيير و تحول ندارند، بهتر است كه برخی از وزرا اصلا 
استيضاح شوند زيرا برای اجرای برنامه های دولت و مطالبات مردم در ۲4 خرداد 9۲ بايد 
هزينه داد. انتظار از دولت روحانی اين است كه جهت ترميم كابينه عمل كند و وزرايی را 

كه از ترس استيضاح جرات تغيير ندارند، كنار بگذارند.
قنبری با تاكيد بر اينكه اقتدار ايران در منطقه امروز افزايش پيدا كرده، گفت: با توجه به 
مسائل و مشكلات پيش روی، دولت روحانی عملكرد خوبی داشته  است. دولت در حوزه 
سياست خارجی توانسته گام های خوب و بلندی را بردارد و در همين راستا بزرگترين 
بحران های تاريخ معاصر ايران را حل كرده است؛ به گونه ای كه در حال حاضر اين بحران ها 

به سوی حلِ قطعی پيش  می رود.

دبیر کل حزب اسلامی کار خبر داد:

اعلام لیست نهایی اصلاح طلبان
 بعد از تایید صلاحیت ها

تایید  از  بعد  اصلاح طلبان  لیست  اعلام  از  کار  اسلامی  حزب  کل  دبیر 
صلاحیت ها خبر داد.

حسين كمالی ابراز اميدواری كرد اصلاح طلبان با اتحاد حداكثری در انتخابات مجلس 
آينده حضور پيدا كنند.دبير كل حزب اسلامی كار درباره جلسات وحدت اصولگرايان، گفت: 
آنچه در وضعيت سياسی كشور مشاهده می شود، اين است كه اختلاف بين اصولگرايان 
بسيار زياد است، اما اگر اين جلسات سياسی منجر به توسعه انسانی شود، بسيار خوب 
است و اصلاح طلبان هم از اينكه اصولگرايان با برنامه مشخص وارد عرصه انتخابات شوند، 
حمايت و استقبال خواهند كرد.كمالی افزود وضعيت اصلاح طلبان بسيار خوب است و 
هماهنگی های زيادی بين افراد وجود دارد و شورای هماهنگی و شورای راهبردی هم برای 

اينكه اين افراد را به هم نزديك كنند، تلاش های خود را انجام می دهند.
دبير كل حزب اسلامی كار تصريح كرد برای معرفی كانديداها در حوزه های انتخابيه 
زمان زيادی باقی مانده و فعلا مايل نيستيم وارد اين مسائل شويم، البته برخی هم هستند 
در حوزه انتخاباتی خود برنامه هايشان را پيگيری می كنند، اما بعد از اينكه مشخص شد چه 
افرادی از فيلتر شورای نگهبان عبور می كنند، اصلاح طلبان تصميم نهايی خود را خواهند 

گرفت.
كمالی تصريح كرد راهبردها و سياست های همه افرادی كه در مجموعه اصلاح طلبان 

فعاليت می كنند، با هم همپوشانی دارد و اميدواريم در مصداق ها به تفاهم برسيم.

 رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: هرچند که 
تحریم در زندگی عده ای اثر ندارد ولی استخوان طبقه مزد 
بگیر کشور را که اکثریت هستند، می پوساند. زندگی برای 

آنها سخت شده چاره ای هم ندارند باید صبر کنند.
آيت الله اكبر هاشمی رفسنجانی با اشاره به سخنان روحانی مبنی 
بر اينكه گفته اند عده ای از جيب مردم خبر نداشته اند والا هر چيزی 
نمی گفتند ، گفت: عده ای تحريم در زندگی شان اثر ندارد؛ خب اما 

در كارهايشان اثر می گذارد.
هاشمی رفسنجانی روز سه شنبه در مركز دايره المعارف اسلامی 
و در مراسم رونمايی مجموعه تاريخ جامع ايران از برخی اظهارنظر ها 
درباره بی تاثير بودن تحريم ها انتقاد كرد و گفت: اينها حرف های عده 

ای است كه در سراسر كشور تريبون دارند.

 نباید از مذاکره بترسیم
هاشمی رفسنجانی تصريح كرد: در حال حاضر چطور آقايانی پيدا 
می شوند كه تعامل با دنيا را ذلت حساب می كنند؟ چه ذلتی؟ هر 
جايی علم و فن نياز بود بايد به دنبال آن رفت؛ هر جا لازم بود بايد 

آموزش دهيم و ارتباط برقرار كنيم.
وی اضافه كرد: متاسفانه آن تمدنی كه امام )ره( می خواستند با 
اين انقلاب ايجاد كنند الان دچار انحرافی شده كه ما بايد به نحوی 
البته نه با دعوا و خشونت بلكه با استدلال و حرف آن را درست كنيم 

تا اين فضا را در ايران به وجود آوريم.
رييس مجمع تشخيص مصلحت نظام تصريح كرد: ايران ما از 
هيچ حرف، مشاجره و مذاكره ای نبايد بترسد؛ ما حرف حسابی و 
منطق داريم . بايد پشت حرف مان بايستيم اگر هم ناحق می گوييم 
از كسی كه مذاكره كرده بپرسيم آيا حرف ما ناحق است؟ آن وقت 

راهمان را عوض كنيم.
هاشمی رفسنجانی افزود: اين حالاتی كه انسداد درست می كنند 
شبيه انسداد اجتهادی است كه اهل سنت برای خود درست كرده اند 
و اخيرا پشيمان شده اند . اين متناسب با مكتب اهل بيت )ع( نيست 

.ما بايد راه ها را باز كنيم.
وی ادامه داد: پيامبر )ص( می فرمايند اگر يكی از مشركين 
خواست بيايد كلام خدا را بشنود اجازه دهيد بعد او را به جايی كه می 

خواهد برود برسانيد. مذاكره اينگونه است.
رييس مجمع تشخيص مصلحت نظام اظهارداشت: در زمان 
جاهليت پيامبرش می فرمايد اگر علم در ثريا باشد فارس ها آن 
را بيرون می كشند اما برخی باز حرف های عجيبی می زنند كه ما 
خودمان هستيم و تحريم ها به نفع ما است. تحريم ها پدر مردم را 

درآورده چطور به نفع ما است؟
هاشمی رفسنجانی به صحبت های رييس جمهوری اشاره كرد و 
گفت: دكتر روحانی تعبيری كرده اند كه شما اگر از جيب مردم خبر 

داشتيد هر چيزی نمی گفتيد.
وی اضافه كرد: عده ای تحريم و غيرتحريم در زندگی شان اثر 
ندارد خب در كارهايشان اثر می گذارد؛ اما تحريم استخوان طبقه 
مزد بگير كشور را كه اكثريت كشور هستند می پوساند و زندگی ها 

سخت شده است.

رييس مجمع تشخيص مصلحت نظام تصريح كرد: به علاوه 
شاهديم خيلی كارهای مهم ما خوابيده است. در برنامه های مصوب، 
طرح های بسيار بزرگی داريم كه ناقص مانده است. دليل شرعی 
ندارد كه نتوانيم صحبت كنيم؛ اين حرف های ملت ايران نيست 
.حرف های عده معدودی است كه متاسفانه در سراسر كشور تريبون 

و قدرت پشت سرشان است.
هاشمی رفسنجانی تاكيد كرد: اين عده معدود زور و تريبون دارند 
و حرف هايی هم می زنند اما انسان های فرهيخته و دانشمند مقداری 

ملاحظه می كنند و محافظه كاری دارند.
علمی  های  پيشرفت  بيان  به  همچنين  مراسم  اين  در  وی 
دانشمندان ايران اسلامی از ابتدای اسلام و پس از آن پرداخت و 
گفت: فارغ التحصيلانی داريم كه صد ها هزار نفرشان منشا كارهای 

بزرگی هستند و قابل احترام می باشند كه آثار زيادی نيز دارند.
رييس مجمع تشخيص مصلحت نظام افزود: در حال حاضر در 
بسياری از رشته های تحصيلی پيشرفت را شاهد هستيم و كنكور از 
برخی رشته ها برداشته شده است. دانشمندان و سرمايه های بزرگی 
داريم و بايد از اينان درست استفاده كنيم. لازم است آن روح ترقی 
و تمدن به همراه رسيدن به خدا را پيدا كنيم و انسان متفكر و عاقل 

در اين راه حركت كند.
هاشمی رفسنجانی با بيان اينكه بايد دست از شعارهای كم محتوا 
برداريم گفت: اين حرف هايی كه جلوی پيشرفت و ترقی را می 
گيرد نبايد زده شود؛ زمان پيغمبر هم ايشان بر فارس ها اهتمام و 

تاكيد داشتند.
رييس مجمع تشخيص مصلحت نظام در ادامه به تعامل ايران و 
اسلام اشاره كرد و گفت: راجع به اين موضوع شهيد مطهری كتاب 

نگارش كرده اند اما برخی افراد در همان دوران هم می گفتند كه 
تعريف كردن از ايران با وجود اشكالاتی كه مستبدان داشته اند 

درست نيست.
هاشمی رفسنجانی در ادامه يكی از پيشرفت های ايران را دانشگاه 
جندی شاپور دانست و گفت: اين دانشگاه دنيا را در همان دورانی 
كه استبداد نيز وجود داشت متحول كرد و بسياری از دانشمندان 
در همان ايام به ايران آمدند و اين راهی بود كه اسلام و ايران با هم 

طی كردند.
وی به تاريخ جامعی كه در اختيار داريم اشاره كرد و افزود: البته 
برخی خطاها در اين رابطه وجود دارد و بايد تاريخ مان را نقادی 

كنيم .
رييس مجمع تشخيص مصلحت نظام يكی از بخش های مهم 
تاريخ را جندی شاپور معرفی كرد و گفت: جندی شاپور كمتر در 
جامعه ما شناخته شده اما يك واقعيت است و بايد به آن اهتمام كرد.

هاشمی رفسنجانی در ادامه با بين اينكه بايد به نقاط مشترك 
و قابل قبول با دنيا برسيم، گفت: بايد تفاهم و تعامل كنيم و با عقل 

جمعی به استفاده از دانشگاههای مهم دنيا پرداخت.
وی يادآور شد: متاسفانه كاررا به جايی رسانده اند كه در برخی 
رشته های بزرگ دانشجوی ايرانی را نمی پذيرند و اين ظلم بزرگ 

به جامعه است.
رييس مجمع تشخيص مصلحت نظام اظهار داشت: انشالله 
رهبری ها و همت مسوولان كشور اين باشد كه راه را برای تعامل 

عقل و شرع بازكنيم.
هاشمی رفسنجانی تاكيد كرد: خشكی و افراطی گری هيچ گاه 

جواب نداده و اكنون بيشتر جواب نمی دهد.

وی با يادآوری وضعيتی كه خوارج به آن دچار شدند، گفت: 
خوارج خشكی كردند و در تاريخ ارزش و اعتباری ندارند و افراطی 

ها نيز چند سال ديگر اينگونه خواهند شد.
رييس مجمع تشخيص مصلحت نظام ادامه داد: اسلام اين رفتارها 
را نمی خواهد چرا كه اسلام مجموعه ای از دانش، عرفان و مسائل 

بسيار اساسی است.
هاشمی در ادامه به حضورش در مراسم رونمايی مجموعه بيست 
جلدی تاريخ جامع ايران اشاره كرد و گفت: كار انجام گرفته كه در 
طی مدت چند سال به نگارش درآمده حائز اهميت است و شاهد 

حضور يك اثر ارزشمند برای تاريخ كشورمان هستيم.
وی همچنين با يادآوری مقطع تاريخی پذيرش اسلام در ايران، 
گفت: پيش از ظهور اسلام نيز جندی شاپور در ايران فعاليت می كرد؛ 
مسلمانان و پيامبر)ص( از اين مركز علمی در ايران مطلع بودند و اين 

قابل توجه است.
رئيس مجمع تشخيص مصلحت نظام در ادامه به فعاليت های 
علمی جندی شاپور قبل و بعد از اسلام اشاره كرد و افزود: در جندی 
شاپور دانشمندان مختلفی از كشورهای گوناگون مشغول فعاليت 
بودند؛ البته پس از اسلام دانشمندان نيز همچنان در اين مركز 

فعاليت می كردند.
هاشمی همچنين با بيان تاكيدات پيامبر اسلام )ص( در مورد 
توجه به علم، گفت: تمدن بزرگ اسلامی در سايه توجه به عقل و 
رسالت پيامبر )ص( به وجود آمد؛ قرآن راه كسب علم را به مسلمانان 

آموزش داد و به عقل هم به اندازه شرع اهميت داد.
وی اضافه كرد: اجتهاد هم در دين آمد و قرار شد دانشمندان با 
صلاحيت از طريق دستاوردهای عقلانی جامعه را متناسب با شرايط 

روز اداره كنند.
رييس مجمع تشخيص مصلحت نظام با بيان اينكه حضرت 
امام خمينی )ره( هم به مساله اجتهاد متناسب با زمان و مكان 
اهميت می دادند، گفت: اما اين پيام دچار غفلت شده است؛ ما 
صدها موضوع در فقه حكومتی داريم كه در هيچ يك از كتاب های 

فقهی نيامده است .
هاشمی رفسنجانی تصريح كرد: اكنون نيز مسائل علمی مختلفی 
مطرح می شود كه همه آنها حكم و مسائل حقوقی دارند و بايد به 
وسيله ی اجتهاد آن ها را حل كرد و اجتهاد هم بدون تعقل نمی 

شود.
وی در ادامه با اشاره به برخی آيات و روايات به تعقل پرداخت و 
گفت: ما اگر تعقل نداشته باشيم بايد مقلد باشيم، اما با عقل می توانيم 

به همه جا برويم.
هاشمی رفسنجانی افزود: از زمانی كه مسلمانان راه توجه به 
عقل را كنار گذاشتند به تدريج دچار تنزل شدند وغرب از ابزار و 
دستاوردهای مسلمانان استفاده كرد و اكنون از ما فاصله ی زيادی 

گرفته است.
وی اضافه كرد: شاهد بوده ايم امروز در ايران دانش سر برآورده 
است و ما بسياری فارغ التحصيل داريم كه تعدادی از آنها چهره های 
بزرگ در دنيا هستند و در داخل كشور هم دانشمندان زيادی داريم 

و اينها حائز اهميت است.

سخنگوی دولت در رابطه با دلیل تاخیر دولت در ابلاغ 
طرح امر به معروف و نهی از منکر گفت: این طرح تناقضات 
و تعارضاتی با قانون اساسی دارد که در حال پیگیری است و 
ان شاءالله بتوانیم به نحو مناسبی در مورد آن اقدام کنیم که 

مشکلی در اجرا برای مردم به وجود نیاید.
محمدباقر نوبخت روز گذشته در نشست خبری سخنگوی دولت 
در جمع خبرنگاران از واريز يارانه برای 76 ميليون و 57 هزار و 43۰ 
نفر، بالغ بر 3 هزار و 46۰ ميليارد تومان خبر داد و گفت: يارانه ها به 

حساب سرپرستان خانوارها واريز شده است.
وی همچنين ضمن عذرخواهی به خاطر تاخير ۲ الی 3 روزه در 
پرداخت يارانه خردادماه گفت: مطابق قانون نسبت به پرداخت يارانه 
اقدام خواهيم كرد و همچنين يارانه غيرنقدی به صورت سبد غذايی 

به مناسبت ماه رمضان از شنبه قابل دريافت خواهد بود.
نوبخت افزود: ديروز 7 هزار و ۲96 ميليارد تومان از اعتبارات 
تملك دارايی های سرمايه ای از سوی سازمان مديريت وبرنامه ريزی به 
خزانه داری برای پرداخت ابلاغ شد و اميد است بعد از پرداخت حقوق 
ماه خرداد پرداخت طرحهای عمرانی هم آغاز شود. پس پيمانكاران 
پرتلاشی كه با دولت همكاری می كنند مطالباتشان پرداخت خواهد 

شد.
سخنگوی دولت با اشاره به اين كه دو هزار و 7۰۰ ميليارد تومان از 
5 هزار و 4۰۰ ميليارد تومان اعتبارات طرح های استانی به 31 استان 
تخصيص داده شده است، تصريح كرد: 5۰ درصد اعتبارات عمرانی 
طرح های استانی هم در اين تخصيص مورد توجه قرار گرفته اند و 
ركود  از  خروج  سياست  اجرای  و  استمرار  برای  هستيم  مصمم 

سرمايه گذاری دولت را در طرح های تملك دارايی افزايش دهيم.
وی افزود: برای صرفه جويی در اعتبارات جاری دستورالعمل 1۲ 
ماده ای به دستگاهها ابلاغ شده است كه 6 هزار ميليارد تومان از 
اعتبارات جاری در سال 94 به اعتبارات عمرانی اضافه خواهد شد 
كه همه اين اقدامات در راستای تحقق سياست های اقتصادمقاومتی 

خواهد بود.
وی در ادامه گزارشی از عملكرد وزارت نفت را در رابطه با اجرای 
سياست های كلی اقتصاد مقاومتی در رابطه با سياست 13 و 14 

اقتصاد مقاومتی به تفصيل ارائه كرد.
وی با اشاره به اينكه ايران جايگاه سوم را از نظر توليد نفت در 
منطقه به دست آورده است و رتبه ايران در توليد نفت در منطقه 
افزايش يافته است گفت: در نتيجه ی اين موضوع به صورت بالقوه 
كه  واقعيت  اين  البته  است  شده  ايجاد  صادرات  افزايش  امكان 
تحريم های ظالمانه و غير انسانی و مغاير قوانين عرف بين المللی عليه 
ايران وجود دارد غير قابل انكار است. كه با همت مردان ديپلماسی 
كشور و حمايت مردم در نهايت لغو خواهد شد و دولت از هيچ 

فعاليتی برای رفع اين ظلم به مردم ايران كوتاهی نمی كند.
نوبخت با تاكيد بر اين كه اين يك واقعيت است كه تحريم ها عليه 
ايران ظالمانه و غير انسانی است و سكوت در برابر ظلمی كه به ملت 
ايران روا می شود ظلمی مضاعف خواهد بود، گفت: همه بايد بدانند 
كشورهايی كه از حقوق بشر حمايت می كنند خودشان نخستين 
ناقض حقوق بشر هستند كه در مورد ايران اقدام به بلوكه كردن 
منابع كشور و ممانعت از سرمايه گذاری داخلی و خارجی در اين 

كشور می كنند.
سخنگوی دولت با اشاره به اينكه رئيس جمهور هميشه در 
سخنانشان به اين واقعيت اشاره می كنند كه فشار تحريم ها بر اقتصاد 
ما وارد می شود و طبيعی است كه شاهد گران شدن كالاها باشيم، 
تصريح كرد: همچنين رئيس جمهور همواره تاكيد دارند كه همه 

فشارها مانع استيفای حقوق ملت ايران نخواهد شد.
وی در ادامه به استقبال پرشور مردم در استان خراسان شمالی در 
سفر رئيس جمهور به اين استان اشاره كرد و گفت: استقبال پرشور 
مردم جوابی است به سوال يكی از خبرنگاران در مورد اظهار نظر اخير 

يكی از رسانه ها مبنی بر اين كه رضايت مردم نسبت به دولت 5۰ 
درصد كاهش داشته است.

نوبخت با بيان اين كه آنچه مردم در شرايط فعلی كشور احساس 
می كند برآيند تحريم و مديريت است، گفت: در سال 91 بيش از 
1۲۰ ميليارد دلار صادرات نفت داشتيم كه اين مبلغ در سال 9۲ به 
5۲ ميليارد دلار كاهش يافت و امروز به زير ۲4 ميليارد دلار رسيده 
است اما باوجود همه فشارهای تحريم با مديريتی كه مدبرانه انجام 
شد شاهد كاهش تورم از 4۰ درصد به زير 15 درصد هستيم. البته 
متوجه هستيم كه هنوز قيمت ها در حال افزايش است و به مردم 
فشار می آيد اما روند اين حركت تغييرات مثبتی را در پی خواهد 
داشت. وی در ادامه در پاسخ به سوالی در مورد اقدامات جاسوسانه 
رژيم صهيونيستی در روند مذاكرات ايران با كشورهای 1+5 تصريح 
كرد: رژيم صهيونيستی همواره از اين دست رفتارهای مجرمانه داشته 
است و من اين خبر را از رسانه ها شنيدم و منتظرم ببينم نتيجه 
چه خواهد شد البته مطمئنم تيم مذاكره كننده هسته ای اقدامات 

حفاظتی لازم را در نظر خواهد داشت.
سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی در مورد علت تاخير در 
پرداخت يارانه ها گفت: دولت با سخت گيری های جدی در پرداخت 
يارانه ها مواجه است و از ابتدای سال تا به حال هر ماه سه هزار و 
4۰۰ ميليارد تومان به حساب مردم ريخته است. در حالی كه ريالی 
پرداخت اعتبار عمرانی نداشتيم و لازم به ذكر است كه موضوع 
يارانه ها تصميمی نيست كه اين دولت اتخاذ كرده باشد اما در جهت 
اصلاح آن تلاش می كند و سال گذشته 4 هزار و 8۰۰ ميليارد تومان 
به جای توزيع خام پول بين مردم در كمك به بيماران مورد استفاده 

قرار داد.
وی همچنين در پاسخ به اين سوال كه چرا دولت در نشست 
خبری رئيس جمهور به رسانه های منتقد اجازه مطرح كردن 
سوالشان را نداد، گفت: من نمی دانم اين صف بندی های منتقد و 
مخالف را چه كسی تاييد می كند. چرا كه هر هفته در جمع همه شما 
خبرنگاران عزيز حضور پيدا می كنند و معتقدم همه شما در تلاش 

برای انتشار اخبار به مردم هستيد.
نوبخت در رابطه با برنامه های دولت در جهت تنظيم بازار برای 
ماه رمضان افزود: ستاد تنظيم بازار فعال است و در مورد تامين منابع 
خوراكی لازم اقدامات ضروری انجام خواهد شد و دولت تاكيد دارد 

كه از حقوق مصرف كنندگان دفاع كند.

وی در جواب اين سوال كه دولت چقدر در مذاكرات جدی است 
گفت: ما مذاكرات را تا استيفای همه حقوق مردم ترك نخواهيم كرد.

وی همچنين در رابطه با اظهارات اخير وزير بهداشت در مورد 
انتخابات اخير نظام پزشكی و تجمعات صنفی پيرامون آن گفت: من 
صحبت های وزير بهداشت را نشنيدم اما در جريان هستم كه وزير 
بهداشت برای طرح تحول سلامت از انجمن های علمی و مجامع 

صنفی برای بخش بهداشت و درمان بهره خواهد گرفت.
نوبخت در پاسخ به پاسخ خبرنگاری مبنی بر اين كه علت تفاوت 
آمارهايی كه رئيس جمهور در سخنرانی های خود اعلام می كنند با 
آمارهای رسمی اعلام شده از سوی مراكز معتبر چيست، گفت: رئيس 
جمهور مطلع به مصالح كشور هستند و با دقت گزارشات دستگاههای 
مختلف را رصد می كنند و هر يكشنبه و پنج شنبه از صبح تا ظهر 

گزارش تيم اقتصادی را می شنوند.
وی اضافه كرد: معتقدم آمارهايی كه رئيس جمهور با در دست 
داشتن اطلاعات وسيع ارائه می دهند بسيار متقن تر و معتبرتر از 
آمارهايی است كه برخی از دستگاهها فقط از ديد بخش خود ارائه 

می كنند.
نوبخت همچنين در رابطه با ميزان واردات گندم گفت: سال 
گذشته به دليل تقليل ذخاير استراتژيك گندم واردات بيشتری انجام 

داديم و در حال حاضر ذخاير گندم برای بيش از 6 ماه تامين است.
سخنگوی دولت همچنين در پاسخ به اين سوال كه آيا در وزارت 
خارجه نياز به وجود معاونت اقتصادی وجود دارد، توضيح داد: وزارت 
خارجه از طريق نمايندگی های جمهوری اسلامی در ساير كشورها 
موضوع جذب سرمايه گذاری را فعال كرده است و در صورتی كه 
اين نياز برای معاونت اقتصادی در وزارت خارجه وجود داشته باشد 

بررسی های لازم انجام خواهد شد.
نوبخت همچنين در پاسخ به سوالی در مورد قانون انتخابات و 
شفافيت منابع مالی برای كانديداها گفت: دولت می خواهد قانون 
انتخابات اصلاح شود و منابع تبليغات كانديداها فعال شود پس اميد 

است اين لايحه با اميد بيشتری به نتيجه برسد.
وی همچنين در پاسخ به سوال خبرنگاری كه در مورد اقدامات 
دولت درمورد جوانان پرسيد گفت: ما در زمينه اشتغال جوانان با 
وجود همه تنگناها اقدام كرديم و بيش از 55۰ ميليارد تومان اعتبار 
در نظر گرفتيم و همچنين شرايط 38 هزار استخدام در دستگاههای 
دولتی را فراهم آورديم و همچنين موضوع آزمون استخدامی در 

دستگاههای دولتی نيز مورد بررسی قرار گرفته است.
وی همچنين در مورد نامه اخير آقای نهاونديان خطاب به وزراء 
برای ارائه گزارش به رئيس جمهور گفت: اين نامه تاكيدی بوده است 
تا دستگاهها و وزرا ء نسبت به ارائه گزارش فعاليت هايشان به رئيس 
جمهور اقدام كنند تا در فرصت های مقتضی در اعلام اطلاعات و 
گزارش عملكرد دستگاههای مختلف به مردم اقدامات لازم انجام 

شود.
نوبخت در مورد استيضاح وزير آموزش و پرورش گفت: استيضاح 
آقای فانی تنها طرحی نيست كه در مجلس وجود دارد و شاهديم 
كه در ماههای پايانی كار نمايندگان تعداد طرح های استيضاح رو به 
افزايش است. البته ما تا آخرين روز فعاليت نمايندگان مطابق قانون 
به آنها احترام می گذاريم و علی رغم همه تلاش هايی كه دولت برای 
تامين اعتبارات وزارت آموزش و پرورش انجام داده است در صورتی 
كه مجلس بتواند منبع ديگری را برای تامين اعتبار به ما معرفی كند 

از آن استقبال خواهيم كرد.
سخنگوی دولت همچنين در پاسخ به پرسشی در مورد قرارداد 
ايران و چين و حجم شركت های طالب سرمايه گذاری در ايران گفت: 
با استقبال قابل توجهی از شركت های خارجی برای سرمايه گذاری در 
ايران مواجه هستيم كه فقط منتظر لغو تحريم ها هستند كه در اين 
راستا در ماه جاری هياتی از كشور اندونزی به ايران آمدند و همچنين 
با كشور عراق همكاری هايی داريم و به زودی از يك كشور اروپايی 

هياتی بلندپايه به ايران خواهد آمد.
نوبخت همچنين در پاسخ به سوالی مبنی براين كه دولت در 
زمينه ايجاد پليس اقتصادی چه اقداماتی انجام داده است با توجه به 
اين كه يكی از فرماندهان نيروی انتظامی در اين رابطه اعلام آمادگی 
كرده است گفت: اين موضوع هنوز در دولت مطرح نشده است اما 

ممكن است در وزارت اقتصاد مطرح شده باشد.
وی در جواب اين سوال كه برنامه دولت برای روزهای سخت 
تحريمی چه خواهد بود گفت: ما برای استمرار وضع موجود و 
همچنين برای روزهای سخت در صورتی كه به مذاكرات به نتيجه 
نرسد برنامه داريم اما طبيعی است كه اگر بخواهيم كشور را با 3۰ هزار 
بشكه نفت اداره كنيم با زمانی كه فروش يك ميليون بشكه يا بيشتر 

داشته باشيم متفاوت است.
نوبخت همچنين در مورد سوالات متعدد نمايندگان مجلس از 
وزرا گفت: سوال و استيضاح و كارتهای زرد بسيار مطرح است و ما 
فعاليت های در چارچوب قانون نمايندگان را پذيرا هستيم و برای آن 
پاسخ منطقی خواهيم داشت. اما معتقديم رسانه ها می توانند در اين 
زمينه اطلاع رسانی كنند و مردم قضاوت داشته باشند كه اين اقدامات 

در شرايط تحريم به نفع كشور خواهد بود يا خير.
نوبخت همچنين در مورد احتمال افزايش نرخ مكالمات تلفن 
گفت: بهتر است كه با اين قبيل زمزمه ها چنين انتظاراتی ايجاد نكنيم 
و من مطلع هستم كه دكتر واعظی در اين مورد حساس هستند كه 
در جهت افزايش قدرت خريد مردم تلاش كنيم پس بهتر است كه 

جلوی زمزمه ها گرفته شود.
وی در پاسخ به سوالی در مورد برداشت مبلغ 35 ميليارد 
دلار از بانك مركزی گفت: اين مبلغ از بانك مركزی دريافت شده 
است كه ما به ازای آن برای بازگشت وجود ندارد البته مربوط به 
دولت قبل است و الان در حساب بدهی های دولت فعلی گذاشته 

شده است.
سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی در مورد حواشی اخير مراسم 
برگزار شده در شهرستان آمل گفت : همه بايد تابع قانون باشيم و 
بدانيم خلاف قانون يعنی خلاف شرع كه اين فتوای مراجع و امام 
است و توجه داشته باشيم كه هيچ هدف قانونی از روش غير قانونی 
به نتيجه نمی رسد و نظام اين اجازه را نخواهد داد.البته وزارت ارشاد 
و كشور نيز بايد در زمينه مجوزها و صيانت از آزادی مشروع مردم 

اقدامات لازم را انجام دهد.

آیت ا... هاشمی رفسنجانی:

تحریم ها پدرِ مردم را درآورده است

سخنگوی دولت:

سبد غذایی ماه رمضان از شنبه قابل دریافت است

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول 
به موجب اجراييه صادره از شعبه 9 -دادگاه عمومی حقوقی قم كه در اجرای احكام 
۲ قم به شماره ۲/94ج/34۲ – ثبت گرديده له محمد علی عابدين زاده لداری عليه رضا 
فغانی محكوم عليه محكوم است به پرداخت 136/۲9۲/۰95ريال درحق محكوم له و 
مبلغ 8/464/6۰4 ريال به  عنوان نيم عشر دولتی در حق صندوق دولت، محكوم له 

در قبال طلب خود ملك معرفی كرده كه كارشناس به شرح ذيل ارزيابی كرده است.
به استحضار می رساند با معرفی و مسئوليت محكوم له و با حضور محكوم عليه از 
محل و موقعيت يك واحد آپارتمان مسكونی واقع در شهرك پرديسان – بلوار آزادی 
– بلوار شهيد احمد كوچكی- خيابان شهيد مخلصی – كوچه يكم – بلوك دو – طبقه 
ششم واحد ۲4 مجتمع علامه طباطبائی بازديد به عمل آمد كه نتيجه را بدين شرح 

اعلام می نمايم:
مشخصات اجمالی 

واحد مورد نظر به صورت يك واحد آپارتمان مسكونی است كه در يك بلوك 6 قرار 
گرفته است در هر طبقه 4 واحد و واحد فوق در طبقه ششم روبروی آسانسور قرار گرفته 

است- اين مجتمع توسط مركز خدمات حوزه علميه احداث و واگذار شده است و طبق 
پاسخ استعلام مركز فوق ، عرصه آن به صورت استيجاری به شرط تمليك 5 ساله می 
باشد و اعلام شده است كه اسناد مالكيت آن در شرف صدور می باشد، طبق تصوير 
صورت مجلس تفكيكی كه در اختيار اينجانب قرار گرفت، مساحت واحد 88/15 متر 
مربع و دارای ۲/۲5 متر مربع انباری و فاقد پاركينگ می باشد، بديهی است كه مساحت 
نهايی پس از صدور سند مالكيت ملاك عمل خواهد بود. نمای ساختمان سيمان رنگی 
– تعداد طبقات 6 طبقه روی پيلوت و پاركينگ – پله ها سنگ – بغل پله 1 متر سنگ 
و نرده آهنی – كف كريدور ورودی و ديوارها 1 متر سنگ – در واحد و درهای داخلی 
چوبی رنگ شده – هال و پذيرايی با كف سراميك و ديوارها و سقف سفيد با ابزار گچ 
نقاشی شده – دو اتاق خواب با كف موزائيك و ديوارها و سقف سفيد با ابزار گچ نقاشی 
 -MDF شده – كمد ديواری – آشپزخانه اپن با كف سراميك و ديوارها كاشی با كابينت
توالت و حمام با كف سراميك و ديوارها كاشی – پنجره ها UPVC – سرمايش كولر 

گازی- گرمايش پكيج و رادياتور – انشعاب برق مستقل آب و  گاز مشترك
ارزيابی:

با توجه به كميت، كيفيت و موقعيت واحد آپارتمان مذكور و با فرض اينكه سند 
مالكيت و قدرالسهم از عرصه مشاعی متعلق به محكوم عليه باشد ، و هيچ گونه بدهی به 
مراجع ذيربط نداشته باشد، ارزش آن را به مبلغ 969/65۰/۰۰۰ ريال" نهصد و شصت و 

نه ميليون و ششصد و پنجاه هزار ريال( برآورد و ارزيابی می نمايد.
مقرر گرديده مورد فوق الذكر در تاريخ 94/۰4/16 ساعت 8/3۰ الی 9 صبح به آدرس 
قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احكام مدنی اتاق 
مزايده از طريق مزايده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی كه قصد بازديد از مورد مزايده 
را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزايده با هماهنگی اين اجرا از مورد مزايده 
بازديد و در صورت تمايل در جلسه مزايده شركت نمايند قيمت پايه از مبلغ كارشناسی 
شروع و به كسانی كه بالاترين مبلغ را پيشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزايده بايد 
ده درصد از مبلغ پيشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف يكماه از تاريخ مزايده 
بپردازد اين آگهی يك نوبت در يكی از روزنامه های محلی  درج می گردد جهت اطلاعات 

بيشتر به واحد مراجعه نمائيد.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم- رضا زارعی 
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هيچ يك از شما، سست و خواب  آلود 
به نماز نايستد و به خود نينديشد؛ چرا كه در 

پيشگاه پروردگارش ايستاده است.

چهارشنبه - بیست و هفتم خرداد ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3746 روزنامه

سوم تیر، استیضاح وزیر آموزش و پرورش
گفته می شود:  نايب رييس مجلس از اعلام وصول استيضاح وزير آموزش و پرورش به هيات 
رييسه خبر داد. محمدرضا باهنر رئيس صحن علنی امروز مجلس شورای اسلامی با اعلام خبر ارائه 
گزارش كميسيون آموزش و تحقيقات مجلس در مورد استيضاح وزير آموزش و پرورش، از اعلام وصول 
استيضاح علی اصغر فانی به هيات رئيسه خبر داد.  جلسه استيضاح وزير آموزش و پرورش قرار است 

چهارشنبه هفته آينده، سوم تير ماه برگزار شود.

قم دومین استان کم جرم کشور
گفته می شود: شهرياری رئيس مركز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائيه گفت: ايلام با 8 هزار و 
۲۰۰ پرونده، يزد با 6 هزار و 78۰ پرونده و تهران با 6 هزار و 1۰9 پرونده سه استان جرم خيز كشور 
هستند اين در حالی است كه سيستان و بلوچستان با ۲ هزار و 948 پرونده، قم با 3 هزار و 95 پرونده 

و زنجان با 3 هزار و 559 پرونده جزء كم جرم ترين استان های كشور محسوب می شوند.

صدور حکم محمد مرسی
گفته می شود: محمد مرسی، رئيس جمهور سابق مصر، ديروز در دادگاهی در اين كشور به 
حبس ابد محكوم شد. اين در حالی است كه تعدادی ديگر از رهبران اخوان المسلمين كه متهم 
اين پرونده بودند، به اعدام محكوم شده اند. خود مرسی نيز در ابتدا توسط دستگاه قضايی مصر به 

اعدام محكوم شده بود.

هشدار به دارندگان اوراق وام مسکن
گفته می ش�ود: رئيس اداره ابزارهای نوين مالی فرابورس ايران با اش��اره به محدوديت زمانی 
استفاده از اوراق تسهيلات مسكن گفت: مهلت استفاده از اين اوراق، ۲ سال از زمان انتشار آن است. 
عليرضاتوكلی با اشاره به حجم اوراق تسهيلات باطل شده، به دارندگان اوراق تسهيلات مسكن هشدار 
داد كه به مهلت اس��تفاده و تاريخ انقضاء اوراق خود دقت داش��ته باشند و قبل از سررسيد نسبت به 

استفاده از اوراق و يا فروش آن اقدام كنند.

زلزله نپال قله اورست را جابه جا کرد
گفته می شود: سازمان زمين شناسی و نقشه برداری چين روز سه شنبه اعلام كرد: زمين لرزه 
ماه گذشته نپال قله اورست را سه سانتيمتری به سمت جنوب غربی جابجا كرده است. به گزارش 
خبرگزاری فرانسه، سازمان زمين شناسی و نقشه برداری چين، در گزارشی اعلام كرد: زمين لرزه 7.8 
درجه ای ماه آوريل در نپال، مسير طبيعی قله اورست را كه به سوی شمال شرقی بود، سه سانتيمتر 
در جهت معكوس تغيير داده است. پيش از زمين لرزه، قله اورست در مدت يك دهه، 4۰ سانتيمتر به 
سوی شمال شرقی حركت كرده بود. اورست در همين مدت سه سانتيمتر هم بلندتر شده بود. زمين 
لرزه دوم نپال كه 7.3 ريشتر بود، باعث جا به جايی اورست نشد. زمين لرزه های نپال در ماه گذشته، 

بيش از هشت هزار و 7۰۰ كشته به جا گذاشت و بسياری از خانه ها را ويران كرد.

مخابرات را می فروشیم
گفته می شود: رئيس هيات مديره شركت مخابرات ايران از فروش اين شركت و انتشار آگهی 
فروش به صورت مكتوب از روز شنبه هفته آينده با همان شرايطی كه اين شركت را خريده است، خبر 
داد. سيد مصطفی سيد هاشمی ديروز در مراسم بهره برداری از پروژه های مخابراتی با انتقاد از عملكرد 
مسئولان در مورد مخابرات، گفت: ما عاشق نگه داشتن سهام مخابرات نيستيم و سياست ما ماندگاری 
نيست و هر كسی كه بخواهد اين شركت را بخرد با همان شرايطی كه اين شركت را خريديم، آن را 

واگذار می كنيم. وی گفت: آگهی فروش را به صورت مكتوب از روز شنبه منتشر خواهيم كرد.

افزایش برخورد با مشمولان غایب سربازی
گفته می شود: رئيس سازمان وظيفه عمومی ناجا از تشديد برخورد با مشمولان غايب در سال 
جاری خبر داد و گفت: در صورت نياز برای مشمولان غايب احضاريه ارسال می شود. سردار سيد حميد 
صدرالسادات در جمع خبرنگاران با اشاره به انجام طرح پرداخت جريمه و دريافت كارت پايان خدمت 
به مشمولان غايب، گفت: اين طرح ترغيبی برای افزايش شمار غايبان سربازی نيست، بلكه اين طرح 
جريمه ای برای افرادی است كه غيبت داشتند و در موعد مقرر به سربازی نرفته اند. وی با اعلام اينكه 
برخورد با مش��مولان غايب در سال جاری افزايش پيدا می كند، افزود: در سال جاری ماده  1۰ و 35 
وظيفه عمومی درباره مشمولان غايب به اجرا درخواهد آمد. رئيس سازمان وظيفه عمومی ناجا ادامه 
داد: طرح پرداخت جريمه مشمولان غايب شامل افرادی می شود كه تا پايان سال 94، هشت سال 

تمام غيبت داشته اند.

دلایل اعلام نام »بقایی« به عنوان متهم
گفته می شود: حجت الاسلام محسنی اژه ای معاون اول قوه قضائيه در توضيح اعلام نام بقايی 
در جلسه سخنگو گفت: در ماده 188 قانون آيين دادرسی كيفری مصوبه سال 1378 آمده است كه 
محاكمات دادگاه علنی است به جز مورادی مانند اعمال منافی عفت و جرائمی كه بر خلاف اخلاق 
حسنه است؛ امور خانوادگی يا دعاوی خصوصی به درخواست طرفين و مواردی كه علنی بودن محاكمه 
مخل امنيت يا احساسات مذهبی باشد.  وی افزود: در تبصره اين ماده قانونی كه در سال 1385 اصلاح 
شد آمده: منظور از علنی بودن محاكمه، عدم ايجاد مانع جهت حضور افراد در جلسات رسيدگی است. 
خبرنگاران رسانه ها می توانند با حضور در دادگاه از جريان رسيدگی گزارش مكتوب تهيه كرده و بدون 
ذكر نام يا مشخصاتی كه معرف هويت فردی يا موقعيت اداری و اجتماعی شاكی و مشتكی عنه باشد 
منتشر نمايند. تخلف از قسمت اخير اين تبصره در حكم افترا است. سخنگوی دستگاه قضا ادامه داد: 
آيا اين تبصره می گويد يعنی اگر فردی بازداشت شد بگوئيم بازداشت نشده است؟ يا مثلا نامش را 
نگوئيم؟ اگر خبرنگاری سوال كند آيا آقای بقايی يا آقای رحيمی بازداشت شد نبايد پاسخ دهيم؟ در 
نشست های خبری اگر خبرنگاری سوال كند آيا فلان مدير يا فرد به اين اتهام بازداشت شده است من 
در پاسخ گفته ام از بيان جزئيات به دلايل قانونی معذورم تا حكم قطعی شود. چون نام فرد با اتهام گفته 
شده است. اما اگر پرسش شود فلان فرد مثلا آقای سياسی در پرسپوليس بازداشت شده است؟ پاسخ 

خواهم داد بله اين فرد بازداشت شده است چون خبرنگار به اتهام اشاره نكرده است.

فساد سرطانی دولت احمدی نژاد
گفته می شود: استاندار مركزی در سالروز پيروزی حسن روحانی در انتخابات تخلفات دولت نهم و 
دهم را در حد سرطان پيشرفته دانست. زمانی قمی گفت: تخلف های دولت های مختلف در جمهوری 
اسلامی اگر در حديك سرماخوردگی فرض شود، تخلف های دولت های نهم و دهم در حد سرطان 
پيشرفته بود كه پيامد آن به صورت سقوط ارزش پول ملی، تورم، ركود اقتصادی، ضعف نقدينگی و 
بيكاری، كشور را از پای درآورده بود. وی گفت: تنها برای مثال يكی از مشكلات مربوط به شركت واگن 
پارس اراك به عنوان بزرگترين سازنده خودروهای ريلی خاورميانه است كه به دليل اقدام معاون اول 
رييس جمهوری دولت دهم قرارداد 1۲6 ميليون دلاری آن با كوبا بدون دليل موجه لغو شده و اين 
شركت به دليل بی تدبيری با بدهی 66 ميليارد تومانی به عنوان يكی از مشكلات صنعتی بر دست 

دولت تدبير و اميد مانده است.

زنان اراکی به ورزشگاه رفتند
گفته می شود: روزنامه محلی عطر ياس مدعی شد در همايش دو روزه كه با حضور مسئولين 
اس��تانی و چند تن از مربيان و پيشكس��وتان فوتبال از سراسر كشور در مجموعه فرهنگی ورزشی 
پالايش��گاه اراك برگزار شد، زنان به عنوان تماشاگر در ورزشگاه حاضر شدند و بازی تيم های كانون 

مربيان ايران و تيم استان مركزی را تماشا كردند.

   
نامحرمانه

شكل معابر شهر قم و جمعيت زيادي كه با خودرو و پياده 
از آن مي گذرند هر روز باعث رخ دادن تصادفاتي مي شود كه 

از برخورد خودرو و عابر ناشي شده است.
براي  كه  است  راه حل هايي  از  يكي  عابرپياده  پل هاي 
كاهش تصادفات در قم پيشنهاد شده است، ولي به دليل 
پله هاي زياد عابران از اين پل ها استقبال نمي كنند و برخي 
افراد ترجيح مي دهند از بين خودروها بگذرند و خود را به 
سمت ديگر خيابان برسانند. از طرف ديگر عبور عابران از 

عرض خيابان ترافيك را هم كند مي كند.
يكي از شهروندان قم كه در نزديكي محل كار او پل 
عابرپياده نصب شده است، مي گويد: با وجود آنكه جوان 
هستم چندان رغبتي براي استفاده از اين پل ها ندارم، زيرا 
پله هاي فراواني دارد و تعداد پل هاي عابرپياده مكانيزه در 

سطح شهر نيز بسيار كم است.
»علي حسيني« پيشنهاد كرد: براي كاهش هزينه  پل هاي 
مكانيزه عابرپياده مي توان دوربين هاي هوشمند قرار داد تا 
به طور دائم پله هاي آنها كار نكند و تنها در زماني كه عابرپياده 

مي خواهد از آن استفاده كند، روشن شود.

مکان یابي پل عابرپیاده
سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافيك شهرداري قم با 
بيان اينكه عابران به اين دليل از روي پل ها  تردد نمي كند، كه 
پل ها غيرمكانيزه هستند، گفت: در همه مكان ها نمي توان پل 
عابرپياده مكانيزه نصب كرد، زيرا نصب و نگهداري اين پل ها 
هزينه فراواني دارد، طوري كه براي نصب هر پله برقي ۲۰۰ 

ميليون تومان هزينه بايد صورت گيرد.
»حسين شعبان زاده« افزود: اكنون پل عابرپياده ميدان 
مطهري و بلوار امين مكانيزه است اما مخارج فراواني براي 

سرويس و نگهداري دارد.
وي با اشاره به مكان يابي پل عابرپياده در نقاط مختلف دنيا 
گفت: جانمايي پل هاي عابرپياده بر اساس آمار و امكان سنجي 
سرعت خودروها، ميزان  تردد عابر، عرض معابر، وجود مدرسه 

و مهدكودك صورت مي گيرد.
سرپرست سازمان حمل ونقل و ترافيك شهرداري قم با 
اشاره به نصب پل عابر در چهارراه ها گفت: امكان نصب پل 
عابرپياده در چهارراه ها وجود ندارد، زيرا چهارراه داراي چراغ 
قرمز سه زمانه است و يك زمان را هم به عابرپياده اختصاص 
مي دهند. در اين تقاطع ها ماشين پشت خط مي ايستد تا عابر 
به آساني عبور كند. وي با اشاره به پل هاي عابرپياده گفت: 
۲4 پل عابرپياده در شهر وجود دارد و ۲5 پل عابرپياده هم در 
دستور كار است كه چند روز ديگر مناقصه آنها انجام مي شود 

و پيمانكار براي نصب آنها مشغول به كار خواهد شد.
به گفته شعبان زاده سيستم نيمه مكانيزه براي ۲ پل آماده 
شده است. بر اساس آن براي مسير بالا رفتن، پله برقي نصب 
مي شود و مسير پايين آمدن داراي پله هاي معمولي است. 
اين دستگاه ها در پل عابرپياده خيابان عمار ياسر و ديگري 
براي پل عابرپياده خيابان صفاشهر يا شهرك قدس نصب 

خواهد شد.

عوامل جانمایي پل
عضو كميسيون امور زيربنايي شوراي اسلامي شهر قم با 
اشاره به مكان يابي پل هاي عابرپياده گفت: براي نصب پل هاي 
عابرپياده ساكنان و اهالي محل صاحب نظر هستند، در برخي 
مكان ها كسبه اجازه نمي دهند، پل عابرپياده نصب شود، زيرا 

مي گويند، اين پل مانع كاسبي آنها مي شود.
به گفته »محسن عابديني پور« برخي اوقات درختان مانع 
نصب پل عابرپياده است، زيرا قطع درخت نيز محدوديت هايي 
دارد، بنابراين نمي توانند به اين دليل پل عابرپياده را نصب 

كنند.
عضو كميسيون امور زيربنايي شوراي اسلامي شهر قم 

يادآوري كرد: برخي اوقات مشاور مطالعات دقيق و ارزيابي 
براي تعيين محل پل عابرپياده انجام نمي دهد، مشاوران 
بايد پيش از نصب پل هاي عابرپياده اين شرايط را بررسي 
و بهترين موقعيت را كشف كنند تا پل در مكان مناسب 

پياده نصب شود.
به گفته وي برخي اوقات پل هاي عابرپياده مكان يابي 
مناسبي ندارد، بنابراين به دستگاه اجرايي سازمان ترافيك 
و معاونت حمل ونقل شهرداري گزارش داده مي شود تا آنها را 

دوباره مورد بررسي قرار دهند.

عرض کم پیاده روها
از مشكلات ديگر عابران مي توان به عرض كم پياده رو 
در برخي معابر و تقاطع هاي غير همسطح يا نبود پياده رو در 

برخي از تقاطع هاي غير همسطح اشاره كرد.
پياده روهاي  از  اوقات  برخي  كه  احمدي«  »كمال 
تقاطع هاي غير همسطح عبور مي كند، گفت: برخي اوقات 
عرض پياده روها به اندازه اي كم است كه سبب مي شود افراد 
در خيابان  تردد كنند كه اين كار خطراتي براي عابران دارد، 
مثلاً مي توان به پياده روي »پل عليخاني« اشاره كرد كه با 
توجه به جمعيت عابراني كه در اين بخش  تردد مي كنند، 

عرض كمي دارد.
عابديني پور با اشاره به مشكلات پياده روهاي تقاطع هاي 
غيرهمسطح اظهار كرد: زيرگذر عطاران و تونل شاه ابراهيم 
پياده رو ندارد ولي پل بسيج داراي پياده رو است، بنابراين 
مي توان به اين نتيجه رسيد كه پل هاي قديمي پياده رو ندارد.

وي با اشاره به عرض كم پياده روهاي برخي تقاطع ها و 
پل هاي غيرهمسطح گفت: ساخت پل به بودجه فراواني نياز 
دارد، به همين دليل عرض پل و پياده رو را تا حد امكان 

كاهش مي دهند.
شعبان زاده درباره عرض پياده رو اشاره كرد و گفت: بايد 
معبر را براي عابرپياده 1،5 تا ۲ متر در نظر بگيرند، البته 
نمي توان گفت كه پل ها و تقاطع هاي غيرهمسطح پياده رو 

ندارند، هر پلي كه اخيراً ساخته شده داراي پياده رو است.
عابران پياده براي  تردد در شهر به تمهيداتي نيازمند 
وجود  نيفتد.  به خطر  آنها  تا سلامت جسماني  هستند 
پياده رو، نصب و استفاده از پل عابرپياده از مواردي است كه 
در ايمني عابران تأثيرگذار است. هزينه فراواني براي نصب 
پل هاي عابرپياده صرف مي شود و افزايش عرض يك پياده رو 
هزينه هاي عمراني و اجرايي را بيشتر مي كند ولي اين گونه 
بايد توجيه شوند كه آيا هزينه هاي آنها از ارزش عمر و 

سلامتي شهروندان و جريان بهتر ترافيك بيشتر است.

پل هاي مکانیزه با پله هاي خاموش
امروزه عبور از پل هاي عابر پياده، يكي از نشانه هاي 
توسعه يافتگي شهري است كه در رديف فرهنگ شهرنشيني 
مي گنجد، اما متاسفانه اين توسعه يافتگي در بينش و 
عملكرد برخي شهروندان نمايان نيست و دروني نشده است.

    نكته: براساس قانون جديد راهنمايي و رانندگي، اگر 
هنگام وقوع تصادف عابر پياده با خودرو، راننده تمام مقررات 
رانندگي را رعايت كرده  اما عابر از پل يا محل خط كشي عابر 
عبور نكرده باشد، راننده ديگر مانند گذشته مقصر شناخته 

نخواهد شد 
    حتي طي چند سال اخير باز شدن پاي پل هاي 
مكانيزه به شهر و پله هايي كه به مدد نيروي برق شهروندان 
خود را از اين سوي خيابان به سمت ديگر مي رسانند هم 
دردي را دوا نكرده يا حداقل مرهمي موقت محسوب مي 
شود چون بسياري از اين پل ها كه با صرف هزينه گزاف از 
پول همين اهالي تهران ساخته مي شوند، در بيشتر ساعات 

روز تفاوتي با انواع غيرمكانيزه ندارند.
    گاهي هم در همين پل هاي هوايي، پله هاي خاموش 

به شهرونداني كه باز هم با اتكا به قوت زانوي خود از آنها 
بالامي روند، نيشخند مي زنند و كسي نيست كه جواب 
بدهد اگر قرار بود پله ها خاموش بمانند ديگر چه نيازي به 
خريد تجهيزات گرانقيمت از خارج از كشور و كوبيدن مهر 
مكانيزه بر پيشاني اين پل ها و درخواست بودجه براي تعمير 

و نگهداري وجود داشت؟

   اتمام حجت پلیس با عابران پیاده
    اگر از آن دسته عابران پياده اي هستيد كه هنگام عبور 
از خيابان يا بزرگراه بي توجه به اين كه كمي آن طرف تر 
خط كشي عابر پياده اي وجود دارد يا چند متر آن سوتر پل 
عابرپياده اي نصب شده، ترجيح مي دهيد با عبور از عرض 
خيابان خطر تصادف را به جان بخريد، بايد بدانيد   براساس 
قانون جديد جرايم رانندگي در صورتي كه با خودرويي 
تصادف كنيد به جاي راننده شما مقصر شناخته خواهيد شد.

    رئيس پليس راهور ناجا با تاكيد بر اين كه براساس 
قانون جديد اخذ جرايم رانندگي از اين پس عابران پياده هم 
در وقوع تصادفات مقصر شناخته خواهند شد، توضيح مي 
دهد: براساس قانون جديد جرايم رانندگي اگر هنگام وقوع 
تصادف عابرپياده با خودرو، راننده تمام قوانين و مقررات را 
رعايت كرده باشد، اما عابرپياده با وجود بودن محل خط 
كشي يا پل عابرپياده به جاي عبور از اين دو محل از عرض 
خيابان يا بزرگراه عبور كرده باشد، قطعا ديگر راننده در وقوع 

تصادف مقصر شناخته نمي شود.
    اما سردارمهری اين را هم مي گويد كه با اين حال 

بازهم شركت بيمه مكلف به پرداخت خسارت است.
    وي تصريح مي كند: عدم مسووليت راننده مانع 
استفاده فرد مصدوم يا خانواده متوفي از مزاياي بيمه نمي 
شود و شركت بيمه با ارائه قرار منع تعقيب و حكم برائت 

راننده، به اجراي تعهدات خود ملزم خواهد بود.
        اين طور كه پيداست، اگر راننده بيمه نامه داشته 
باشد در صورتي كه افسر كارشناس صحنه تصادف، راي به 
بي گناهي وي بدهد بدون مشكلاتي مانند زنداني شدن يا 
دوندگي براي دريافت رضايت مي تواند با مزاياي بيمه ديه 
مورد نظر را پرداخت كند، اما اگر بيمه اي در كار نباشد آيا 

ديگر از پرداخت ديه خبري نيست؟
    رئيس پليس راهور ناجا مي گويد: چنانچه وسيله 
نقليه بيمه نباشد ديه عابر پياده از صندوق قانون بيمه اجباري 
مسووليت مدني دارندگان وسايل نقليه موتوري زميني در 
مقابل شخص ثالث كه مصوبه آن مربوط به تاريخ ۲3 دي 

1347 است، پرداخت مي شود.

   چه باید کرد؟
    مرگ جانخراش عابران پياده هشداري است جدي به 
مسوولان براي اين كه بايد همراه با تدوين ضوابط قانوني   به 
فرهنگ ترافيك توجه ويژه اي داشت و براي نهادينه كردن 
فرهنگ استفاده از پل هاي هوايي بايد نگرش شهروندان 
را در اين زمينه تغيير داد و اين ميسر نخواهد شد مگر با 
فرهنگسازي به روش هاي مختلف از جمله آموزش دانش 

آموزان در مدارس،پخش فيلم هاي انيميشن كوتاه و...
    در كنار موضوع آموزش، ترميم پل هاي عابر پياده 
فرسوده، افزايش تجهيز و احداث پل هاي عابرپياده مكانيزه 
در راستاي تشويق شهروندان و ايجاد رغبت در شهروندان 
براي استفاده از آنها و در نهايت جديت پليس در اعمال قوانين 
و برخورد با عابران پياده متخلف از مهم ترين اقداماتي است 
كه مي توان با به كارگيري آنها به قانونمند كردن هرچه بيشتر 
شهروندان از يكسو و نهادينه شدن فرهنگ استفاده از پل 
هاي عابر پياده اميدوار بود تا شايد به اين ترتيب پل هاي 
عابرپياده نيز از مهجوربودني كه سال هاست دامنگيرشان 

شده رها شوند.

خبر
سرپرست شرکت مخابرات ایران عنوان کرد:

افزایش 6 برابری هزینه های 
تولید و خدمات مخابراتی

 سرپرست شرکت مخابرات ایران با بیان اینکه هزینه های تولید 
و خدمات در ده سال گذشته، نزدیک به 6 برابر شده است، گفت: 
207 درصد تورم تجمعی ده سال گذشته همزمان با افزایش نیافتن 
تعرفه ها در مخابرات مشکلاتی را در این حوزه ایجاد کرده است و از 
مجموعه دولت و مجلس انتظار داریم در این مورد به شرکت مخابرات 

ایران کمک کنند.
 مهندس سيد اسدالله دهناد، در مراسم افتتاح پروژه های مخابراتی استان 
تهران با بيان اينكه به خاطر افزايش هزينه ها و كاهش درآمد، شركت مخابرات 
ايران برای ادامه خدمات خود دچار مشكل شده است اظهارداشت: اميدواريم 
با تعامل مناسب با مجموعه وزارت ارتباطات و سازمان های نظارتی مشكلات 
موجود در اين بخش حل شود. سرپرست شركت مخابرات ايران ادامه داد: 
تعامل با بخش های علمی، دانشگاهها، توجه به برنامه ششم توسعه، تلاش 
برای اشتغالزايی در حوزه فناوری اطلاعات و توجه و تلاش برای حفظ حقوق 

سهامداران، سرفصل برنامه شركت مخابرات ايران را شامل می شود.
همگرایی در حوزه ارتباطات پیش نیاز توسعه کشور است

مهندس دهناد در بخش ديگری از سخنان خود همگرايی، هم دلی و 
همزبانی در مجموعه ارتباطات كشور، مهم ترين نياز در حوزه فناوری و سبب 
ساز توسعه در كشور است. وی ادامه داد: موضوع ارتباطات در كشور، مصداق اتَمَ 
و اكمل است و برای پيشرفت در تمام حوزه ها، حوزه مخابرات و ارتباطات بايد 
گسترش يابد. وی افزود: توسعه مخابرات و همگرايی در اين حوزه، موجب ارتقاء 
ضريب امنيت جامعه، توليد ثروت ملی، كمك به اقتصاد مقاومتی، توسعه محيط 
زيست و اصلاح نظام اداری است. سرپرست شركت مخابرات ايران تصريح كرد، 
مخابرات، خصوصی شد تا پرِ پرواز توسعه كشور باشد و همه بايد در تحقق اين 

امر كمك كنيم. 
روابط عمومی در مخابرات باید متعامل و اطلاع رسان باشد 

سرپرست شركت مخابرات ايران همچنين در سومين جشنواره روابط عمومی 
های برتر شركت شركت مخابرات ايران گفت: روابط عمومی های مجموعه 
مخابرات ايران بايد تعامل واطلاع رسانی جامع داتشنه باشند. سازمان روابط 

عمومی مدافع و منفعل نمی خواهد.
مهندس سيد اسدالله دهناد اقناع و ابلاغ را جوهره روابط عمومی  دانست و 
اظهارداشت: روابط عمومی ها در مخابرات بايد آنقدر فعال باشند كه هيچ فضايی 
برای تهاجم به شركت ايجاد نشود. وی با تاكيد بر اينكه مديريت راهبردی روابط 
عمومی های استان ها بر عهده روابط عمومی شركت مخابرات ايران است، 
گفت: روابط عمومی های مجموعه مخابرات به دليل وسعت و قلمرو تنوع كار 
در شركت، وظايف خطيری در دو حوزه بيرون و درون سازمان برعهده دارند. 
سرپرست شركت مخابرات ايران وظيفه اصلی روابط عمومی ها در شركت را در 
حوزه برون سازمانی، تعامل با همه نهادهای حاكميت، نمايندگان مجلس و آحاد 
مردم دانست و اظهار داشت: مديران روابط عمومی استان ها نبايد هيچ فرصتی 
را برای اقنا ع و ابلاغ از دست بدهند وی حضور فعال در نمايشگاه ها، تعامل با 
نمايندگان مجلس و ساير نهادهای حاكميتی، ارتباط با صدا و سيما و برگزاری 
مراسم هفته دولت را از ابعاد استراتژی های اطلاع رسانی در حوزه برون سازمانی 
اعلام كرد و گفت: در گسترده درون سازمان نيز، مديران روابط عمومی ها بايد با 
ايجاد تعامل دو جانبه بين مديران و كاركنان سازمان  و برنامه های مدون برای 
سرمايه های انسانی شركت، محيطی توام با اميد، اعتماد و نشاط را در سازمان 
ايجاد كنند. مهندس دهناد همچنين به اجرای طرح تحول با هدف ارتقای برنامه 
ها و جايگاه مخابرات اشاره كرد و اظهار داشت: اميدواريم اجرای موفق اين طرح 

باعث افتخار مجموعه مخابرات باشد.

پروژه ای پرهزینه اما کم مصرف

پل های عابر پیاده قم 
در حسرت رهگذر!

جناب آقای 

حاج قره خان فروهرکیا
با نهایت تاسف و تاثر مصیبت وارده 
درگذشت داماد گرامیتان را به شما و 
خانواده محترم تسلیت عرض نموده 

برای آن مرحوم از درگاه ایزد منان علو 
درجات اخروی و برای سایر بازماندگان 

صبر و اجر مسئلت داریم.
خانواده حاج علی عبداللهی


